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Åpning

av konferansen

VED
TORE LINDHOLT
FORMANN I
SOSIALØKONOMISK SAMFUNN

Herr statsråd,
mine damer og herrer,

På vegne av Sosialøkonomisk Samfunn vil jeg få ønske alle hjertelig
velkommen til vår høstkonferanse 1969, — en konferanse som vi har
gitt tittelen Søkelyset på kommunene. Denne konferanse er fra vår side
ment å være en naturlig videreføring av den konferanse vi arrangerte
i 1967, kalt Fokus 1987, hvor vi satte fremtidsperspektiv ene og lang-
tidsplanleggingen i vårt land under debatt. De perspektiver som der ble
trukket opp for den fremtidige utvikling, var blant annet preget av en
rask teknologisk utvikling, store strukturendringer i næringslivet, bety-
delige forskyvninger i bosettingsmønsteret, nye organisasjonsformer og
en tendens til økende sentralisering av beslutningene. Disse faktorer vil
avstedkomme betydelige endringer i våre levevilkår og vår levestandard.
I denne kontinuerlige omformingsprosess vil det måtte stilles store krav
til de offentlige myndigheter som styrende og tilretteleggende organisa-
tor, og både individenes, bedriftenes og andre organisasjoners tilpas-
ningsevne vil bli satt på prove. Den fremtidige utvikling vil derfor kom-
me til å stille store krav til samfunnsplanleggingen.

Vårt land regnes som et foregangsland når det gjelder samfunnsøko-
nomisk planlegging. Allikevel må det sies at vi nok bare er kommet et
kort stykke på vei. Sentral-myndighetenes økonomiske planlegging i vårt
land har hittil i det alt vesentlige vært konsentrert om utarbeidelse av
ettårige nasjonalbudsjett og fireårige langtidsprogram. I forbindelse med
det siste langtidsprogram, for perioden 1970-1973, ble det imidlertid
også utarbeidet såkalte perspektivanalyser, dvs. prognoser for den øko-
nomiske utvikling, for perioden frem til 1990. Men fortsatt er det slik
at det hovedsakelig er myndighetenes planer for den offentlige sektors
egen virksomhet for den nærmeste planperiode som har karakter av et
forpliktende program.

Dette bringer oss over til emnet for denne konferansen, — det regionale
aspekt ved samfunnsplanleggingen. Gjennom bygningsloven av 1965 er
kommunene blitt pålagt å utarbeide generalplaner, og der det trenges
samarbeid over kommunegrensene for å sikre en hensiktsmessig grunn-
utnytting, skal kommunene samarbeide om utformingen av en region-
plan.

Den fysisk-økonomiske planlegging, som derved er blitt iovfestet, for-
utsettes — (ifølge Langtidsprogrammet 1970-1973) — h skulle bli dørt
frem til rullerende investeringsprogrammer for geografiske enheter av
forskjellig størrelsesorden, basert på en samordning av planleggingen
innenfor sektororganer på statlig, fylkeskommunalt og kommunalt
nivå».

Ved å lovfeste en slik fysisk-økonomisk planlegging har en tatt et
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betydningsfullt skritt i retning av å utvikle den regionale planlegging
slik at en kan sikre et ønskelig utbyggings- og bosettingsmønster i frem-
tiden. Men mange problemer — både av praktisk og prinsipiell karak-
ter — reiser seg også i denne forbindelse. Utarbeidelsen av generalpla-
ner og dertil knyttede investeringsprogram forutsetter for eksempel et
visst kjennskap til den fremtidige befolknings- og næringsutvikling. De
kommunale organer har imidlertid små muligheter for å påvirke denne
utvikling selv. I hovedtrekk vil den utvikling som her finner sted, være
bestemt av lokaliseringsbeslutningene i bedrifter og hos individene, —
disse beslutninger påvirkes stort sett bare gjennom indirekte statlige
virkemidler og er bare i liten grad gjenstand for koordinering. De kom-
munale organer vil derfor være nødt til å prognostisere en forventet ut-
vikling i folkemengde og næringsliv, men foreløpig er det bare meget
ufullkomne metoder som står til disposisjon for dette arbeidet. Det nes-
ten eneste sikre holdepunkt en har, er at dagens situasjon ikke vil bestå,
og at den fremtidige utvikling ikke vil bli lik den fortidige.

Den fysisk-økonomiske planlegging vil måtte bli et av de viktigste til-
retteleggende virkemidler i distriktspolitikken, men for å kunne fylle
sin oppgave, må den samordnes med den øvrige samfunnsplanlegging.
Det er imidlertid en stor svakhet at regionplanleggingen ennå er meget
mangelfullt samordnet med den øvrige samfunnsøkonomiske planleg-
ging, og det bør være en viktig oppgave for de kommunale og statlige
myndigheter å videreutvikle denne planlegging slik at de statlige sek-
torplaner og distriktspolitikken blir bedre samordnet med den fysisk-
økonomiske planlegging på region- og kommunenivå. Inntil dette skjer,
vil en ha små muligheter for å oppnå en virkelig effektiv påvirkning av
bosettingsmønsteret.

Til grunn for utformingen av programmet for denne konferansen
ligger denne grunnleggende hovedidé, — at kommunalplanleggingen må
være en integrerende del av hele samfunnsplanleggingen.

De problemer som da i denne forbindelse må løses, er funksjonsfor-
delingen mellom stat, fylkeskommuner og primærkommuner, og de
koordineringsproblemer som er forbundet med denne funksjonsf orde-
ling. Men også de mer fundamentale problemer ved selve planleggingen
må bringes inn i bildet og avklares. De oppgaver som tilligger planleg-
gingen er
— å klarlegge valgmulighetene,
— å beskrive konsekvensene av ulike valg og
— å angi hvilke virkemidler som vil være nødvendige for at en skal

kunne oppnå en ønsket utvikling.
I denne sammenheng kan det ikke understrekes sterkt nok at plan-

leggingsarbeidet må organiseres slik at det blir de folkevalgte represen-
tanter som foretar de politiske valg mellom de alternative utviklings-
mønstre.

I løpet av en to-dagers konferanse kan en imidlertid ikke få tatt opp
alle problemer som kommunalplanleggingen reiser. Men en del av de
viktigste sidene ved den kommunale planlegging håper en å få belyst
gjennom de foredrag programmet byr på. Vi har vært så heldige h få
statsråd Helge Seip til i et innledningsforedrag å plassere kommunene i
helhetsbildet, som i denne forbindelse er den norske økonomi. Forøvrig
vil politikere, forskere og andre sakkyndige ta opp de forskjellige proble-
mene ved den kommunale planlegging fra hver sin synsvinkel.

Interessen for denne konferansen har vist seg å være overveldende.
Dette har vi tolket slik at de problemstillinger som skal tas opp, er av sen-
tral betydning i kommunalplanleggingsarbeidet, og at kommunene føler
at general- og regionplanarbeidet er såvidt nytt at mange problemer på
dette området ennå er uløste. Vi håper at denne konferansen vil vise seg
å være utbytterik for deltagerne. Om ikke alle problemer vil kunne bli
lost, håper vi at konferansen allikevel vil kunne bidra til å legge grunnla-
get for en senere mer fruktbar problemformulering og problemløsning.

I det jeg uttrykker håpet om en vellykket konferanse, vil jeg igjen på
vegne av Sosialøkonomisk Samfunn få ønske alle hjertelig velkommen,
og med dette vil jeg få erklære høstkonferansen 1969 — Søkelyset på
kommunene — for høytidelig åpnet.
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Kommunen i norsk økonomi

En skisse av den foregåtte

utvikling og en konstatering

av dagens situasjon

AV
STATSRÅD HELGE SEIP

Det er vel knapt noe land der kommunene
har spilt og spiller storre rolle i samfunnsut-
viklingen og administreringen av fellesskapets
funksjoner enn her i Norge. Mange gode grun-
ner har ført til det. Geografi, topografi og bo-
settingsmonster er ytre forutsetninger. En tu-
senårig tradisjon tilbake til vikingetidas ting-
ordninger, skipreidesystem osv. har også gitt
lokale enheter en sterk og naturlig plass i sam-
funnsutviklingen.

Da det kommunale selvstyre etter formann-
skapslovene ble satt i verk 1838, hadde således
de lokale samfunn alt fra uminnelig tid skjøt-
tet visse oppgaver. Mye av innsatsen ble gjort
in natura. Vegnettet ble opprettholdt ved plikt-
arbeid, og legdesystemet dekket det vi i dag
kaller sosial omsorg. Men også kontantutlik-
ning var kjent før formannskapslovene. Om-
kring 1830 ble det således årlig liknet ut over
3/4 million spesidaler til forskjellige lokale en-
heter. Gjennomforingen av formannskapslove-
ne medførte ikke noe brått overslag i dette sy-
stemet. Oppgavene var få og utgiftene små.
Som et kuriosium har ofte vært nevnt det
første budsjettet for Bærum kommune. Det
var på 40 spesidaler og 10 skilling i 1838. Den
største utgiftsposten var ifølge Bærum bygde-
bok, en post til skottpremie på gaupe med 10
spesiedaler, 1 mark og 8 skilling.

I dag opererer Bærums finansrådmann og
folkevalgte med nettobudsjett av størrelses-
orden 200 millioner uten at det i budsjettet
er plass til eller behov for bevilgninger til
skottpremie ph ville dyr. Budsjettet domineres
av utgiftsposter som svarer til dagens behov
etter de funksjoner kommunen nå fyller.

Størst er utgiftene til skoleformål. Deretter
kommer utgifter til sosiale trygder, sosialom-
sorg og helsevern. Også det som i budsjettet
kalles «offentlige arbeider» og er en fellestittel
for bl.a. kommunens ingeniørvesen, vegvese-
net, vannverk og kloakker, brannvern, kom-
munearkitekt, bygnings- og reguleringsvesen,
parker og offentlige anlegg krever en stor del
av utgiftene.

Oppgavene for en slik enkelt kommune illu-
strerer langt på veg utviklingen for kommu-
nene under ett som sektor i samfunnet. Bæ-
rum er ikke helt representativ fordi folketallet
her har okt betydelig raskere enn gjennom-
snittlig for norske kommuner. Men likevel vil
en for de fleste kommuner finne omtrent sam-
me hovedfordeling av utgiftene med visse va-
riasjoner på grunn av ulik struktur i de ymse
kommuner.

For kommunene sett under ett er utviklin-
gen av totalbudsjettene omtrent denne: Ved.
femtiårsjubiléet for det kommunale selvsty-
re i 1888 var de samlede utgifter kommet opp
i ca. 24 mill. kroner, hvorav ca. 3 mill. kroner
falt på arbeidsvirksomhet, inklusive vegvesen.
Ved 100-årsjubiléet i 1938 lå kommuneutgif-
tene mellom 300 og 400 mill. kroner eller ca.
15 ganger høyere. Da man i 1968 feiret 130-
årsjubiléet for de første kommunebudsjett
etter formannskapslovene var brutto utgifter
til kommunenes drift og investeringer på over
9 milliarder kroner, eller over 25 ganger kro-
nebeløpet fra 1938. I år ligger tallet over 10
milliarder. Selv med fallet i pengeverdi er det
en mektig stigning, vesentlig sterkere enn pro-
duksjonsveksten. Et mål for det samme har
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vi i at våre kommuner i dag disponerer ca.
12 pst. av nettonasjonalinntekten mot 6-7 pst.
like før og like etter siste krig. 13-14 pst. av
alle investeringer i Norge skjer i dag for kom-
munal og fylkeskommunal regning.

Kommunene er i lovgivningen pålagt en
rekke samfunnsmessige oppgaver. Ellers står
de i prinsippet fritt til å ta på seg oppgaver av
felles interesse dersom ikke lovgivningen ut-
trykkelig unntar slike oppgaver fra kommunal
virksomhet eller har lagt dem til andre orga-
ner. I praksis har det i mange tilfelle utviklet
seg slik at kommunene har funnet grunn til å ta
opp en eller annen oppgave og at denne seinere
gjennom lovgivningen uttrykkelig er pålagt
kommunene. Kommunene har fungert som
pionerer og forsøksfelter. I hovedtrekkene må
en vel kunne si at kommunens rolle er langt
på veg bestemt av den alminnelige samfunns-
utvikling. Den rolle det vil være hensiktsmes-
sig å gi kommunen i framtidens samfunn, vil
således også være avhengig av hvordan vi
ønsker og hvordan vi evner å forme utviklin-
gen av samfunnet framover.

Grovt skissert har utviklingen altså vært
slik : Den kommunetype som ble etablert ved
formannskapslovene av 1838 var en kommu-
ne med oppdelt styre og administrasjon, der
oppgaver som skolestell, vegvesen og fattigfor-
sorg var lagt under egne organer med særskilt
skattleggingsmyndighet. De første 40-50 år
gikk med til å samle alle disse lokale funk-
sjoner under en felles kommunal ledelse med
kommunestyret som hovedansvarlig organ.
Innføringen av obligatorsk inntektsskatt til
kommunen i 1882 — ti år før vi fikk lovfestet
inntektsskatt til staten — sikret kommunene
en finansieringskilde som på lengre sikt ble
av meget stor betydning for ekspansjonen i
den lokale aktivitet. På sin måte var samlin-
gen av de lokale enheter under kommunesty-
rets ansvarsfelt og lovfestingen av inntekts-
grunnlaget for virksomheten et ledd i den sam-
me utvikling av vårt demokrati som på riks-
planet kom til uttrykk gjennom knesettingen
av parlamentarismen i 1884. Både lokalt og
rikspolitisk ble åttiårene en prinsipielt sett
skjellsettende tid, selv om de vedtak som be-
rorte det lokale styre ikke ble til under tilsva-
rende dramatiske omstendigheter som de riks-
Dolitiske.

Utviklingen i de perioder som fulgte var
karakterisert ved at kommunene gradvis tok
på seg og/eller ble pålagt flere og mer omfat-
tende oppgaver på en rekke felter. I tillegg til
skoler, veger, sosial- og forsorgsstell, sykehus,
osv. meldte det seg etter hvert krav om tiltak
innen vannforsyning og kloakkering, kraftfor-
syning, lokal transport o.m.a.

Etter hvert kom fylkeskommunen til å spil-
le en stigende rolle ettersom en rekke oppga-
ver på det lokale plan fikk en slik karakter at
de måtte loses for et videre område enn den
enkelte primærkommune. Det gjelder blant an-

net veger, helsestell etc. Fra de siste årene er
videregående skoler og sykehusdrift de mest
framtredende eksempler.

Ved at byene ble trukket inn under fylkes-
kommunen fikk man også et sterkere funda-
ment for den videre utvikling — så vel økono-
misk som teknisk —

Bygningsloven av 1965 som trådte i kraft
fra 1966 innleder en prinsipielt sett ny epoke
gjennom de krav til samlet planlegging av
arealdisponering, grunnutnytting, utbyggings-
måter og utbyggingstakt som kommunene nå
blir stilt overfor.

Jeg nevnte til å begynne med hvilke utgifts-
formål som tar hovedpartene av utgiftsbud-
sjettet i en større kommune. Ser vi på kom-
munene under ett som en sektor, blir bildet
omtrent det samme. I 1968 tok skoleutgifte-
ne 24,8 pst. av nettobudsjettene i herreds, by-
og fylkeskommunene under ett. 19.1 pst. gikk
til sosialstellet, 17,2 til offentlig arbeid og 11,4
pst. til helsevern. Utgiftene til renter og av-
drag på gjeld la beslag på 7,8 pst. av nettobud-
sjettene, mens sentraladministrasjonen krev-
de 4,6 pst. Tar vi fylkeskommunene for seg,
var helsevern største utgift med 33,4 pst. av
nettobudsjettene, mens skolen tok 30,1 pst. og
offentlig arbeid 20,3 pst. I herredskommunene
krevde skolen størst andel av nettobudsjettet
med 21,6 pst. Sosialstellet tok 17,2 pst. og of-
fentlige arbeider 11,3 pst. I byene tok sosial-
stellet 20,6 pst., skolen 17 pst. og offentlige
arbeider 15,3 pst.

Disse oppgavene gjelder nettobudsjettet. Ser
en på bruttotallene, forandres bildet noe, idet
staten som kjent yter betydelige tilskott til
skoledrift, gjennomsnittlig ca. 60 pst. av utgif-
tene til lærerlønn folkeskolen. Etter kommu-
nebudsjettene for 1967 slik de seinest er bear-
beidet av Statistisk Sentralbyrå, hadde kom-
munesektoren, dvs. både primærkommuner
og fylkeskommuner sett under ett, dette år
brutto utgifter til drift og investeringer på i
alt vel 8,3 milliarder kroner. Til helsevern, det
vil da særlig si sjukehus, er det bevilget om-
trent 1,3 milliarder kroner. Til vegstellet er
bevilget ca. 700 mill. kroner. Som stønader til
private konsumenter er bevilget vel 600 mill.
kroner og som bidrag til de sosiale trygder
omtrent 500 mill. kroner, til sammen ca. 1,1
milliard kroner.

Av de 8,3 milliardene gikk til sammen
3 450 millioner kroner til lønninger. Utbyggin-
gen av de obligatoriske 9-årige skolen som er
en oppgave for primærkommunene, og utbyg-
gingen av tekniske skoler, yrkesskoler og gym-
nas som er oppgave for fylkeskommunene, er
midt i en hektisk gjennomføringsperiode. Til
illustrasjon kan nevnes at det i 1955 meldte
seg 4 200 til examen artium, i 1960 6 000 og
i 1966 vel 12 500 kandidater. Utbyggingen av
sjukehusstellet som først og fremst er en fyl-
keskommunal oppgave, har også vært rask de
seinere år og den nye sykehusloven må ventes
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6, stimulere arbeidet sterkt framover. Andre
oppgaver melder seg med større styrke enn
før. Jeg nevner tilrettelegging av forholdene
for boligbyggingen, vannforsynings- og kloak-
keringsproblem. Dette skal jeg komme nær-
mere inn på seinere.

All denne aktiviteten på det kommunale og
fylkeskommunale plan, har fort til stadig stør-
re press på kommunenes økonomi.

Rett nok er noe av utgiftsøkningen kompen-
sert gjennom økte overføringer fra staten til
kommunene. Det illustrerer budsjettallene for
1960-årene meget markert. I 1961 var statens
nettooverføringer til den kommunale sektor
294 mill. kroner, i 1967 970 mill. kroner og i
1969 1 111 mill. kroner (etter foreløpige opp-
gayer) . Av disse beløpene var i 1961 90 millio-
ner og i 1969 300 millioner (290 + 10 ekstra-
ordinært) skatteutjamningstilskott, resten til-
skott knyttet til bestemte formål som skoler,
helsestell osv., delvis med graderte satser av-
hengig av den kommunale økonomi.

Samtidig har det skjedd en tilstramming i
den kommunale skattlegging, men slik at va-
riasjonene i kommuneskatt er utjamnet, så
det nå fra 1970 blir én felles kommunal re-
duksjonstabell, men med en viss adgang til å
variere skatteprosenten. Kommunale skatteør-
er under maksimalsatsen 20 vil imidlertid bli
rene unntak etter det en hittil vet om budsjett-
behandlingen for 1970.

Denne økonomiske situasjon skaper derfor
et sterkere og sterkere behov for langsiktig
planlegging og budsjettering, som grunnlag for
en riktig prioritering av oppgavene.

Spenn mellom forventninger og disponible res-
surser.

Det vi kan konstatere er tydeligvis at etter-
som flere og flere oppgaver blir løst, og etter-
som den økonomiske evnen øker, utvides også
spennet mellom forventninger og diponible res-
surser. Ganske særlig gjelder naturlig nok det-
te for de kommuner som har spesielle funk-
sjoner i den kommende utvikling av sitt di-
strikt og sin landsdel. La oss f.eks. ta utbyg-
gingen av en landsdelshoveds tad som Tromso
med universitet og et fullgodt og allsidig ut-
danningstilbud ellers, utviklingen av den syke-
hus- og den helsetjeneste som et slikt senter
krever, kommunikasjonsmessige og tekniske
funksjoner, servicetiltak innen handel og distri-
busjon, finansvesen osv. Dette stiller store for-
dringer både til kommunen, dens innbyggere
og næringsliv og til det samfunn som ser en
utvikling her som noe av hjørnesteinen for
framgang og vekst i store deler av Nord-Nor-
ge.

Utbyggingsoppgavene krever dristighet og
pågangsmot hos kommunene, men de under-.
streker samtidig betydningen av effektivise-
ring av planlegging og arbeidstiltak, og beho-
vet for nøkternhet i gjennomføring av de prak-
tiske oppgaver. Riktig nok har produksjonsveks-

ten i Norge i de seinere år vært slik at om
tempoet holder fram, kan vi i løpet av et lite
fjerdedels århundre kalkulere med en tredob-
ling av våre nåværende ressurser. Men hva,
vil 1990 møte oss med når det gjelder dob-
lingstakten for kra7 og behov innen den kom-
munale sektor ? Det er liten grunn til å tro at
kommunene kan holde seg innen rammen av
pro rata vekst.

I dagens situasjon må vi prioritere oppgaver
som er essensielle nettopp i utviklingen av lo-
kalsamfunnet. Det gjelder oversiktsplanlegging
etter bygningsloven, tomtepolitiske tiltak, til-
rettelegging for boligbygging etc. Og vi må ha
for øye en side av utviklingen som blir helt
avgjørende framover, nemlig miljøplanleg-
gingsaspektet, hensynet til de omgivelser vi og
våre etterkommere skal tilbringe sitt liv i, og
den måten disse blir utformet og forvaltet på.

Det siste synspunktet er uhyre vesentlig,
ganske særlig i forhold til dem som i realite-
ten former så mye av våre framtidige omgi-
velser og dermed det miljø eller forutsetnin-
gene for det miljø menneskene skal leve i
framover. Vi må for all del ikke godta den
problemstillingen — åpent eller stilltiende —
at prisen for industriell og teknisk framgang
er ødeleggelse av vesentlige miljøfaktorer. En
aldri så høy ensidig, materiell standard har
liten verdi om omgivelsene — det ytre miljø
— er ødelagt. Vi må heller ikke la våre et-
terkommere be tale vår materielle velstand,
slik det skjer hvis naturressursene blir opp-
brukt eller forsvinner i relasjon til menneske-
nes muligheter for a nytte dem. Vi må holde
oppe valgfriheten også med hensyn til miljø-.
kvaliteten og miljøstandard. Hittil har disku-
sjonen om miljøspørsmål i vesentlig grad vært
knyttet til bolig- og arbeidsmiljø, det sosiale
miljø i relasjon til medmennesker. I dag kom-
mer natur, vann, luft osv. inn som sentrale
miljøfaktorer å ta vare på.

Mange her i forsamlingen vil være vel
kjent med bygningslovens bestemmelser om
oversikts- og reguleringsplaner og om de grun-
ner man har for slik planlegging. Jeg vil gjer-
ne komme med noen synspunkter omkring dette.

I et tidsrom med sterk teknologisk utvik-
ling vil behovet for samfunnsplanlegging være
meget stort. Den tekniske utvikling bryter
nemlig ned de tilvante livsformer og tvinger
fram et nytt bosettingsmønster og nye livsfor-
mer. Endringene i næringslivets geografiske
spredning og dermed i bosettingsmønsteret
har nettopp sin bakgrunn i den gjennomgripen-
de omforming samfunnet gjennomgår i takt
med den teknologiske, økonomiske og sosiale
utvikling. Spesielt må en feste oppmerksomhe-
ten ved de geografiske utslag denne omformin-
gen gir.

Økingen i sysselsettingen finner sted innen-
for servicenæringene og til en viss grad innen-
for industrien mens sysselsettingen går tilbake
innenfor jordbruk, skogbruk og fiske. Nesten
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tre fjerdedeler av sysselsettingsøkingen de siste
årene har skjedd innen varehandel, undervis-
ning og helsestell. Kommuner og fylkeskom-
muner øver stor innflytelse på undervisning
og helsestell. Ut fra de lokaliseringskrav som
stilles innen de næringsgrener som øker sys-
selsettingen, fører denne utvikling til en geo-
grafisk konsentrasjon av næringsliv og følge-
lig bosetting i vesentlig grad til tettsteder med.
nærmere omland. Det eksisterende bosettings-
monster som i hovedtrekk er blitt til i en tid
da flertallet av befolkningen var knyttet til
primærnæringene, er derved utsatt for et kon-
tinuerlig press i retning av forandring.

Denne samfunnsutvikling stiller myndighe-
tene overfor stadig nye krav og utløser stadig
nye problemer av teknisk, økonomisk og sosial
karakter.

En rekke av problemene har en slik karak-
ter at de må løses av kommunene. Det stadig
økende krav om tilrettelegging av nye bolig-
felter og områder for industri- og servicevirk-
somhet, om utbygging av skoler og helseinsti-
tusjoner, samferdselstiltak rettes til kommu-
nene og bringer disse i forgrunnen når det
gjelder å forme hele vår samfunnsutvikling.

Når det gjelder kommunenes investeringer,
så kan det nevnes at de i 5 års perioden 1966
—70 har planlagt eller planlegger investeringer
av en størrelsesorden mellom 8 og 10 milliar-
der kroner. I 1961 investerte kommunene
1 090 mill. kroner, her ikke medregnet inn-
tektsgivende bedrifter som elektrisitetsverk,
havnekasser og sporveger. I 1967 ble det reg-
net med investeringer på 2 184 mill. kroner.
Dette illustrerer utviklingsgangen når det gjel-
der kommunenes investeringer.

Alt dette skulle understreke betydningen av
kommunenes arbeid med oversikts- og detalj-
planlegging. I den utstrekning det er mulig må
en søke å få styring på utviklingen. En må
søke å gjøre seg opp realistiske meninger om
den utvikling en står foran som grunnlag for
gode planer for arealdisponering og utbygging
av de fellestiltak det kreves at samfunnet skal
stå for.

Jeg vil også understreke betydningen av
realistiske prognoser som grunnlag for planleg-
gingen. Framskrivningsautomatikk kan lett gi
selsomme resultater.

I den utstrekning en tar mål av seg til å
påvirke utviklingen bør en ha en klar forme-
ning om hvilke muligheter som faktisk fore-
ligger til å øve styring, hvilke styringsmulig-
heter en faktisk har i lys av de virkemidler
en disponerer over. Det er her grunn til å rope
et varsko, ettersom en her ser mye optimisme
og kanskje ønsketenkning. En bør ha klart
for seg at samfunnsutviklingen til dels drives
av krefter som det ligger utenfor myndighe-
tenes rekkevidde å influere vesentlig på. Blant
annet har vi en sterkt utadvendt økonomi som
påvirkes av forhold på eksportmarkeder, av
skipsfrakter, konkurranse fra importvarer osv.

med de konsekvenser som følger på arbeids-
markedet og for inntektsutvikling og produk-
sjonsmuligheter. En må stille det krav til en
aktiv prognose at den er realistisk. For øvrig
kan det her være grunn til å peke på at det i
og for seg er en naturlig ting at myndigheter
på statlig nivå, fylkesnivå og kommunalt nivå
ser forskjellig på fremtidsutsikter og også på
målsettinger for utviklingen innen en kom-
mune eller en region. Mens de kommunale
myndigheter først og fremst vil være interes-
sert i sin egen kommune, vil myndigheter på
fylkes- og riksnivå måtte ta hensyn til hva
som er en sannsynlig og realistisk utvikling
når man summerer opp de prognoser og for-
ventninger som gjøres på lavere nivåer. Dette
poeng illustreres godt gjennom resultater fra
en svensk länsplanlegging der det blant annet
er sammenstilt prognoser over befolkning og
sysselsetting fram til 1980, utarbeidet på riks-
nivå, på fylkesnivå og i de enkelte kommune-
blokker (som tilsvarer våre regioner). For hele
landet ligger fylkesprognosene 5 pst. over riks-
prognosen, mens kommunenes prognoser, slik
de er uttrykt gjennom de kommunale bolig-
byggingsprogrammer, ligger 12 pst. over. Det-
te er i og for seg ikke så store avvik, men ten-
densen til optimisme på lavere nivåer er klar.
Større avvik blir det imidlertid for de enkelte
fylker eller län, størst er det for Västerbotten
län, der fylkesprognosen ligger 16,2 pst. over,
og de kommunale prognosene hele 49 pst. over.
For en enkelt kommuneblokk i samme fylke,
Lycksele, spår riksprognosen en befolkning på
11 295 i 1980, de kommunale prognoser spår
23 218, altså over det dobbelte. Nå trenger ikke
riksprognosen å slå til, den bygger på forenkle-
de antakelser om flyttinger, og blir mer usik-
ker jo mindre geografiske enheter den omfat-
ter. Men i dette tilfelle spår også länsstyrelsen
en befolkning på 11 941, så det er vel her mye
som tyder på at kommunene er vel optimis-
tiske. Vel, dette var kanskje et ekstremt ek-
sempel, men det illustrerer et viktig poeng.

Spørsmålet omkring langtidsplanlegging og
langtidsbudsjettering står foran sin løsning
innen kommuner og fylkeskommuner. De rul-
lerende femårige bolig- og investeringspro-
grammer som ca. 200 kommuner har deltatt
i siden 1966 har gitt et riktig startgrunnlag.
De har tvunget fram en vurdering av sam-
menheng og prioriteringer på de viktigste om-
råder innen kommunene. Enkeltkommuner
har gått lenger i sin budsjettplanlegging, dels
hver for seg, dels i samarbeid med den komi-
té som har utredet langtidsplanlegging og lang-
tidsbudsjettering. Komitéen med statssekre-
sekretær Torstein Slungård som formann reg-
ner nå med å legge fram innstilling omkring
kommende årskifte,, og bygger her på at de
nye regnskapsforskrifter for kommunene som
nå er under vurdering, skal settes i kraft fra
1972.

På enkelte felt vil det også bli forsøkt med
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mer langsiktige perspektivskisser i likhet med
dem som fulgte langtidsprogrammet 1970—
73. Således håper Boligavdelingen i løpet av et
par år å få ferdig en perspektivskisse for bolig-
behov og boligreising fram til 1990.

I tre innstillinger har den såkalte Funksjons-
fordelingskomitéen avgitt tilrådinger om av-
lastning av den kommunale økonomi (med
beløp av størrelsesorden 300-350 mill. kro-
ner) og om en viss forenkling av hopehavet
hellom staten, fylkeskommunene og primær-
kommunene. Samtidig har komitéen rådd til
at man går over til direkte skatt til fylket og
en komité til å utrede fylkeskommunens fi-
nansiering vil nå ta for seg den praktiske gjen-
nomføring av en omlegging på dette punkt.
Stadig flere primærkommuner ønsker en løs-
riving av fylkeskommunens finansierings-
grunnlag fra primærkommunens budsjetter,
og de hevder at den nåværende prioritering gir
de fylkeskommunale tiltak for sterk vekt. Re-
partisjonsordningen er et farlig system, fordi
det blir for lettvint å øke fylkesbudsjettene.
Her vises de t. blant annet til at mens fylkes-
kommunene like etter krigen (1947-48) la,
beslag på 17,3 pst. av herredenes nettobudsjet-
ter var tallet i 1968 kommet opp i ca. 25 pst.
av samtlige primærkommuners nettobudsjett
og prosenten ser ut til å stige fra år til år.

Jeg vil ikke uten videre si at en utvidelse
av fylkeskommunens virkefelt og relative be-
tydning er uønsket, tvert imot. Jeg deler imid-
lertid den oppfatning at det vil være ønske-
lig med en mer direkte finansiering av fylke-
nes utgifter.

Om de avlastningsbeløp Funksjonsfordelings-
komitéen kom fram til er tilfredsstillende
lys av de rammer for den kommunale økono-
mi som våre skattelover og den aktuelle ut-
gifts- og arbeidsdeling stat — fylke — kom-
mune trekker opp, er et annet spørsmål. På litt
lengre sikt har jeg mine tvil, selv om en viss
utvidelse av inntektsgrunnlaget ved bl.a. kloak-
keringsavgifter bør skje i tilknytning til kom-
munenes økte oppgaver på dette felt. Men la
meg peke på et annet sentralt punkt.

I Funksjonsfordelingskomitéens mandat heter
det at komitéen skal vurdere funksjons- og ut-
giftsfordelingen mellom staten, fylkeskommu-
nen og primærkommunen med sikte på å under-
søke mulighetene for å styrke primærkommu-
nenes stilling, slik at de sikres rimelige mulig-
heter til å gjennomføre sine oppgaver i årene
framover. Det er således først og fremst den
kommunale økonomi og ønsket om å styrke
denne, som funksjons- og utgiftsfordelingen
forutsettes vurdert ut fra.

Komitéen har ikke tatt opp til drøfting den
betydning oversiktplanleggingen, og de integra-
sjonstendenser som denne fører med seg, vil få
for funksjons- og utgiftsfordeling.

Komitéen har i sin innstilling vurdert ut-
giftsfordelingen ut fra en gitt funksjonsforde-
ling. Den har foreslått viktige endringer i ut-

giftsfordelingen, men har unnlatt h gå nærme-
re inn på endringer i selve funksjonsfordelin-
gen noe som komitéen i og for seg hadde hol-
depunkt for i mandatet. Komitéen konklude-
rer med at det på det nåværende tidspunkt
ikke er aktuelt å foreslå noen endringer i
funksjonsfordelingen.

Jeg skulle for min del tro at ut fra synet på
den oversiktlige planlegging kan det være
grunn til allerede nå å vurdere visse sider ved
funksjonsfordelingen nærmere.

Jeg vil nevne en del momenter som taler for
en slik nyvurdering av funksjonsfordelingen:

Hovedmålet for den oversiktsplanlegging
som nå er kommet i gang med hjemmel i
bygningsloven er å søke fram til en samordnet
grunnutnytting, utbygging og utvikling innen
geografiske enheter av ulik størrelsesorden,
fra kommuner og regioner til landsdeler og
riket i sin helhet. Det apparat som er bygd opp
til å ta seg av oversiktsplanleggingen, går til
dels på tvers av tradisjonelle administrative
inndelinger. Den nye regioninndelingen med
opprettelse av regionplanråd med representan-
ter fra to eller flere kommuner er et eksem-
pel på dette. Det samme gjelder landsdelsko-
mitéene som skal utarbeide landsdelsplaner
omfattende flere fylker. Regionplanrådene og
landsdelskomitéene har for sine planområder
ikke noe tilsvarende administrativt apparat og
heller ikke noe investeringsbudsjett. Dette kan
komplisere gjennomføringen av planene som
må forutsettes å skje dels i statlig, dels i fyl-
keskommunal og dels i primærkommunal regi..
Selv om de spørsmål som knytter seg til gjen-
nomføring av ulike typer oversiktsplaner ennå,
ikke er avklart, synes det klart at gjennomfø-
ringen vil tvinge fram en vurdering av såvel
funksjons- som utgiftsfordelingen mellom pri-
mærkommunen, fylkeskommunen og staten.

Den utvikling en har hatt i arbeidet med re-
gioninndeling og regionplanlegging i den seine-
re tid peker for flere fylkers vedkommende i
retning av at det vil være riktig å drive region-
planleggingen etter bygningsloven med hele
fylket som enhet. Denne løsning er formelt
godkjent for Vestfold og for Oslo og Akershus-
regionen. Med de betydelige oppgaver som fyl-
keskommunen nå tar seg av i skolesektoren,
helsesektoren og vegsektoren vil i mange til-
felle en effektiv oversiktsplanlegging være av-
hengig av at det foreligger rammeplaner for
vedkommende fylke. Spørsmålet om fylkes-
planlegging vil bli nærmere utredet (jfr. St.
meld. nr. 50 for 1967-68, s. 1) , og jeg tror
mye taler for at vi får nærmere lovregler om
fylkesplanlegging i bygningsloven. En overfø-
ring til fylkeskommunen av ansvaret for den
interkommunale samordning av planlegging
og investering innen hvert fylke forutsetter en
vurdering av funksjonsfordelingen mellom pri-
mærkommunen og fylkeskommunen. Spørs-
målet om å knytte den regionale beslutnings-
prosess til fylkeskommunens politiske organer
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dens befolkning tilsier at kommunenes geo-
grafiske omfang ikke bor være for stort.

Mellom disse to hensyn må det stadig gjø-
res enen avveining ut fra forutsetninger som en-
drer seg over tiden.

Forskjellig utvikling med hensyn til befolk-
ning og sysselsetting gjør at det stilles for-
skjellige krav til kommunene. Det gjelder bl.a.
i samordningsspørsmålene, og når det gjelder
kommunene som del av vår samlede offent-
lige forvaltning. Den nye Distriktsutbyggings-
avdelingen som Kommunaldepartementet fikk
i fjor, skal blant annet ha koordineringen av
de offentlige investeringer (herunder kommu-
nale) for øye.

Samtidig med effektivitetshensynene må
en også ta i betraktning den betydning kom-
munene har for utviklingen av vårt lokale de-
mokrati folkestyret ph det plan der avstan-
den fra velger til folkevalgt og fra den admi-
nistrerte til den som administrerer ikke er
lenger enn at det er mulig ved personlig og di-

rekte kontakt under håndteringen av de dag-
lige problemer. Det kommunale selvstyre —
med sine problemer, under tiden kan vi nesten
si i all sin skrøpelighet — representerer selve
grasrotdemokrati et i vårt land. Den skolering
til samfunnsinnsats og samfunnstenkning som
våre 14 000 — 15 000 kommunestyremedlem-
mer og et tredobbelt antall eller mer i lokale
utvalg, styrer og råd oppnår, sikrer at hoved-
grunnlaget for rekrutteringen til det politiske
system som vi etter århundrers utvikling har
funnet best tjenlig under våre forhold stadig
er til stede. Slik må det fortsatt være. Det
trenger ikke å gjøre vårt lokale styre mindre
tilpasningsdyktig eller mindre åpent for nød-
vendige reformer i takt med skiftende behov,
men det stiller det krav til oss alle at de de-
mokratiske funksjoner som kommunestyrer,
fylkesting etc. skal fylle også i den bredere
sammenheng, blir trukket inn under vurderin-
gen av de løsninger vi søker fram til.    

Markedsføring 

I arbeidet for å bedre markedsføringen over våre service stasjoner ønsker
A/S Norske Esso å knytte til seg unge, aktive mennesker med god utdan-
nelse som eventuelt senere skal kunne overta nye og større oppgaver.
Søkere må ha interesse for salg, være utadvendte, samarbeidsvillige, ha
god ordenssans og ha evnen til å organisere sitt eget og andres arbeide. Vi
stiller også store krav til analytisk tenking idet konsulenten skal være for-
handlerne behjelpelig med å analysere salgsresultater og regnskap.

Søkere bør ha f. eks. :
— Handelshøyskolen eller annen velegnet

høyskole.
- Universitetsutdannelse.
- Bedriftsøkonomisk Institutt.
- Handelshøyskolens kursvirksomhet.
— Institutt for Markedsføring e. 1., gjerne

med kurs i reklame- og salgspromotion,
eller med tilleggstrening og/eller erfaring
i administrasjon og arbeidsledelse.

Søkere bør videre ha brukbare engelskkunnskaper.
Etter endt opplæring vil de nye medarbeidere besette stillinger både i plan-
leggings- og koordineringsavdelingen ved vårt hovedkontor og i feltorga,-
nisasjonen.
Vi tilbyr gode arbeids- og samarbeidsforhold, fast lønn efter prestasjoner,
pensionsordning og bilordning for den som blir tilsatt i vår feltorganisasjon.

Søknadene vedlagt avskrifter, attester og skolepapirer sendes til 

A/S NORSKE ESSO
Personavdelingen
P.B. 1369 Vika, Oslo 1.
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og forvaltningsapparater, vil også måtte vurde-
res.

Når innstillingene fra landsdelskomitéene
nå skal behandles, vil gjennomføringen av dis-
se måtte drøftes inngående. Det kan her kom-
me på tale å legge opp nye forvaltningsrutiner
med sikte på koordinering både sektorvis og
på de ulike nivåer i forvaltningen. For Oslo-
området vil forskjellige typer av samarbeids-
løsninger, enten gjennom en egen sekundær-
kommune for visse funksjoner eller i andre
mer bindende former bli tatt opp til komité-
utredning med det forste.

Jeg finner ellers grunn til å understreke at
funksjons- og utgiftsfordelingen i noen grad
må kunne tilpasses varierende lokale forhold
for at visse samfunnsoppgaver skal kunne løses
forsvarlig og etter de økonomisk gunstigste
alternativer. Det gjelder blant annet vannfor-
syning og avløp der de organisatoriske opplegg
vil måtte tilpasses forsyningsområdenes geo-
grafiske utstrekning i forhold til folkemengde
og administrativ inndeling. Det organisatoris-
ke opplegg vil her i prinsippet kunne veksle fra
store statlige anlegg eller selskaper (andelslag)
med statlig, fylkeskommunal og kommunal
deltakelse til grendevannverk og gårdsbrønner
med statstilskott.

Det er naturlig til slutt å spørre
Har vi en kommuneordning og en funksjons-

fordeling mellom kommuner, fylker og stat
som er hensiktsmessig med de oppgavene en
står overfor?

Vi er nettopp ferdig med en inndelingsre-
form for primærkommunene. Det står igjen
en del arronderinger, spesielt i forbindelse med
visse bykommuner, men ellers er vel det mes-
te ordnet iallfall i denne omgang.

Når det gjelder fylkene har vi ennå ikke hatt
en tilsvarende inndeling, men arbeider stort
sett med en mer enn hundre år gammel inn-
deling. Stortinget vil få en melding om disse
spørsmålene i tilknytning til fylkesinndelings-
komitéens innstilling, og det er mye som ta-
ler for at hele saken tas opp til bredere utred-
ning.

Funksjonsfordelingskomitéen har behandlet
viktige sider av den økonomiske utgiftsforde-
lingen stat — fylke — kommune. Det gjelder
bl.a. avlastning for trygdeutgifter, i helsestell
og skolestell. Direkte fylkesskatt vil ventelig
komme. En grenseoppgang og et utskiftnings-
arbeid på mange detaljfelter står igjen å vur-
dere.

Jeg tror likevel at det er på tide å ta opp
selve funksjonsfordelingen under en bredere
synsvinkel enn utgiftsomfordeling og forenk-
ling av regnskaper. Det er spørsmålet om en
effektiv forvaltningsordning — en ordning som
kan møte framtidige behov som trenger seg
på:

Konsentrasjonstendenser, behov for større
losninger, stigning i det en kan kalle mini-
mums-standardkrav kan ikke bli uten betyd-

ning for det framtidige monster. Regioninnde-
lingen etter bygningsloven er ment å skulle
mote noe av behovet. Hvor effektivt regions an-

arbeidet blir er det enda for tidlig å si noe av-
gjort om men intensjonene bak er riktige.

Vil utviklingen gå mot nye regionkommu-
ner for større eller mindre felter ? (Jfr. spors-
målet for Oslo-området om en egen sekundær-
kommunetype) .

Ligger løsningen delvis i et sektorsamar-
arbeid mellom primærkommuner på inter-
kommunal basis ? Erfaringene hit til er ikke
bare overbevisende ved interkommunalt sam-
arbeid som alminnelig prinsipp, men vi har hel-
ler ikke til nå hatt faste lovregler om bundet
interkommunalt samarbeid.

Skal fylkenes virkefelt utvides ytterligere,
slik at de tar over mer av det som i dag belas-
tes primærkommunene, og slik at de oppgaver
som krever et mer utviklet teknisk apparat i
større grad blir lagt på fylkeskommunen?
Spørsmålet om oppbygging av en mer selvs ten-
dig fylkeskommunal administrasjon, er nett-
opp tatt opp til komitéutredning. Iallfall hvis
vi i hovedsaken blir stående ved en fylkesinn-
deling med den nåværende størrelse på fylkes-
kommunene, kan det være mye som taler for
å utvide fylkenes arbeids- og ansvarsområde.
Fylkeskommunen er innarbeidet, har sitt in-
direkte folkevalgte, og kan om man ønsker få,
et direkte folkevalgt ting, som treffer avgjo-
relsene.

Jeg skal ikke komme med endelige spådom-
mer nårnår det gjelder valget mellom slike mu-
lige alternativer. Det jeg derimot mener vi
kan si med ganske stor sikkerhet er at våre
kommuner/respektive kombinasjoner av kom-
muner stadig vil få en viktig plass i vårt sam-
funnsliv og i landets utvikling. Det er en stigen-
de forståelse blant folk for at mange oppga - .-er
som hittil ofte har vært lost individuelt eller
i begrenset samarbeid mellom et fåtall int-
eresserte, må tas hånd om og reguleres av lo-
kale myndigheter og lokal administrasjon.

Samtidig må vi være klar over at kommu-
neinndeling og kommuneordning ikke kan vare
noe statisk. Vi kan ikke operere innen fastlåste
rammer, men må se behovet for omorgani
sering i takt med endrede krav. Justeringer
geografiske avgrensninger må blant annet vur-
deres ut fra endringer i kommunikasjonsfor-
holdene. To faktorer som trekker i hver

(i) Hensynet til investerings- og driftsøkon:s-
mi ved de forskjellige kommunale funksjo-
ner tilsier for hver funksjon en viss minste-
størrelse m.h.p. skala og befolkningsunderlag.
(Nye funksjoner, f.eks. ungdomsskolen, øker
kravene til minstestørrelse.) Kommunene kan
vinne «stordriftsfordeler» (både økonomisk
og m.h.p. kvaliteten i de tjenester som kom-
munene tilbyr) ved å øke størrelsen.
(ii) Lange avstander, spredt bosetting og hen-
synet til kontakten mellom kommunen cg
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Aktuelle problemer i en kommune
Forholdet mellom en kommunes oppgaver og dens mulig-
heter til å mestre disse, diskuteres av representanter for to
kommuner.

Ordfører Odd Sagør, Trondheim kommune

Når jeg i et foredrag skal beskjeftige meg
med emnet «aktuelle problemer i en kommu-
ne», er det naturlig at jeg tar utgangspunkt i
min egen kommune, en et ter norske forhold
stor bykommune i rask vekst og utvikling, og
som følgelig bærer i seg et kompleks av opp-
gayer og problemer.

Skal imidlertid andre kunne vurdere de pro-
blemer jeg gjerne vil sette søkelyset på, er det
nødvendig å kjenne litt til bakgrunnen for da-
gens situasjon.

Som kjent fikk Trondheim sin store byut-
videlse fra 1. januar 1964, da byen ble sluttet
sammen med 4 av sine nabokommuner.

Før sammenslutningen hadde Trondheim i
mange år nærmest vært inne i en stagnasjons-
periode.

Befolkningsutviklingen var svak. Fra 1946 til
1963 økte folkemengden i byen bare med ca.
it 600 mennesker, mens innbyggertallet i na-
bokommunen Strinda i samme tidsrom økte
med 19400.

Boligsituasjonen var påtrengende vanskelig
og skapte store problemer både for den enkelte
boligsøker og for myndighetene. Innenfor by-
grensen fantes det ikke disponible arealer av
betydning hverken for boligreising eller for
utvidelse av bestående industri, langt mindre
tomter til etablering av nye virksomheter.

Vi var på vei inn i en langsom dörgubning»
som svenskene visstnok kaller det. De yngre
og yrkesaktive mennesker flyttet ut i nabo-
kommunene, hvor de kunne få enten boligtom-
ter eller leiligheter. Og da også enkelte av våre
industrivirksomheter begynte å flytte ut, ble
en for alvor klar over at byen var inne i en
farlig utviklingsprosess.

Heldigvis kom kommunesammenslutningen
i Trondheimsområdet og brøt inn i denne ut-
viklingen. Byen fikk utvidet sitt areal fra ca.

40 kvm 2 til ca. 335 kvm2, og folketallet innen-
for den nye bygrensen kom til å utgjøre ca.
111 000 mennesker.

En sto nå med ett foran muligheten til å
kunne skaffe grunnarealer for de behov som
det nye bysamfunnet trengte, men en mang-
let både formell eiendomsrett til arealer av
noe omfang, og fram for alt, en manglet fer-
dige planer.

Noe framsynt hadde vi likevel vært, i det vi
allerede i begynnelsen av 60-årene fikk satt ned
en Grunnutnyttelseskomité, som høsten 1962
la fram en disposisjonsplan for grunnarealene
i Trondheimsområdet.

I mellomtida var også forslaget til ny byg-
ningslov kommet, og den forutsatte som kjent
at det i tida framover bl.a. skulle legges stør-
re vekt på arbeidet med regionplaner og gene-
ralplaner.

Høsten 1963, altså før kommunesammen-
slutningen var en kjennsgjerning, ble derfor
arbeidet med utarbeidelsen av en generalplan
for det nye byområdet satt i gang, og her
kom da også den innstilling som grunnutnyttel-
seskomitéen hadde lagt fram, til å spille en
betydelig rolle som basismateriale.

Byen hadde, som jeg har nevnt tidligere, et
betydelig boligunderskudd, dels skyldtes dette
mangelen på boligtomter, dels at byen fra før
hadde en boligtetthet som lå vesentlig høyere
enn byer som det var naturlig å sammenlikne
seg med. (Trondheim 3,3 personer pr. leilighet,
Oslo 2,8 personer pr. leilighet), og som siste
faktor spilte også bygnings- og leilighetssane-
ring en viss rolle, idet en reknet med at omlag
300 leiligheter årlig falt bort som følge av sa-
neringstiltak.

Siste året før kommunesammenslutningen
ble det i Trondheimsregionen tilsammen byg-
get ca. 1 100 leiligheter, og en satte seg nå det
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ærgjerrige målet å øke boligproduksjonen til
ca. 1 500 leiligheter årlig.

Samtidig med at Stor-Trondheim ble etablert,
gikk en også til innføring av den 9-årige en-
hetsskolen i hele kommunen. Dette stilte oss
igjen overfor nye krav og problemer. I de 4
landkommunene som byen ble sluttet sam-
men med, var det fra før nærmest en lands-
fol' e-kole med varierende lesetid i de for-
skjellige kommuner. Nå ble lesetiden regulert
3 -434 på byens nivå, og dette, sammen med inn-
føringen av den 9-årige skolen, samt økende
blrnetall i skolepliktig alder, skapte et veldig
behov for nye skolelokaler.

La meg også nevne et tredje påtrengende
problem vi sto overfor, nemlig de stadig øken-
de trafikk-køer som vi kunne registrere, og de
krav som dette stilte til utbedring og utbyg-
ging av vårt gate- og veisystem for å øke ka,-
pasiteten.

,Teg har spesielt nevnt disse 3 sektorer som
eksempler på viktige og vanskelige deler av
7 -årt kommunale problemkompleks, og jeg skal
komme tilbake til dem senere.

Det skulle snart vise seg at byutvidelsen
kom til å utløse økt aktivitet og innsats på en
rekke felter. Det var ikke bare virksomheten
i den kommunale sektor som skjøt rask vekst,
og35, næringslivet og industrien tok til å eks-
pandere, og kravene om tomtearealer og albue-
rom tvang seg fram også fra den kant.

Stadig støtte en på problemene som knyttet
seg til mangelen på større sammenhengende
tomtearealer og mangelen på ferdige og god-
klente reguleringsplaner.

En så det derfor som en hovedoppgave for
kommunen straks å gå til kjøp av all den tom-
tegrunn som en kunne komme over, og dette
arbeid brakte etter hvert bra resultater, idet en
i løpet av et par års tid disponerte ca. 12 000
dekar.

Imidlertid måtte en rekne med at det ville
ta en tid før det kunne foreligge regulerings-
nlaner og klargjøring av tomtearealene for ut-
bygging, og i mellomtida måtte det også skje
noe.

Søkelyset ble derfor satt på alle områder
som lå høvelig til for tilknytning til vei, vann
og kloakk, men dette var i de aller fleste til-
feller relativt små områder, og følgen ble bl.a.
at en i de 3-4 første årene av storkommu-
nens virksomhet, nærmest måtte improvisere
en slags forsert boligbygging spredt omkring
mellom 20 og 30 forskjellige byggeplasser med
alle de ulemper som dette førte med seg for en
rasjonell virksomhet.

r4e, eralplanen for Stor-Trondheim ble ferdig-
belandlet høsten 1967, og dermed hadde vi fått

nytt viktig styringsredskap til bruk i vår vi-
dere planlegging og i den framtidige utbygging

byen.
Planen synes jeg, på en utmerket måte for-

søker å skissere tendensene i en forventet ut-
vikling i Trondheim, først og fremst i general-

planperioden fram til 1980, men også et noe
fjernere perspektiv helt fram til hrhundreskif-
tet.

Prognosene for befolkningsutviklingen gjør
det klart at byen i 1980 vil ha ca. 155 500 inn-
byggere, og ved århundreskiftet vil folketallet
ha passert 200 000.

Dette stiller oss igjen overfor behovet for
nye arbeidsplasser, og generalplanen kalkulerer
da også med at det årlig må skaffes nytt ar-
beid til ca. 700 personer i planperioden.

Hittil har folketallet i Stor-Trondheim øket
med ca. 2 500 personer pr. år.

Boligbehovet står som kjent, i funksjonell
sammenheng med folketallet, men påvirkes
dessuten av synkende antall personer pr. leilig-
het og ved sanering eller omdisponering av el-
dre bebyggelse. Anslaget over behovet for nye
leiligheter i generalplanperioden tilsier at det
i storkommunen må bygges omlag 2 000 lei-
ligheter pr. år. Dette er et noe lavere tall enn
det en opererer med i det rullerende 5-års pro-
grammet som er utarbeidet etter Kommunal-
departementets normtall, men synes ellers A,
ligge ganske høvelig til for tempoet når det gjel-
det behovsdekningen samtidig som det også
synes tilpasset arbeidsmarkedet på en slik måte
at det ikke representerer noe direkte pressspro-
blem i relasjon til arbeidskrafttilgangen.

Det problemkompleks en står overfor i en
utviklingskommune som Trondheim, er selv-
følgelig langt større og mere omfattende enn
de sektorer jeg her har berørt, nemlig: Pro-
blemene som knytter seg til boligreising og
tomtearealer, de forhold som dreier seg om
boligområdenes supplementer — her sikter jeg
bl.a. til skolebygg, daginstitusjoner, bygg for
eldre-omsorg, forretningsbygg o.l., og sist men
ikke minst, trafikkøkningen og kravet til bed-
ret vei- og gatestandard i både det gamle og i
de nye byområder.

Dette er, skulle jeg tro, problemer som en-
hver kommune i større eller mindre grad har
stridd med i de senere år, og som selvfølgelig
også i dagens situasjon er like aktuelle og på-
trengende.

Programmet for denne konferansen er
sterkt preget av problematikken — planlegging
og økonomi.

Jeg vil derfor nå på slutten av mitt foredrag
beskjeftige meg litt med disse spørsmål, fordi
vi i vår kommune har kommet opp i en del
vanskelige og aktuelle problemer i forbindelse
med koordineringen av den praktiske og øko-
nomiske innsats når det gjelder gjennomføring
av større planer.

Takket være en aktiv tomtepolitikk lyktes
det, som jeg tidligere har nevnt, etter hvert
for Trondheim kommune å skaffe seg betyde-
lige sammenhengende tomtearealer. Vi var klar
over at dersom det skulle bli mulig for oss
å øke vår årlige boligproduksjon vesentlig, så
kunne dette først og fremst skje bare ved plan-
legging og utbygging av større områder.

14
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Dels ved at vi har overlatt store arealer til
for eks. Boligkooperasjonnen, dels ved at vi har
nyttet ut vår egen planleggingskapasitet og dels
ved engasjement av konsulenter, er vi nå kom-
met så langt at vi øyner mulighetene for en
mer konsentrert og rasjonell utbyggingsvirk-
somhet i tida framover.

Det kunne i denne forbindelse ha vært fris-
tende både å komme litt inn på den arkitekt-
konkurranse som nyss er avsluttet, om utfor-
mingen av den såkalte Heimdalsbyen, hvor en
bl.a. regner med at det skal bygges ca. 8 000
leiligheter og et senter som skal betjene ca.
58 000 mennesker.

Det kunne videre også være fristende å for-
telle litt om våre første spede forsøk med ut-
gangspunkt i generalplanen å etablere en noe
primitiv form for langtidsbudsjettering, men
det vil føre for langt og ligger vel også for så
vidt utenfor mitt oppdrag her i dag.

La meg imidlertid trekke fram en spesiell
sak, eller en aktuell plan for å forklare de pro-
blemer jeg gjerne ønsker å sette søkelyset på.

For omlag 4 år siden overlot Trondheim
kommune et areal på ca. 1 500 dekar til Nor-
ske Boligbyggelags Landsforbund. Boligkoope-
rasjonen satte straks i gang arbeidet med å
regulere området og senere også planlegging
og prosjekteringen. Planen ble ferdig på for-
sommeren i 1968, og jeg tør trygt si at det
neppe tidligere har vært lagt fram i Trondheim
et så stort boligprosjekt som har vært i alle
deler gjennomarbeidet som dette Flatås-Huse-
byprosjektet.

Fullt utbygget vil området komme til å få
ca. 5 000 leiligheter som vil huse omkring 17
—18 000 mennesker. Det vil bli behov for 2
barneskoler og 2 ungdomsskoler, 2 kirker og
ellers 2 sentra med forretnings- og servicein-
stitusjoner.

Utbyggingen forutsettes å skje kontinuerlig
og er beregnet å ta 6 til 7 år. De første 500
boliger er allerede påbegynt.

I forbindelse med prosjektet viser et over-
slag over offentlige investeringer at det er
nødvendig å satse i alt ca. 131 millioner kroner.

Beløpet fordeler seg slik:
Trafikkårer kr. 39 mill.
Vannforsyning og kloakk kr. 14 mill.
Elektrisitetsforsyning kr. 24 mill.
Kommunale bygg, institusjoner,
idrettsanlegg og plasser kr. 40 mill.
Statlige investeringer utenom
trafikkårer kr. 14 mill.

En vesentlig del av de offentlige investerin-
ger er grunnlagsinvesteringer og vil således
falle inn i første fase av utbyggingen, og her
er det at problemene for alvor har meldt seg.

Problemene er dels av økonomisk og dels
av praktisk karakter. I siste instans dreier det
seg også om et koordineringsspørsmål av «ve-
sener» eller etater, som hver for seg nødven-
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digvis må ha betydelige oppgaver de skal løse
når en skal bygge ut et bysamfunn, som i
dette tilfelle er av Sarpsborgs størrelse.

Tar en for seg sektoren «trafikkårer», så er
dette et område hvor både staten og fylket
kommer inn i bildet. Hittil har det for eks.
ikke vært mulig å få noen avklaring på hvilke
forpliktelser staten og fylket vil ta på seg når
det gjelder trafik kårer til det nye boligområ-
det. Foreløpig er hele prosjektet «hengt opp» på
en meget dårlig fylkesveiforbindelse, mens
Veidirektoratet har sagt nei til 17 000 — 18 0013
menneskers krav på en tilfredsstillende riks-
veiforbindelse.

Tempoet i løsningen av de rene kommunale
oppgaver vil i stor utstrekning være avhengig
av at de nødvendige økonomiske midler kan
skaffes til veie i rett tid. Hele utbyggingen er
jo knyttet til en nøye utarbeidet tidsplan, og
dersom noen av de forskjellige forutsetninger
som knytter seg til planen, for eks. framførin-
gen av vann og elektrisitet svikter, ja, så vil det
nødvendigvis skape store forstyrrelser og pro-
blemer for utbyggingsselskapet.

Som et eksemm pel vil jeg nevne Elektrisitets-
verkets oppgave med å føre elektrisk kraft
fram til området. Det dreier seg her om en
investering på ca. 14 mill. kroner i «stamlinje
og fordelingsstasjon», — i tillegg til dette kom-.
mer så fordelingsnettet innenfor selve områ-
det. Det siste er imidlertid investeringer som
vil skje mere i takt med utbyggingen over
flere år og vil vel således kunne finansieres
over Elektrisitetsverkets driftsbudsjett. Men
når det gjelder de 14 mill. kroner til høy-
spentoverføringen., så har det trass i iherdige
forsøk ikke vært mulig å få låne disse penge-
ne.

Skoleutbyggingen er også avhengig av be-
slutninger som fattes utenfor Trondheim kom-
mune, idet fylkesskoledirektør og fylkesskole-
styre avgjør prioriteringen både av bygging og
finansiering. Dersom disse forhold ikke av-
klares i rett tid, vil det bety at det ved inn-
flytting i boligene allerede i 1. byggetrinn.
skapes håpløse skoleforhold både i utbyggings-
område og i skolekretsene som grenser opp
til det.

La meg så ti] slutt nevne at Trondheim
fortsatt er omfattet av byggeløyveordningen
når det gjelder forretningsbygg o.l., og det har
da bl.a. ført til at vi har til dels store boligom-
råder som i dag ikke har en skikkelig forret-
ningsmessig service innenfor en rimelig av-
stand på grunn av manglende byggeløyve.

De eksempler som jeg her har nevnt fra
utbyggingsområdet Flatås—Huseby, er på in-
gen måte enkeltstående eksempler. De vil vel
alltid melde seg ved litt større utbyggings-
prosjekter. Og dersom en ikke er i stand til å
finne fram til en behandlings- og beslutnings-
prosedyre som kan koordinere de instanser
og etater som er involvert i et større bygge-
prosjekt, er jeg for min del, redd for at det
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hjelper lite med fine og fantasifulle regule-
rings- og generalplaner og fornuftige langtids-
budsjetter.

Trondheim har satt seg ærgjerrige utbygg-
ingsmål. Muligheten for å nå et fornuftig re-
sultat innenfor denne målsettingen, ligger
imidlertid i at boligprogrammet kan følges
opp av en balansert utbygging av tidsmessige
veier og gater, skoler, serviceinstitusjoner og
sist, men ikke minst, anlegg som skaffer nye
arbeidsplasser.

Stat og fylke representerer viktige faktorer i
våre utbyggingsplaner. Hittil synes jeg disse
instansers holdning har vært både uklare og
lite positive, og dette har da også skapt stor
usikkerhet for gjennomføringen av planer og
disposisjoner på litt lengere sikt.

En boligproduksjon på ca. 2 000 leiligheter
årlig er det vi sikter mot. Jeg er redd for at det
vil være nærmest uansvarlig å presse fram
en slik utbygging, dersom ikke stat og fylke
ved videre forhandlinger vil vise større for-
ståelse for løsningen av de oppgaver som na-

turlig faller på deres ansvar i utviklingspro-
sessen.

Det forekommer meg i et hvert fall å være i
strid med alle aksepterte regler for byplanleg-
ging og byutvikling å gjennomføre en forsert
boligbygging uten samtidig å følge opp med de
nødvendige supplementer til boligene.

I sin ytterste konsekvens er jeg redd for at
dette kan ha til følge at en for alvor må over-
veie om det vil være riktig å opprettholde en
boligbygging som er kommet i utakt med den
øvrige utbygging i kommunen.

Dersom jeg, som en avslutning på mitt inn-
legg skal forsøke å formulere en konklusjon,
så må det bli at det i tida framover i større
utstrekning ikke bare må bli et bedre samar-
beid mellom lokale og sentrale planleggings-
organer, men også en mer effektiv koordine-
ring når planen skal settes ut i livet og gjen-
nomføres. Her mangler det i dag både fleksibi-
litet, og fra tid til annen har jeg også følelsen
av at det skorter noe på den gjensidige forstå-
else av problemene.

Kontorsjef Zambia

Til et større skoleutbyggingsprosjekt i Zambia under norsk ledelse, søkes
kontorsjef.

Arbeidsområdet vil bl. a. bestå av tilsyn med regnskap, arkiv og innkjøp,
budsjettsaker, personalsaker, etc. Vedkommende vil bli stasjonert i Lusaka.

Det er nødvendig med merkantil eller juridisk utdannelse og god praksis
fra administrasjon eller offentlig forvaltning.

Det kreves gode engelskkunnskaper.

Kontraktstiden er 2 år.

Lønnsbetingelsene er gode.

Søknadsfrist 28. januar.

Søknadsskjemaer og nærmere opplysninger fås ved henvendelse til

Direktoratet for utviklingshjelp
Dronning Mauds gate 11,

Oslo-dep., tlf. 41 38 60.
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Rådmann Hall Guttelvik Molde kommune

Ordfører Sagør har, med utgangspunkt i en
beskrivelse av landsdelssentret Trondheim's si-
tuasjon, blant annet pekt på visse institusjo-
nelle problemer når det gjelder samkjøring av
statlig og kommunal utbyggingspolitikk.

I prinsippet skal jeg på samme måte med
mitt utgangspunkt, drøfte et lignende koordi-
nasjonsproblem, men begrense meg til forhol-
det mellom fylkeskommunen og en bykom-
mune.

De eksempler jeg skal skissere er utvalgt
med dette for øye. Jeg skal altså ikke snakke
om moms, syketrygdpenger, kompensasjons-
tilskudd, osv., — alt problemer som avisene
for tiden er fulle av i forbindelse med bud-
sjettbehandlingen i kommunene.

Derimot skal jeg, — som en litt teoretisk
nysgjerrig praktiker —, være en smule frimo-
dig når det gjelder norske forvaltningsrefor-
matorers tilfredshet med common sense-me-
toden (det kan bli misoppfattet hvis jeg sier
«sundt bondevett-metoden»), på områder hvor
en i utlandet føler seg helt avhengig av sam-
funnsvitenskapelig forskning.

Det utgangspunkt jeg skal ta er Molde kom-

mune, — fylkesadministrasjonssentret i Møre
og Romsdal. Kommunen er et vekstsenter, —
dog uten å være utpekt som sådant.

I byregionen Molde steg folketallet med
33,3 % i perioden 1950-60. Bare to byregioner
hadde i denne per:iode en sterkere relativ vekst.
(Bodø og Mo i Rana). I første halvpart av
60-årene var veksten noe svakere. Dette had-
de sin årsak i fullstendig uhensiktsmessige
kommunegrenser, som førte til en håpløs tom-
te-, bolig-, skole-, vannverkssituasjon m.m..
Nettoinnflyttingen til kommunen ble vanske-
liggjort. Hundrevis sto på venteliste for tom-
ter, blant annet boligbyggelaget, som nærmest
måtte innstille sin virksomhet. Industribedrif-
ter hadde store vanskeligheter, både med å
skaffe boliger til tjenestemenn og tomter for
utvidelse etc..

De topografiske forhold gjorde det nødven-
dig med byutvide Eser langs fjorden, på begge
sider av byen, men her var byen omsluttet av
nabokommunen. 1. januar 1964 ble sammen-
slutningen gjennomført. Generalplanarbeidet
var allerede påbegynt (allerede i 1962, altså
temmelig tidlig), og en framtidsrettet tomte-

Foredragsholderen fil vensfre i samtale
med sjefsokonom Harald Henriksen og
kommunaldirektør J. Johansen.
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og utbyggingspolitikk kunne ta til. Kommu.-
nen hadde tidligere, — som ledd i skattebor-
ger-kapringen, — og vel også som ledd i en
misforstått sosial boligbyggingspolitikk
lagt veg, vann og kloakk fram til de flekker
som grunneierne år om annet fant det for godt
å selge. Det ble ikke krevd refusjon for de tek-
niske anlegg. Resultat: Det ble ikke skjelnet
mellom rå,tomtepris og pris for byggeklare
tomter, — hvorfor grunneierne fikk urimelig
høy pris for arealene sine. Prisnemndene had-
de byggeklarheten ubevisst med i vurderingen,
og det som kommunen hadde ment som støt-
te til boligbygging hadde som resultat at mil-
lioner av kroner ble overført til noen få grunn-
eiere.

I den nye kommunen ble disse forhold er-
kjent, og en gikk til tvangserverv og frivillig
kjøp av relativt store områder, før de tekniske
anlegg ble fremført. Til sammen ca. 1 500 mål
ble ervervet, og i disse dager forberedes en
ny ervervssak omfattende ca. 4 000 mål.

Kommunen regner da med at den har ph
sin hånd områder for ca. 10 års forbruk. Alt
dette er ikke skjedd bare på grunnlag av lokale
spekulasjoner. I framgangsmåten er en helt på
linje med de anvisninger statsmyndighetene,
Kommunal- og arbeidsdepartementet, har gift.
Men, 5 000 mål på kommunens hånd repre-
senterer en kapital på over 25 mill. kroner,
eller 1,5 mill. kroner pr. år bare i renter på
denne post. Alt av et netto kommunebudsjett
på 24 mill. kroner. Det er neppe usikkert at
dette både kommunalokonomisk og samfunns-
okonomisk er en framgangsmåte som vil gi
gevinst, men det er et åpent spørsmål hvor
langt kommunens nåværende innbyggere bør
bære de byrder som dette medfører i dag.

Jeg skal ikke gå i detalj når det gjelder det
kapitalbehov som oppstår i forbindelse med.
eksploatering, skolebygging, erverv av friarea-
ler, utbygging av vannverk, osv. osv. Det blir
lett tallstørrelser som i et kort innlegg som
dette blir for spesielle til å illustrere den ak-
tuelle situasjon. Jeg skal derfor prøve å finne
noen hovedtrekk:

Vi er i en kommune i jevn og relativ sterk
vekst, som figur 1 viser:

Lånegjelden har steget ennå sterkere. Dette
er vist i figur 2:

Samtidig har budsjettpolitikken gått ut på
å holde igjen på områder som ikke hadde be-
tydning for utbyggingen og de nødvendige in-
vesteringer. Dette vil en se ikke bare ved for-
holdet mellom de forskjellige kapitlers størrel-
se, men også i sammenligning med gjennom-
snittsfordelingen for andre byer, se figur 3.

Gjeldsøkningen skyldes særlig
— erverv av grunnarealer
-- tekniske hovedanlegg
— skolebygging.

Boligproduksjonen ligger nå på 260 leilighe-
ter pr. år. Det vil si en årlig produksjon på
over 14 leiligheter pr. 1000 innbyggere, også
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langt over riksgjennomsnitt (8,3) og fylkes-
gjennomsnitt (6,7).

Jeg minner om at vi befinner oss i Møre
og • Romsdal fylke, som i perioden 1954—
1968 hvert eneste år hadde forholdsvis stor
netto utflytting, til sammen i denne periode
11 '792 personer.

I en slik situasjon er vel Molde's ekspansjon
meget populær på fylkeskommunalt hold?

Det at en i et slikt fylke har noen steder
som for unge mennesker i en flyttesituasjon
kan fremstå som et altenativ til Oslo, Ostlan-
det eller andre magneter, må vel verdsettes
på det hold ?

Nå har vi i Norge noe som heter skatteut-
jamning. For å si det enkelt var det vel me-
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ningen at utjamningen skulle fylle de dypeste
hull. Slik praktiseres vel også utjamningen i
en del fylker, men praksis er temmelig for-
skjellig. Som kjent er det fylkesutvalgene som
har fått seg tildelegert avgjørelsesmyndighet
ved fordelingen på kommuner innen fylket.

Mens fylkesskatten nå utregnes etter faste
faktorer, råder skjønnet grunnen ved utjam-
ningsmidlenes fordeling.

Kommunaldepartementet har for sitt ved-

kommende gitt beskjed om at bykommunene,
etter hvert som det ekstraordinære tilskuddet
til disse gikk ned, måtte vurderes mer på
linje med landkommunene.

Jeg må konstatere at dette forhold er opp-
fattet på en noe spesiell måte i More og Roms-
dal, hvor Ålesund og Kristiansund i prinsippet
er i samme situasjon som Molde.

Hvis noen av mine tilhørere fortsatt lurer
på om ikke den situasjon jeg har vist mer er

resultat av tilfeldige omstendigheter enn en
bevisst utjamningslinje, — skal jeg få lov å
ta frem enda et eksempel:

Fylkestinget i Møre og Romsdal, som be-
står av 13 representanter fra byer og 39 fra,
landkommuner, har vedtatt at vertskommu-
nen, — det vil som oftest si bykommunen —,
ved ethvert fylkeskommunalt byggetiltak skal
— gi gratis tomt
— bekoste opparbeidelse av tomten
— betale 15 Jo av de totale omkostninger.

Dette er tolket dithen at vertskommunen,
— hvis fylket f.eks. kjøper fem borettslags-
leiligheter i et borettslag med tolv leiligheter,
skal innbetale til fylket:
— 5/12 av tomteverdien
— 5/12 av opparbeidelseskostnaden
— 15 % av byggekostnaden vedr. de 5/12.

,Sosialøkonomen nr. 10 1969.

Dette kan meget vel bli et beløp som er
større enn den egenkapital som borettslaget
forlanger.

Det er snakk om en indirekte fylkesskatt.
Hvorfor kommer jeg trekkende med slike

trivielle problemer?
Forst og fremst fordi dette ikke er Molde's

og Møre og Romsdal's problemer alene. Vi
finner lignende tendenser, om kanskje ikke så
outrerte, i andre fylker. Når det kan skje at
et fylke med netto utflytting gjennom utjam-
ningspolitikk og særavgifter hemmer en mu-
lig og naturlig utbygging i de få kommuner
som har ekspanderende næringer, så må en
spørre: hvordan er slikt mulig?

Og svaret er vel at vi i Norge totalt mang-
ler distriktspolitisk målsetting. Kom så ikke
h si at det skyldes politikerne alene! Riktig-
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nok er det så at det finnes representanter
blant disse som på grunnlag av en gallupun-
dersøkelse blant 2-3 tusen mennesker mener
å kunne fastslå at det norske folk vil bo uten-
om selv små tettsteder. Og da må en jo
straks gå inn for det! Hva det koster, — og
at det langt på vei ikke er mulig —, ignorerer
en fullstendig. At årsaken til at alle etter kri-
gen er blitt rikere skyldes bynæringenes vekst
og den allokering av arbeidskraft som det
nødvendigvis må fore med seg, er det i Norge
ikke lenger god tone å nevne. Men luft- og
vannforurensning, naturvern og fossedur, —
det er noe en kan snakke om. Ikke det at dette
ikke er viktige spørsmål, men det synes som
det i Norge p.t. er slik at dersom en til-
hører en minoritet, så blir en ikke bare
hørt, men en skal også være fritatt for å
få seg servert motforestillinger. Jeg skal
ikke utvikle dette synspunkt noe nærmere, bare
slå fast at det er et absolutt behov for mer vi-
ten, blant annet på det regionaløkonomiske om-
råde. Det er i grunnen synd at sosialøkonome-
ne mer er opptatt av å forfine nasjonalregn-
skapsteknikken enn av den vekstproblematikk
som er knyttet til vår distriktspolitikk.

La meg få slutte med h si at dette ikke
gjelder bare sosialøkonomene, men alle sam-
funnsvitenskaper. Ikke minst gjelder det for-
skjellige aspekter ved offentlig forvaltningsor-
ganisasjon. Her er forholdet imidlertid noe an-
nerledes, — for her er behovet for viten ikke
engang erkjent. Enhver byråkrat mener seg
fullt ut kvalifisert til å konstruere endringer
i vårt forvaltningsapparat. Ad hoc-losninger
florerer. Vårt regionplan-institutt må vel i
grunnen sies å være en slik ad hoc-losning.
Den fysiske oversiktsplanlegging hadde plutse-
lig behov for en annen inndeling enn kom-
muner. Så fikk en det. I dag er en i ferd med.
å erkjenne at regionplanrådene politisk og øko-
nomisk er uten forankring. Så dukker straks
nye forslag opp. Det er så enkelt å ordne sake-
ne på dette plan. Adskillig verre er det når en
får landsdelsplaner og internasjonale planer, —
som også svever på siden av vårt institusjo-
nelle apparat.

I dag er en i ferd med å prate seg fram til
en løsning med storre konsentrasjon omkring
fylket. Det innvendes at fylkestingene er lite
demokratiske i dag, — vel, så foreslåes det
straks at en kan ordne det ved å etablere di-
rekte valg. Så har en på en måte løst både
demokratiets og koordinasjonsbehovets pro-
blem.

Det er ikke bare på grunn av bitre erfarin-
ger i Møre og Romsdal at jeg har lyst å sette
et par spørsmålstegn.

For det forste: Levestandarden øker, og de

nye krav retter seg i stadig større utstrekning
mot lokalsamfunnets service. Dette er hva den
fysiske og økonomiske langtidsplanlegging
selvfølgelig må ta hensyn til. Vil en tro at
denne planleggingen effektivt kan ivaretas av
et fylkeskommunalt organ?

For det annet : Vårt demokratiske systems
utstrekning kan måles på flere måter. Den
politiske interesse og representativiteten er to
slike mål. Om representativiteten er å si at
vårt Storting i stigende grad består av parti-
sekretærer, partiredaktører, organisasjonstil-
litsmenn og - kvinner. En sentralisering av
viktige forvaltningsoppgaver til fylkesplanet vil
forsterke en slik tendens, idet rekrutteringen
fra samfunnsinteresserte kvinner og menn
nødvendigvis må bli enda mindre.

Tross synkende tendenser kan nok den po-
litiske interesse holdes oppe noen tid, — kan-
skje et blaff ved innføring av fargefjernsyn
—, men hva så?

Tror en at en i denne situasjon ved direkte
valg til fylkesting, overflytting av oppgaver
fra kommuner og oppover i pyramiden, vil øke
den politiske interesse? Hvilken betydning har
det at folk vekkes til samfunnsmessig arbeid.
på lokalplanet ? Det eksisterer alltid et spen-
ningsforhold mellom individ og samfunn. Vil
ikke den enkelte borger reagere mot at avgjo-
relser som berører ham treffes av stadig vekk
fjernere makter, som han ikke kjenner eller
kan øve innflytelse på? Tross studentopprør og
en økende interesse hos folk for vårt demo-
kratis virkelighet, blåser norske byråkrater
slike tanker en lang marsj.

Mens institusjonelle systemers virkning i ut-
landet gjøres til gjenstand for alvorlige over-
legninger og svære undersøkelser av de for-
skjellige samfunnsvitenskapene, har en i Nor-
ge ment at funksjonsfordelingen stat-fylkes-
kommune-kommune nærmest er et bokhol-
deriproblem.

Sosialøkonomisk Samfunn har rettet søke-
lyset på kommunen. Programmet viser at
søkelyset i hovedsak har truffet planleggings-
sektoren. Det er en viktig sektor. Men det er
vel så at en kommunes plan er svært avhen-
gig av statens kredittpolitikk, budsjettpolitikk,
låneordninger og statlig medvirkning i sen-
trale utbyggingsoppgaver. Den er avhengig av
distriktspolitisk målsetting, av fylkeskommu-
ners forgodtbefinnenhet og mange andre ting.
Men det er jo rullerende planer vi skal snak-
ke om, — så det ordner seg vel..

La meg få foreslå at søkelyset ved neste
høstkonferanse rettes mot den institusjonelle
problematikk. Jeg undrer på om det ikke er
nødvendig med en kraftig lyskaster.
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NORGES
BANK

I Norges Banks pengepolitiske

avdeling er det ledig en stilling

for en yngre sosialøkonom. Ar-

beidsområdet omfatter økono-

misk utredningsarbeid med

hovedvekt på penge- og kreditt-

politiske spørsmål.

Lønn etter avtale. Egen pen-

sjonsordning. Fri hver lørdag.

Henvendelse

KONTORSJEF VIDVEI,

Pengepolitisk avdeling,

Bankplass 4.

Interessante oppgaver
i markedsforskning

i bank
Markedsforskning blir stadig viktigere. Kjennskap til
forbrukernes behov, holdninger og reaksjoner må skaffes
når nye tjenester skal utvikles, eksisterende tjenester
forbedres — og når tjenestene skal markedsføres på den
mest effektive måte.
Vårt kontor for Markedsanalyse i bankens Markedsavde-
ling trenger hjelp på dette området.
Vi søker derfor en yngre, idérik og velutdannet person,
gjerne en bank-, bedrifts-, sivil, eller sosialøkonom. Ved-
kommende vil bli med i et team av yngre, velkvalifiserte
medarbeidere.
Skriftlig søknad sendes vår Personalavdeling.
Nærmere opplysninger om stillingen fåes ved henvendelse
til siviløkonom Holter.

KREDITKASSEN
HOVEDKONTOR: STORTORVET 7, OSLO 1
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Fuksjonsfordelingen
mellom staten
og kommunene
AV
EKSPEDISJONSSJEF HERMOD SKÅNLAND,
FINANSDEPARTEMENTET

Om vi vil forsøke å forklare hvorfor vi i
Norge har nettopp den funksjons- og utgifts-
fordeling mellom stat, fylker og kommuner
som vi i dag kan observere, er det særlig tre
ting jeg tror vi må legge vekt på.

For det første er funksjonsfordelingen sterkt
historisk betinget. Med de kommunikasjons-
muligheter man hadde da vårt nåværende
kommunesystem ble etablert, måtte hvert
område i langt større utstrekning enn nå byg-
ge på sine egne ressurser, og mange oppgaver
måtte loses på det lokale plan om en løsning
det hele skulle være praktisk mulig. Andre
oppgaver som i og for seg kunne ha vært løst
av statens myndigheter, f.eks. avlønning av
prest og klokker, var allerede tidligere løst
lokalt, og det falt naturlig at oppgaven ble vi-
dereført innenfor det kommunale system. Det
har også sikkert hatt betydning at med min-
dre forbindelse mellom landsdelene og begren-
set flytting, ble ikke ulikheten i standarden
for de kommunale ytelser mellom bygder og
landsdeler så iøynefallende. Kravet til likestil-
ling var heller ikke særlig høyt utviklet. Etter
hvert som kommunale oppgaver helt eller del-
vis ble overtatt av statlige organer, som f.eks.
sosiale trygder, var det rimelig at kommune-
ne, som derved ble avlastet for utgifter, i ste-
det tok sin andel av finansieringen av de nye
ordninger. Ellers ville jo slike nyordninger fore
til en ekspansjon av den samlede offentlige
virksomhet som i hvert fall ikke var tilsiktet,
selv om noen vel kunne ha ønsket den. Samti-
dig kunne utgiftene for staten og for private
ved slike ordninger holdes nede. Bare på denne
bakgrunn kan man forstå de finansieringsbi-
drag som kommunene er pålagt å yte til opp-
gayer som de selv verken har definert eller
har innflytelse på.

For det andre har hensynet til utjamningen
kommunene i mellom spilt en tiltakende rolle
for finansieringen av de oppgaver som er pålagt
kommunene. Dette gjelder således statens til-
skott til dekning av kommunenes utgifter til
undervisning, der det f.eks. i den nye lov om
grunnskolen heter at staten skal yte et tilskott

på fra 25 til 85 pst. av vanlige driftsutgifter
til godkjent undervisning. Prosentsatsen f ast-
settes for hver enkelt kommune ut fra en vur-
dering av kommunens økonomiske stilling.
Nesten like store muligheter er der for å va-
riere tilskott til videregående utdanning. For-
uten å være et middel i skatteutjamningen
har slike tilskott også vært en forutsetning
for at svakt stilte kommuner har kunnet løse
undervisningsoppgaven på en noenlunde for-
svarlig måte. Tilskottsordningen representerer
et kompromiss med hensyn til ansvarsf orde-
ling mellom stat og kommuner. Oppgaven lig-
ger fortsatt hos kommunen, men staten sør-
ger for at den kan loses. Liknende graderte
tilskottsordninger gjelder på en rekke andre
områder. Men noen ganger slår utjamnings-
tanken ogs `a gjennom i små detaljer der de
neppe har noen vesentlig betydning for oppga-
venes løsning, som når staten refunderer inn-
til halvdelen av presters skyss- og kostgodt-
gjørelse i store distrikter. Av en eller annen
grunn gjelder ikke tilsvarende bestemmelse
for klokkeren.

Det tredje hensyn som er lagt til grunn ved
funksjonsfordelingen er da de enkelte oppga-
vers mest praktiske losning etter forholdene
slik de er i dag. Jeg nevner ikke dette sist for-
di det er tillagt minst vekt, men fordi det er
så selvsagt at det nærmest bare er for full-
stendighetens skyld at det er grunn til å ta det
med.

Den historisk betingede fordeling av oppga-
ver mellom stat og kommuner gjelder i før-
ste rekke forholdene mellom staten og pri-
mærkommunene. Fylkeskommunene spilte
fram til den annen verdenskrig en forholdsvis
underordnet rolle. Deres utgifter steg fra Ar-
hundreskiftet og fram til 1938/39 fra 6 til 9
prosent av fylkenes og primærkommunenes
samlede utgifter, mens den tilsvarende andel
i 1966 var kommet opp i 22 pst. Denne utvik-
ling er en naturlig folge av at det sterkeste be-
hov for utgiftsøkinger har gjort seg gjeldende
på de områder som ivaretas av fylkeskom-
munene. Som eksempel kan nevnes videregå-

22
	

Sosialokonomen nr. 10 1969.



ende utdanning. Enda viktigere har vel by-
enes innlemmelse i fylkene vært, i stor utstrek-
ning var det jo bare byene som hadde maktet
å bygge ut slik virksomhet som fylkeskom-
munene i dag tar seg av. Igjen er videregh-
ende skoler et godt eksempel. Men som vi
skal komme tilbake til er nok utviklingen også
et resultat av den spesielle måte som fylkes-
kommunenes budsjetter fastlegges p, nemlig
ved først å bestemme sine utgifter og så for-
dele dekningen av disse på fylkets primær-
kommuner.

Den funksjonsfordeling mellom stat, fylker
og kommuner som vi i dag har, lar det seg ut-
merket godt gjøre å leve med. Den aktivitet
som utfoldes fra alle offentlige sektorer un-
der de nåværende tingenes tilstand er godt
nok bevis på det. Men helt tilfreds har man
likevel tydeligvis ikke vært. I løpet av etter-
krigstiden har to offentlige komitéer, skatte-
utjamningskomitéen av 1946 og funksjonsfor-
delingskomitéen av 1965, vært nedsatt for å
behandle bl.a. spørsmålet om funksjonsforde-
lingen og komme med forslag til endringer.
Særlig den første av dem la også fram en rek-
ke forslag til forenklinger og omlegginger som
delvis ble og delvis ikke ble fulgt. Også funk-
sjonsfordelingskomitéen har i sin tredje inn-
stilling lagt fram slike forslag, som Kommu-
naldepartementet imidlertid enda ikke har
rukket å behandle. I sine to første innstillin-
ger beskjeftiget komitéen seg i hovedsaken
med hvordan man skulle revidere funksjons-
og utgiftsfordelingen slik at det kunne gi en
styrking av primærkommunenes økonomiske
stilling, for øvrig i fullt samsvar med det man-
dat komitéen hadde fått. A. stille opp en slik
betingelse gjør det imidlertid vanskelig å nå
fram til en funksjons- og utgiftsfordeling som
kan sies å være den beste etter de prinsipper
man måtte velge å legge til grunn for hvor-
dan fordelingen skal være.

Hvilke prinsipper ville det så være rimelig
å si at en funksjons- og utgiftsfordeling skal
tilfredsstille for at vi skal være fornøyd med
den? Dette spørsmålet er behandlet av begge
de nevnte komitéer, og da jeg selv var et, rik-
tignok dissenterende, medlem av den siste av
de to komitéene, gjør ikke alt jeg i det føl-
gende sier om dette spørsmålet krav på å være
original nytenkning. Jeg vil også skyte inn at
momentenes rekkefolge ikke angir noen prio-
ritering. Den kan nok veksle fra det ene ut-
giftsområde til det annet.

Ett viktig prinsipp må være at når det gjel-
der felter av den offentlige tjenesteyting som
er av avgjørende betydning for enkeltmennes-
kenes liv og utviklingsmuligheter bør en så
vidt mulig unngå at bostedet får bestemme
kvaliteten av den tjenesteyting man kan dra,
nytte av. Dette kan man kalle for likhetsprin-
sippet. Den formulering et slikt prinsipp kan
gis, kan dessverre ikke bli særlig presis. Når
man sier at «bostedet så vidt mulig ikke skal

Sosialøkonomen nr. 10 1969.

bestemme», vil hva som er mulig i boy grad
avgjøres av hva vi er villig til h satse okono-
misk. Det er teoretisk mulig å bygge et velut-
styrt sykehus i annenhver bygd, men det ville
bli så kostbart at jeg tror selv de største di-
striktsutbyggingsentusiaster ville vike tilbake
for det.

Et annet prinsipp er at den offentlige myn-
dighet som beste mmer at en oppgave skal lo-
ses og hvordan det skal gjøres også bor ha
det økonomiske ansvar for losningen. Vi kan
kalle det for «ansvarsprinsippet». Noen nærme-
re begrunnelse skulle det i og for seg ikke kre-
ve. Vi tar alle gjerne de fineste smørbrødene,
når det er andre som betaler regningen. Men
det er grunn til å understreke at heller ikke
dette er et prinsipp som kan følges absolutt.
Ofte vil staten gl tilskott til løsningen av en
bestemt oppgave for å oppmuntre kommunene
til å påta seg den. Husmorvikarordningen er
her et eksempel. Og om kommunene i det hele
tatt skal være tillagt viktige oppgaver i sam-
funnet, kan ikke staten unnlate å treffe be-
stemmelser om hvordan de skal løses. I mot-
satt fall vil man uvegerlig støte an mot det
likhetsprinsipp som vi nevnte ovenfor.

Videre må funksjons- og utgiftsfordelingen
ta hensyn til hva som administrativt er prak-
tisk og rasjonelt. Dette tilsier at en søker å
unngå frem- og tilbakebetalinger mellom uli-
ke organer av småbeløp. Jeg skulle anta at
eksemplet med statlig refusjon av presters
skyssutgifter ikke tilfredsstiller de krav vi vil
stille til administrativ enkelhet. Men det fin-
nes også betalinger mellom kommuner og fyl-
ker eller mellom kommuner innbyrdes som
medfører uforholdsmessig mye arbeid sett i
relasjon til deres økonomiske betydning. Ofte
vil slike ordninger ha til formål å bidra til en
utjamning kommunene i mellom. Om vi opp-
hever dem ut fra et slikt rasjonaliseringsprin-
sipp, må vi være forberedt på å sørge for ut-
jamningen på annen måte.

Det ville imidlertid være uriktig å vurdere
våre kommuner og deres virksomhet bare på
grunnlag av økonomiske synspunkter. Den
kommunale aktivitet bør også gi den enkelte
borger muligheter for å delta i og øve innfly-
telse på de offentlige organers avgjørelse i en
langt større grad enn det er praktisk mulig når
det gjelder den virksomhet staten driver. Jeg
tror dette er viktig for at folk skal se noen
grunn til å engasjere seg i samfunnsspørsmål,
og i et demokrati har det en egenverdi at folk
gjør det. Dette hensynet tilsier at i særlig grad
slike avgjørelser som den enkelte kommunes
innbyggere er direkte interessert i, i størst
mulig grad bør overlates de lokale organer.
Stort sett vil nok dette også falle sammen med
hva som er praktisk og rasjonelt.

Til slutt kan det være grunn til å legge vekt
på at et innarbeidet system for funksjonsfor-
deling har en verdi i seg selv i og med at det
er innarbeidet. Omlegginger skaper i en over-
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gangsperiode alltid større eller mindre van-
skeligheter, og disse vanskelighetene må vur-
deres som en kostnad som må avveies mot
de fordeler som omleggingen antas å ville
medføre. Nå er det neppe noen grunn til å være
redd for at dette hensynet til kontinuitet skal
bli tillagt for liten vekt. Tvert imot har vel
motstanden mot forandringer hittil vært en
effektiv bremse på selv moderate omlegginger
i funksjonsfordelingen.

Blant de prinsipper og hensyn som jeg her
har trukket fram som rimelige å legge til
grunn for en funksjons- og utgiftsfordeling,
har jeg ikke tatt med hensynet til utjamning
mellom de enkelte kommuner. Jeg tror det-
te spørsmålet kan loses best ved å tilføre de
kommuner som anses å ha behov for det, sær-
skilte tilskott i en samlet post. Jeg skal senere
komme noe mer tilbake til dette.

La oss nå se på de ulike hovedposter av of-
fentlige oppgaver og utgifter og forsøke å vur-
dere hvordan den funksjonsfordeling vi faktisk
har, passer til de prinsipper som jeg her har
forsøkt å skissere. Det sier seg selv at noen
inngående analyse er det her ingen anledning
til å foreta. Jeg må begrense meg til å trekke
fram de momenter som jeg selv anser som
de viktigste i denne forbindelse. La meg også
få lov å skyte inn — for at det ikke skal ska-
pes forventninger om lettelser i den økonomis-
ke stilling — at i den utstrekning man måtte
komme til at en annen funksjonsfordeling
mellom stat og kommuner er bedre, må dette
også få virkning for fordelingen av inntekten
mellom dem.

Ansvaret for administrasjonen reiser vel
ikke særlig store problemer etter at staten har
overtatt utgiftene til skattelikning. Det ville
kanskje ikke were unaturlig om staten også
overtok utgiftene til folkeregister og statistikk
i den utstrekning oppgavene på dette området
bestemmes av statlige organer i alle fall. Noen
særlig stor post er dette ikke. Funksjonsfor-
delingskomitéen har pekt på at utgiftsfordelin-
gen for kommunevalg og stortingsvalg kunne
forenkles noe, men også dette er detaljer. El-
lers synes fordelingen i store trekk å gi seg
selv i forholdet mellom staten og primærkom-
munene.

Noe mer komplisert er forholdet til fylkes-
kommunene der et statlig administrativt or-
gan betjener fylkeskommunen, og der fyl-
keskommunen i stor utstrekning har bygget
opp egne organer ved siden av og til supplering
av de statlige. En omlegging på dette om-
råde reiser imidlertid så mange spørsmål også
av forvaltningsrettslig art at jeg skal la det
ligge her. En egen komité er for øvrig opp-
nevnt til å utrede disse spørsmålene.

At staten fortsatt må ta seg av det militære
forsvar synes nokså selvsagt. Annerledes kan
det stille seg med sivilforsvaret der kommu-
nene har visse — riktignok beskjedne — opp-
gayer og utgifter ved bygging av tilfluktsrom

m.v. Dette skulle imidlertid være en oppgave
av sterk lokal interesse, og når kommunene
hittil har interessert seg lite for den, må det
bety at den ikke har noen særskilt fremskutt
plass i folks prioritering av hva det offentlige
skal bruke penger til. Det gir i seg selv ikke
noen grunn til å trekke den vekk fra kommu-
nens ansvarsområde.

Utgiftene til politi og rettspleie er stort sett
overtatt av staten, og når Bergen blir
met i Hordaland fylke, vil det vel bare være i
Oslo at kommunen er forpliktet til å refunde-
re noe av statens politiutgifter. Dette er noe
som henger igjen fra tidligere da refusjons-
plikten ble brukt for utjevningsformål. For-
søker vi å unngå at dette hensynet skal ivare-
tas under de enkelte utgiftsposter, skulle det
ikke være noen grunn til å opprettholde refu-
sjonsplikten for Oslo heller.

Utgiftene til kirke- og presteskap fordeles
mellom stat og kommune etter nokså kompli-
serte regler som delvis er preget av utjam-
ningshensyn. Så lenge vi velger å ha en stats-
kirke, skulle det følge av ansvarsprinsippet at
disse utgiftene ble dekket av staten, og jeg
kan ikke se andre tungtveiende hensyn som
trekker i en annen retning. Men dette vil da
også innebære at kommunene ikke lenger kan
få opprettet en prestestilling mot å love helt
eller delvis å dekke utgiftene til avlønning av
presten.

Når det gjelder undervisning, har det gjen-
nom årene funnet sted en sterk forskyvning
mellom de ulike offentlige organer med hen-
syn til den reelle innflytelse over undervis-
ningstilbudet. Utviklingen har gått i retning
av at stadig mer både av undervisningens om-
fang og innhold blir bestemt av staten, enten
lovs form eller ved påbud med hjemmel i lov.
Kommunene virker på dette området i stor
utstrekning som statens forlengede arm. De
mottar derfor tilskott fra staten i større eller
mindre utstrekning til dekning av lærerløn-
finger og andre driftsutgifter i skolen. Men
det er i prinsippet overlatt til kommunene selv
å skaffe tilveie de nødvendige skolebygninger,
i stor utstrekning riktignok etter kvalitetskrav
som er bestemt av statlige organer. Disse
kvalitetskrav som fastlegges av fagorganene,
har nok for øvrig ofte gått ut over hva kom-
munene selv har ment at deres økonomi kun-
ne tillate. At bygging av skolehus har vært et
kommunalt ansvar, har som kjent fort til at
takten i utbyggingen av undervisningsvesenet
i høy grad har vært avhengig av den kommu-
nale økonomi, til tross for den hjelp som er
gitt fra statens side til finansiering av skole-
bygg. Av særlig stor betydning har dette vært
under utbyggingen av den 9-årige skole, der de
strøk av landet hvor kommunene har den sva-
keste økonomi stort sett også har vært de som
er blitt liggende etter i utbyggingen, til tross
for at skoletilbudet der på forhånd var dårligst
og at behovet for den 9-årige skole derfor var
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Stipendium - Pr miekon urranse
I forbindelse med sitt 50 års jubileum
bevilget Bøndernes Bank A/S

Et stipendium på

kr. 200.000 • MM

som skal brukes til en utredning om
kapital- og kredittproblemene i norsk
landbruk (se nedenfor).

Som grunniag for tildeling av dette sti-
pendium innbys i forste omgang til en

Premie-
konkurranse
med 3 premier a kr. 5000.-,
3000.- og 2000.-
for de beste utkast (prosjektskisser)
for opplegg til en slik utredning.

En forbeholder seg å stå fritt ved til-
deling av selve stipendiet, men regner
med at dette fortrinnsvis blir tildelt 1.
premievinneren(ne), eventuelt i sam-
arbeide med andre.

Personer så vel som institusjoner kan
tildeles stipendiet og delta i premie-
konkurransen.

Besvarelsene på premiekonkurransen
skal gi et fyldig og begrunnet opplegg
til hvordan oppgaven tenkes løst. Her-
under må det bl. a. gjøres utførlig rede
for:

1) Problemstillinger som tenkes ana-
lysert og belyst.

2) Eventuell tilknytning til tidligere
undersokelser.

3) Materiale og data som vil bli nyttet.
4) Analysemetode(r).
5) Arbeidsplan bl. a. kontakt med

forskningsinstitusjoner, studierei-
ser, assistentbehov m. v.

6) Tidsplan for prosjektet, trinnvis og
samlet.

En forelopig innholdsfortegnelse for
den endelige utredning med korte
kommentarer bor følge som bilag.

Besvarelsene skal være maskinskre-
vet i 5 eksemplarer og innievert til
Bøndernes Bank A/S, Oslo, innen 1.
juni 1970. Banken blir eier av de pre-
mierte utkast og forbeholder seg å
bruke disse på enhver måte som ban-
ken finner tjenelig.

IMIE111111•11111111111MIK 

Til å bedømme innkomne besvarelser
og utdele stipendiet, har banken opp-
nevnt følgende komité:
dir., dr. agric. Lars S. Spildo, formann,
forskningssjef, dr. philos. Odd Aukrust,
stortingsmann Ola O. Rossum,
professor, dr. Harald Giæver.

I Statutter for stipendiet på kr. 200.000.- heter
det bl. a.:

Det onskes:
A. En analyse av kapitaldannelsen, kapitalut-

nyttelsen og gjeldsforholdene innenfor
norsk landbruk ((ordbruk og skogbruk).

B. En bredt anlagt, fremtidsrettet utredning
om landbrukets kapitalbehov, kredittbehov
og finansieringsmuligheter — herunder
også sporsmål om egnede finansierings-
former.

Utredningen forutsettes bygget på alternative
strukturelle forhold og handelspolitiske kon-
stellasjoner, og den forutsettes også å omfatte
problemene så vel for den enkelte produsent
som for bedrifter og organisasjoner, tilknyttet
landbruket.

Interesserte vil ved henvendelse til Bonder-
nes Bank A/S, Oslo, få nærmere opplysnin-
ger.
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størst. Etter at utbyggingen av de videregåen-
de skolerskoler er overtatt av fylkeskommunene,
har nok utbyggingen av denne del av skolever-
ket fått bedre vilkår enn den tidligere hadde.
Likevel vet vi at forskjellen i skoletilbud også
på dette planet er svært påtakelig. Uansett
hvem som har ansvaret for undervisningsve-
senet, er det ikke til å unngå at det blir van-
skeligere å gi et variert skoletilbud av dette
slag der befolkningsunderlaget er svakt. I dag
er imidlertid også den kommunale økonomi i
høy grad med på å bestemme skoletilbudet.

Forst og fremst fordi utdannelse er et felt
der det virker særlig urimelig at bostedet
større grad enn absolutt nødvendig skal ha be-
tydning for den enkeltes muligheter for å dra
nytte av samfunnets tilbud, må det være mye
som taler for at ansvaret for skolestellet i sin
helhet føres over fra kommunene til staten.
Det vil også svare bedre til hvor den faktiske
avgjørelse i disse spørsmål i dag i realiteten lig-
ger og i realiteten må ligge. Kommunene har i
dag bare små muligheter for å øve innflytelse
over såvel utgiftene til undervisningsformål
som selve undervisningen.

Når det gjelder sosiale formal, ligger vel dis-
se stort sett godt til rette for kommunal virk-
somhet, idet behovet for differensiert hjelp
bare kan vurderes av lokale organer. Mer tvil-
somt er det om de lovbestemte finansierings-
tilskott til sosiale trygder har noen naturlig
plass på kommunenes budsjetter. Når de fin-
nes der i dag, må det som jeg tidligere har
vært inne på, tilskrives at trygdene har over-
tatt utgifter som tidligere falt på kommunene.
Dette er imidlertid en post som kommunene
ikke har noen som helst innflytelse over, og
etter ansvarsprinsippet burde den derfor heist
gå ut av de kommunale regnskaper.

Utgiftene til helsevern faller med omtrent
lik tyngde på primærkommunene og fylkes-
kommunene. Ut fra prinsippet om lik adgang
til vitale ytelser fra det offentlige, kunne det
være mye som talte for at staten overtok også
disse utgiftene. Den ulikhet i ytelsene som vi
i dag finner utover landet henger vel imidler-
tid like mye sammen med forskjeller i be-
folkningsunderlag og i mulighetene for å skaf-
fe den nødvendige medisinske arbeidskraft
som med kommunenes og fylkenes økonomis-
ke stilling. Disse forskjeller kan ikke avhjelpes
ved statlig overtakelse. Med den sterke inter-
esse det er for disse spørsmål både i primær-
kommunene og i fylkeskommunene, ville po-
litikken på det lokale plan miste mye av sitt
innhold om også denne oppgaven skulle føres
over til staten.

Næringsveger, offentlige arbeider og inn-
tektsgivende bedrifter inneholder en rekke for-
skjellig-artede poster som vi ikke her skal bru-
ke tid til å gå inn på. De har gjennomgående
et sterkt lokalt preg og kan vanskelig tenkes
ivaretatt av andre enn kommunale og fylkes-
kommunale organer. Ansvarsprinsippet tilsier

da at også utgiftene dekkes av kommunene.
Særlig når det gjelder samferdelsspørsmål,
har vi vel her også ett av de felter der den lo-
kale interesse er aller størst. På spesielle om-
råder som kan sies også å ,ha interesse utover
den enkelte kommunale enhet, yter staten alle-
rede tilskott eller lån til investeringsarbeider.
Dette gjelder således veger og i de senere år
også utgifter i tilknytning til boligbyggingen.

Som jeg så vidt var inne på tidligere, kan
en mer omfattende overføring av oppgaver og
utgifter fra kommuner til stat ikke la seg
gjennomføre uten at det får konsekvenser for
inntektsfordelingen mellom stat og kommu-
ner. Man kan selvsagt mene at kommunene
på forhånd er slik stillet med hensyn til inn-
tekter, at de alt i alt må lose sine oppgaver på
en mindre tilfredsstillende måte. Personlig
tror jeg ikke det er noe særlig sterkt grunnlag
for en slik påstand. Det kan nok gjelde enkelte
kommuner, men det er like lett å finne eksem-
pler på kommunale utgifter som må være la-
vere prioritert enn utgifter som kan betrak--
tes som marginale for staten. I dette spørsmå-
let står vi uten holdepunkter for en noenlunde
objektiv vurdering. Men hva man enn mener
om dette, er det ingen grunn til å knytte
spørsmålet om en eventuell bedring av kom-
munenes stilling i forhold til staten til spørs-
målet om funksjonsfordelingen.

En omfordeling av inntekter fra kommune-
ne til staten i noe større omfang vil uvegerlig
komme til å berøre den kommunale skatt-
leggingsrett. Spørsmålet om hvordan dette
praktisk skal kunne gjennomføres reiser egent-
lig ikke så store problemer. Etter den nye
skatteordningen vil det som kjent bli innført
en tilleggsskatt på 3 pst. av skattbar inntekt.
Provenyet av denne skatten vil dels bli brukt
til skatteutjamningsformål og dels til å holde
den enkelte kommune skadesløs for virknin-
gen av skatteomleggingen, både for nedgan-
gen i deres inntekter og for økningen i deres
utgifter. Det sier seg selv at etter hvert som
tiden går blir det en mer og mer umulig opp-
gave ,å beregne disse virkningene. Om noen

vil det være met& gslost å beregne virk-
ningen i forhold til en kommuneskattlegging
som vi rhadde i 1969, fordi det er åpenbart at
om skatteomleggingen ikke hadde vært fore-
tatt, ville vi i alle fall ikke hatt 1969-reglene
for skattlegging til kommunene i særlig man-
ge hr fremover. Det vil derfor etter min me-
ning bli nødvendig å finne en generell avlast-
ning for kommunene som kan erstatte de til-
skott kommunene i 1970 mottar i samband
med skatteomleggingen. Samtidig som en slik
generell avlastning blir gjennomført, kan sta-
ten overta en tilsvarende del av inntektene fra
tilleggsskatten. Jeg skulle tro at det ville være
verdt å undersøke om ikke finansieringstil-
skottene til trygdene ville egne seg bra som
en slik generell avlastning. En overføring av
skattleggingsrett til staten kan enklest skje
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ved at den maksimale skattøre til kommu-
nene reduseres og at satsene for statsskatten
økes tilsvarende på alle inntektstrinn. Det ville
stort sett ha den samme fordelingsvirkning
om man i stedet foretok en tilsvarende øking
i merverdiavgiften. Men vi er vel enda ikke
ferdige til å drøfte høyere satser for merver-
diavgiften enn de foreslåtte 20 pst.

Mens vi først er i ferd med å redusere inn-
tektsskattøren til kommunen, kan det være
verdt å peke på behovet for å få skilt fylkes-
kommunenes beskatningsrett fra beskatnings-
retten til primærkommunene. I dag er forhol-
det at fylkeskommunene først kan bestemme
sine utgifter og deretter dekke disse ved ut-
likning på primærkommunene. Siden det er
primærkommunenes representanter som sit-
ter i fylkestinget, vil disse naturligvis ha pri-
mærkommunenes stilling for øyet ved fast-
legging av fylkets budsjett. Det er likevel en
åpenbar fare for en skjev prioritering innenfor
den samlede kommunale virksomhet når en
del av virksomheten skal fastlegges uten noen
bestemt budsjettramme, mens resten da må
holdes innenfor den ramme som blir igjen.

En vanskelighet med overføring av utgifter
til f.eks. skole og presteskap fra primær- og
fylkeskommuner til staten, er at de tilskott
som staten har ytt til dekning av disse ut-
giftene også har tjent generelle skatteutjam-
ningsformål. En overføring av de resterende
nettoutgifter vil derfor virke nokså ulikt over-
for de enkelte kommuner. For skoleutgiftene,
som er langt den største av de postene det kan
være aktuelt å føre over, ser det imidlertid
ut til at nettoutgiftene betyr mest i forhold til
kommunens inntekter av skatter og avgifter
i forholdsvis vanskeligstilte landkommuner.
Dette til tross for de store statlige tilskott dis-
se får. For kommunene som helhet utgjorde
nettoutgiftene til skolevesenet i 1966 ca. 30 pst.
av inntektene av skatter og avgifter. Med de
beløp som i alle fall skal utbetales i skatteut-
jamningstilskott og med rimelige overgangs-
regler skulle det ikke være noen uløselig opp-
gave å finne fram til ordninger som kunne
gjøre en samtidig overføring av oppgaver og
skatteleggingsrett fra kommunene til staten,
mulig.

Selv om det ved omlegninger i funksjons-
fordelingen eller ved en slik skatteomlegging
som vi nå står overfor, er praktisk å ha et
stort beløp til skatteutjamning som admini-
strasjonen kan dele ut, slik at de enkelte fyl-
keskommuner stort sett kan holdes skadesløs
ved selve omleggingen, må det på lengre sikt
være lite tilfredsstillende for kommunene å få
sine økonomiske vilkår i så høy grad bestemt
ved statsadministrasjonens skjønn. Skatteut-
jamningskomitéen la ned et stort arbeid for
å finne fram til objektive kriterier for tilskott
av skatteutjamningsmidler, men uten å kom-
me til noe akseptabelt resultat. Når dette har
vist seg så vanskelig, skyldes det først og
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fremst at vårt viktigste kriterium for hva
som er akseptabelt, er at det ikke avviker for
mye fra det bestående. Men det er ikke van.-
skelig å finne eksempler på at det eksisteren-
de system for utjamning eller mangel på ut-
jamning gir helt urimelige resultater, hvis det
man tar sikte på er en tilnærmelsesvis lik stan-
dard med hensyn til kommunale ytelser ut-
over landet. Man burde kanskje derfor legge
mer vekt på å finne et system som man i og
for seg mente var godt og løse de tilpasnings-
problemer som en omlegning måtte innebære
ved hjelp av overgangsregler. All den stund
noen kommuner forutsetningsvis skulle kom-
me bedre ut enn i dag, måtte nødvendigvis
andre komme dårligere ut. Men det sier in-
gen ting om kvaliteten av systemet sammen-
liknet med det nåværende.

Fra kommunenes side hevdes det ofte at
alle deres utgifter er bundne og at der ikke
blir noen manøvreringsfrihet igjen for det
kommunale selvstyre. Men bundne utgifter
kan være av to slag. De kan være fastlagt og
bestemt i lov fra statens side, eller de kan uten
det være så påtrengende nødvendige at kom-
munen i praksis ikke har noen valgfrihet.
Med hensyn til den første typen tror jeg som
sagt at noe vil være vunnet ved å føre utgif-
tene tilbake til den som har herredømme
over dem. Men dette kan ikke gjelde ubetin-
get. Vi må godta at kommunene på mange
områder er statens forlengede arm og at sta-
ten pålegger dem oppgaver som de i praksis er
best i stand til å lose, samtidig som staten
gir dem midler til det ved å gi kommunene
rett til å skattelegge. Med hensyn til den an-
dre typen av bundne utgifter står vel ikke
kommunene i noen vesentlig annen stilling
enn så vel staten som vi selv som privatper-
soner. De fleste av oss har vel undertiden hatt
følelsen av at vi har anstrengt vår økonomi
med utgifter som er absolutt nødvendige i en
slik grad at vi ikke har særlig mye vi synes
vi kan disponere fritt over. Men om de kom-
munale utgifter begrenses i større grad til de
oppgaver som kommunene tross alt på en eller
annen måte selv må ta stilling til, vil det i
alle fall bli klarere hvor ansvaret ligger når
inntektene ikke strekker til for de mange opp-
gayer man vil lose.

Nå er det vel i første rekke de som selv er
aktive på det kommunalpolitiske plan som er
opptatt av rekkevidden av det kommunale
selvstyre. En opinionsundersøkelse som Fran-
cesco Kjellberg og Johan P. Olsen foretok i
1967 (gjengitt i Tidsskrift for samfunnsforsk-
ning, 1968) viser at de fleste verken har sær-
lig interesse for eller særlig kjennskap til det
som foregår i kommunestyrene, og synes de
selv er uten muligheter for å påvirke det som
skjer i kommunen. Det ligger nær å tro --
men det fremgår ikke noe om dette av under-
søkelsen — at særlig i de større kommuner
vil det som skjer på det kommunalpolitiske
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plan bli omtrent like fjernt som det som skjer
i rikspolitikken.

I våre bestrebelser på å få i stand mer ef-
fektive og slagkraftige kommunale enheter
har vi måttet gjøre kommunene større, og
mange hensyn, blant annet hensynet til en for-
nuftig arealdisponering, trekker i retning av å
gå videre på denne veien. Kanskje regionen
for mange formål er en mer praktisk avgren-
sing enn selv store kommuner kan være. Men
hvis dette skulle bli utviklingen, vil det, ut fra
hensynet til lokalt politisk engasjement, kun-
ne vise seg ønskelig å få etablert mindre en-
heter som kan ta seg av og være tillagt an-
svaret for begrensede oppgaver som man på det
lokale plan er interessert i og har forutsetnin-
ger for å løse. Dette kan være ønskelig å gjø-
re selv om det skulle gå utover økonomisk og
administrativ effektivitet. I en by som Oslo
med henimot en halv million innbyggere har
vel behovet for noe slikt vært til stede alle-
rede lenge. Jeg skal ikke her gå nærmere inn
på hvordan dette eventuelt i praksis skulle
kunne gjennomføres, men etterhvert som også,
kommunalpolitikken blir mer og mer kompli-
sert og kommunene større, tror jeg det vil bli
et stigende behov for at spørsmålet blir tatt
opp. I første omgang burde man i alle fall un-
dersøke hvilken betydning kommunens stor-
relse faktisk har for innbyggernes engasjement
i kommunalpolitikken.

Om man hadde ønsket å gjennomføre en
revisjon av funksjonsfordelingen som var så,
vidtgående at den også måtte få konsekven-
ser for fordelingen mellom statens og kom-
munenes skatteinntekter og for skatteut jam-
ningen, ville det ha vært praktisk om dette
kunne ha vært gjennomført samtidig med
skatteomleggingen fra 1. januar 1970. Funk-
sjonsfordelingskomitéen, som avga sin siste
innstilling for knapt et år siden, behandlet
ikke spørsmålet om en slik omfattende revi-
sjon. Det er senere nedsatt en permanent funk-
sjonsfordelingskomité, som imidlertid i første
rekke skal være et hjelpeorgan for Kommu-
naldepartementet og som ikke kan ventes å ta,
opp spørsmål om en mer dyptgripende omleg-
ging av selve det bestående system. Vi har nå
også behov for å få den nye skatteordningen
til å virke for vi begynner med nye omleggin-
ger. Men det tar som kjent meget lang tid
fra tanke til handling i et samfunn som vårt.
En gjennomgripende vurdering av om den ek-
sisterende funksjonsfordeling er den mest hen-
siktsmessige uten hensyn til styrking av enten
kommunenes eller statens økonomi og der
hensynet til kontinuitet bare går inn som ett
av flere andre og til dels viktigere hensyn, har
vi i grunnen aldri foretatt. Skal det noensinne
bli gjort, er det på tide at i alle fall noen be-
gynner å snakke om det.

LONNS-
KONTO MED
LANERETT
Med lønnskonto i Den norske Creditbank
har De efter ett år 1 måneds nettolønn i
reserve. Uten å kreve sikkerhet og uten å
sporre om hva lånet skal brukes til, låner
vi Dem ét beløp som svarertil nettolønnen
pr. måned.
Innestående, inntil Kr. 10.000,—, forrentes
med 2 1/2 0/o p.a. Minste saldo hver måned
er grunnlaget for renteberegningen.
Den norske Creditbank avviser ikke sjek-
ker på inntil Kr. 500,— når disse har vært
benyttet til betaling av varer eller tjene-
ster og godkjent legitimasjon har vært
forevist.

Den norske Creditbank
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Prioritering av

kommunale oppgaver

AV
AMANUENIS KÅRE GISVOLL,
NORGES TEKNISKE HØGSKOLE

1. Innledning.

Prioritering er blitt et av de mange mote-
ord for politikere og eksperter. Man forestiller
seg en mekanisme hvor alle forslag presses
gjennom et slags dilter» — noen passerer og
blir realisert, andre er ikke gode nok — de må
vente, eller de blir forkastet. Mennene bak <<fil-
treringen» gir ofte inntrykk av at det foregår
en form for objektiv avveining og at resulta-
tet fører til en generell «beste» anvendelse av
ressursene. På den annen side er det mange
som sitter med en følelse av at helt sentrale
ting aldri vil passere ekspertenes «filtrering».
Når det skapes en opinion på et bestemt områ-
de, og det politiske press blir stort nok, opple-
ver vi at forkastede forslag trekkes frem —
og samtidig ser vi at politikere og eksperter
strides om hvem som har skylden for at den-
ne spesielle sak ikke ble løst før. Ekspertene
slipper ofte lett fra dette — politikerne har
truffet avgjørelsen — «vi har bare utredet».

Jeg skal i det folgende forsøke å se litt på
den mekanisme som fremskaffer priorite-
ring i primærkommunene. Dette skal jeg gjøre
ved først å se på beslutningsprosessen — hvor-
dan tas avgjørelser og av hvem ? Videre skal
jeg søke å belyse en del av de beskrankninger
de besluttende organer må arbeide innenfor
fordi primærkommunen er knyttet til andre
organer og influeres av deres holdning og de-
res vedtak.

Det hele skal munne ut i en påpeking av van-
skene ved å få frem en samlet prioritering,
samtidig som jeg vil trekke noen konsekven-
ser i retning av endringer som bør skje hvis
det er et mål å gi politikerne grunnlag for å
velge i samsvar med de politiske preferanser
som til enhver tid eksisterer.
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2. Beslutningsmekanismen j en primærkom-
mune.
a) Det formelle system.

Lovverket sier lite om hva som er kommu-
nale oppgaver, og de fleste vil i dag samtykke i
at det foreligger en negativ oppgaveavgrens-
ning. Det som i lov ikke er spesifikt unndratt
fra kommunal forføyning, kan bli en oppgave
i fremtiden om den ikke er det nå. Oppgaver
andre løser, kan trekkes inn — det er et spørs-
mål om initiativ. Når det gjelder behandlin-
gen av en oppgav, er vesentlige sider av pro-
sessen bundet i lovs form.

Vi skal ha en lokal representativ folkefor-
samling — et kommunestyre, et arbeidsut-
valg i formannskapet — det velges en ordfø-
rer, og rådgiver- og administrasjonsfunksjo-
ner er fastlagt i grove trekk.

Dette gir den formelle ramme for beslutnin-
ger og spesifisering av beslutningsmyndighet.

I form av et enkelt organisasjonskart kan
dette anskueliggjøres som i fig. 1. Jeg har i
dette tilfelle en større bykommune som mon-
ster.

Det hele er sentrert rundt beslutningsmyn-
dighet i folkevalgte organer, og kommunesty-
ret fremstår som det overordnede og makt-
utøvende ledd i prosessen. Dette står i ganske
sterk motsetning til den rådende oppfatning
både hos politikere som er deltakere i slike be-
slutninger og hos utenforstående, at beslut-
ningene fattes eller «makten» utøves av per-
soner og/eller grupper utenfor de lovbestemte
organer.

b) Trekk av den reelle beslutningsmekanisme.
En skisse som har bedre «balanse» i for-
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hold til hvem som influerer og tar avgjørelser
i sentrale spørsmål, er fig. 2.

Det denne figuren skal illustrere, er den sen-
trale plass partiene har i beslutningsprosessen;
samtidig som ordfører og rådmenn/admi-
nistrasjon sammen med, og i tilknytning til
partigruppene i realiteten har større innflytel-
se enn kommunestyret.

Mot denne bakgrunn skal vi se på saksgan-
gen ved budsjettbehandlingen. Kommunebud-
sjettet konkretiserer den kommunale ressurs-
allokering og er derfor et eksplisitt uttrykk
for prioritering mellom aktivitetsområder og
mellom prosjekter innen det enkelte område.

Fig. 3 viser hovedtrekk i behandlingsgangen.
Når finansrådmannens budsjettforslag bare
«tangerer» formannskapet, er det fordi det
ikke skjer noen behandling av forslagene før
de har vært i finansutvalget. Nå er det ikke
alle kommuner som har et finansutvalg. Det- ,

te nyttes vanligvis av de store landkommu-
nene og av bykommuner. I de tilfelle et finans-
utvalg velges, har dette en helt sentral posi-
sjon i beslutningsprosessen. Partigruppenes

FIG. 2
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If11111111
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kommentarer og alternative forslag utformes
under finansutvalgets behandling, og eventuel-
le større omprioriteringer i forhold til finans-
rådmannens forslag skjer i dette forum. Det
er også vanligvis finansutvalget som tar ende-
lig standpunkt til hvilket skatteanslag som skal
legges til grunn for budsjettet. Politiske par-
tier som ikke har medlemmer i finansutval-
get, har som regel liten mulighet til å influere
de «store linjer» i prioriteringen. Finansutval-
get drøfter også og tar standpunkt til — for-
melt fremmer forslag om — låneopptak samt
håndteringen av større enkeltprosjekter. I fi-
nansutvalgets møter — som er lukkede — del-
tar rådmennene, og samspillet mellom rhdgi-
vere og en avgrenset gruppe politikere manifes-
terer seg i «forslag» som bare med sjeldne og
ubetydelige avvik blir det endelig resultat av
kommunestyrets behandling.

Et element i beslutningskjeden som vi oven-
for har utelatt, men som er viktig spesielt for
prioritering mellom prosjekter innen et områ-
de, kan anskueliggjøres ved neste skisse. Fig.
4 viser gangen i behandlingen av skolebudsjet-
tet, og det vesentlige poeng er at det eksiste-
rer et lovbestemt folkevalgt organ som be-
handler prioritering, med administrative orga-
ner både «før» og «etter», og slik at rådmanns-
funksjonen også innebærer en vurdering og
tilråding om en slik beslutning før den kom-
mer frem for den overordnede beslutnings-
organ. Jeg ser her bort fra at skolestyret også,
er tillagt sluttbehandling og endelig avgjørel-
sesmyndighet i en rekke saker som formann-
skap og kommunestyre ikke har adgang til å
ta opp til behandling.

Det vesentlige i forbindelse med denne skis-
sen er at de overordnede folkevalgte organer
ikke bare tok standpunkt til fordeling på om-
råder, men også kan og vil gripe inn i den «in-
terne» prioritering for f.eks. skolesektoren.

3. Beskrankninger i relas jon til kommunal be-
slutningsmyndighet.

Hittil har vi betraktet kommunen relativt
uavhengig av samfunnet forøvrig, bortsett fra
noen av de direkte sammenknytninger mellom
partiorganisasjoner og representanter i beslut-
tende organer. Vi skal nå se på hvordan beslut-
ninger innen andre offentlige organer på-
virker og binder primærkommunens beslut-
ninger. Mange vil henføre denne problemstil-
ling til den gamle politiske holdning uttrykt
ved «kommunalt selvstyre», men vi skal også
i noen utstrekning vurdere hvordan private dis-
posisjoner innvirker på og er retningsgivende
for, hvilken ressursallokering de kommunale
myndigheter er «nødt» til å foreta.

De offentlige organer som i denne sammen-
heng er særlig viktig, er fylkeskommunen
og staten. En rekke av problemene henger sam-
men med funksjonsfordelingen mellom disse
to og primærkommunene. Denne siden skal vi
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ikke oppholde oss særlig mye ved, men vi skal
belyse andre sider som vanligvis ikke trekkes
inn under denne betegnelsen. Dette gjelder
overprøving av kommunale beslutninger, og
det gjelder lovpålegg og godkjenningsordnin-
ger, ankerett :m.v.

I lovverket finnes spesifisert en rekke opp-
gayer som primærkommunen er pålagt å løse,
og mer eller mindre detaljerte regler for hvor-
dan løsningen skal være. I forbindelse med
planlegging griper bygningsloven inn med på-
legg om general- og reguleringsplaner. Slike
planer skal stadfestes av departementet, og de-
partementet kan «gjøre de endringer i planen
som er nødvendig». Det heter også at
«Departementet kan vente med å ta stand-
punkt til om planen (reguleringsplanen) skal
stadfestes, til kommunen har utarbeid gene-
ralplan . . . ».

Staten griper her inn for det første med på-
legg som betyr vesentlige bevilgninger, og for
det andre med rett til å gripe inn i og endre
kommunale vedtak.

Valg av veitraséer er et annet og sentralt
punkt. Veimyndighetene representert ved de-
partement og veidirektorat, såmt Fylkesvei-
sjef, har en posisjon vis av vis kommunale
myndigheter som i mange tilfelle levner liten
mulighet for kommunale vedtak med bak-
grunn i et eget «beste skjønn». Jeg har opplevd
hvordan disse sentrale administrative myndig-
heter både på et forberedende stadium og se-
nere i prosessen på grunn av sin maktposisjon
fratar de lokale beslutningseriheter enhver mu-
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lighet til valg. Dette henger selvsagt sammen
med bevilgninger og funksjonsfordeling — og
jeg vil ikke berøre spørsmålet riktig eller galt,
men det er typisk for det meget snevre «mu-
lighetsområde» som eksisterer for en sentral
sektor.

Når en er inne på transportsektoren, kan det
were grunn til a ta med konsesjonsspørsmål
i forbindelse med kollektive transportmidler.
Jeg vil her nytte et eksempel som viser gan-
ske klart beskrankningene som eksisterer og
som hindrer primærkommunen i å fatte ved-
tak i samsvar med lokale preferanser.

Det organ som utøver den reelle besluttende
myndighet i for bindelse med ikke skinnegå-
ende trafikk, er fylkestrafikknemnda (et fol-
kevalgt organ) og fylkestrafikksjefen.

I Trondheim er busstrafikk delt på flere
selskaper hvorav ett stort privat. Skinnegåen-
de trafikk i byområdet besørges i alt vesentlig
av to kommunale selskaper — en forstadsbane
og et sporveisselskap i de sentrale byområder.
Byens myndigheter har vært opptatt av to ho-.
vedspørsmål i forbindelse med kollektivtrafik-
ken.

For det første å finne et hensiktsmessig to-
talsystem for av vikling av kollektivtrafikken,
og for det andre en innpassing av de kommu-
nale selskaper som sikret disse kostnadsdek-
ning og derved hindret en direkte subsidiering
over bykassens budsjett.

nå disse to mål innen byområdet ut fra
lokalpolitikernes preferanser har vist seg å
were uhyre vanskelig bl.a. fordi konsesjonene
i realiteten avgjøres av fylkestrafikknemnda
og fordi dette organs vurderinger og prefer-
anser på langt nær faller sammen med de
kommunale. Med de konsesjonsområder som

FIG. 4
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innvilges, fører dette til at bl.a. sporveien i
stigende grad må subsidieres, og grensene mel-
lom konsesjonsinnehavere er slik at en total-
økonomisk «beste» løsning ikke er mulig å
etablere.

Et eksempel fra et annet område vil vise
hvordan spesielle regler for statsetater fører
til konflikt med lokal politikk og lokale pre-
f eranser.

Statsinstitusjoner som skal erverve bygge-
grunn for oppføring av bygg, kan få dispensa-
sjon fra prisbestemmelsene når det gjelder
takstplikt.

I et område med et etablert prisnivå, hvor
de lokale takstmyndigheter forsøkte å holde
prisstigningen så lav som mulig, ble det opptatt
forhandlinger mellom en statlig institusjon og
en grunneier om kjøp av et område. Takst ble
holdt, og grunneieren ville ikke akseptere pri-
sen. Det samme skjedde ved en overtakst. In-
stitusjonen søker så vedkommende departe-
ment om unntak fra prisbestemmelsene — får
dette innvilget og kjøp av tomteområder fin-
ner sted. Den høyere pris som derved ble gitt,
hadde selvsagt helt avgjørende innflytelse på
den fremtidige prisutvikling i vedkommende
område, og også mer generelle konsekvenser.

For å illustrere refusjons- og tilskuddssyste-
mets innflytelse på kommunale beslutninger,
kan skoleskyssordningen være tjenlig som
eksempel.

I diskusjon blant politikere har det vært mu-
lig å registrere folgende holdning: Vi skulle
gierne redusere de kommunale bevilgninger
til dette formål — dvs. overføre mer av trans-
portbelastningen til husholdningene, men med
den tilskuddsordning som eksisterer, vil dette
bety at statlig tilskudd også bortfaller. Offent-
lige midler betraktes ikke samlet, det er ikke
noen oppgave for et kommunalt organ h «hus-
holde med ressursene totalt», og derfor vil et
eventuelt bortfall av et statlig tilskudd veie
sterkere ved beslutningen enn hensynet til en
totalprioritering av ressursbruk.

Med disse spredte eksempler om beskrank-
ninger og påvirkning fra andre offentlige orga-
ner på de kommunale beslutninger, skal vi
se litt på hvordan private bedrifters handlin-
ger og beslutninger influerer kommunene.

Ta eksemplet med et vedtak om nedleggel-
se av produksjon i et større og arbeidskreven-
de anlegg. For det første vil skattereduksjo-
nen influere sammen for disposisjoner, for
det andre vil ressurser bli omallokert for å
møte sysselsettingsproblemer.

Vedtak om etablering av en bedrift som er
stor i forhold til det lokale marked og miljø
vil i de fleste tilfelle bety en radikal endring
av prioriteringen av kommunale ressurser. Det
kan bety veiinvestering, utbygging av bolig-
områder — en sprenger kanskje kapasitets-
grenser for flere typer tekniske anlegg.

Avledet virksomhet vil regelmessig vokse
og med inntekter faseforskjøvet vil priorite-

ringen bli underlagt helt andre hensyn som føl-
ge av bedriftsmessige disposisjoner fra de pri-
vate. At private disposisjoner tilsammen som.
f.eks. resulterer i sterkt økende sentrumstra-
fikk i en by influerer kommunal prioritering,
skulle i og for seg were unødvendig å kom-
mentere.

At statlig engasjement av prinsipielt samme
type som f. eks. opprettelse iav Universitetet
i Tromso har klare konsekvenser for den kom-
munale aktivitet og fordeling av ressurser på
formål er innlysende.

Med en skissemessig bakgrunn som illustre-
rer beslutningsmekanismen og noen av de be-
skrankninger som eksisterer og de reperku-
sjoner som følger av andre instansers beslut-
ning i forholdet til primærkommunen, skal vi
gå over til siste punkt.

4. Hvordan kan kommunene komme frem til
en samlet prioritering av sine oppgaver?

I denne problemstilling ligger det gjemt en
rekke delspørsmål som først må klargjøres.

For det første forutsetter en «samlet priori-
tering» at de organer som fatter beslutning
har en oppfatning om i hvilken retning ut-
viklingen skal ledes, og at alternativer kan
rangordnes etter hvor viktige de er på et gitt
tidspunkt og over en viss periode. Det siste
impliserer komensurabilitet — dvs. at det fin-
nes en målestokk som gjelder for forskjellig-
artede prosjekter og aktiviteter som gjør dem
sammenlignbare.

På den fysiske siden vet vi at en slik sam-
menlignbarhet ikke eksisterer. Hvordan sam-
menligne kirketjenester, et idrettsanleggs yt-
elser, sosialomsorg, veibygging og teaterdrift?

Den eneste mulighet vil regelmessig være å
vurdere et ressursforbruk målt i penger —
kostnader.

Dette leder over til neste spørsmål — er det
mulig å måle kostnader på en relevant måte
— er det tekniske apparat og den administra-
tive prosedyre slik at sammenligning med
kostnader som grunnlag muliggjør «en samlet
prioritering» ?

Utgangspunktet for en slik drøfting må nød-
vendigvis bli kommuneregnskapet og det til-
horende budsjettsystem samt bruk eller ikke
bruk av det «verktøy» av kostnadskalkulato-
risk art som finnes.

Kommuneregnskapet er et finansregnskap,
og det mangler vesentlige elementer som er
nødvendig for kostnadskalkyler. Avskrivnin-
ger beregnes ikke, og beholdninger av drifts-
materiell blir ikke regnskapsmessig registrert.
Sammenligner en med en bedrifts regnskaps-
opplegg, vil en finne at driftsregnskapet mang-
ler, og dette skal gi kostnadsarter, kostnad
henført til steder og til produkter. Det regn-
skapsmessige grunnlag for kostnadsregistre-
ring er derfor ikke tilstede.

At kostnadskontrollen samtidig er umulig,
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følger av at det ikke regnskapsmessig kan byg-
ges inn kostnadsstandarder for måling av av-
vik. Kontrollen med forbruket i kommunal
forvaltning er en revisjonsmessig kontroll av
samsvar mellom bevilgning og forbruk som
er viktig nok, men denne kontroll sier intet
om effektivitet og derved «god» eller «dårlig»
ressursutnytting. Disse sider ved regnskapssy-
stemet influerer også budsjetteringen. Uten
grunnlag i registrerte kostnader, er det van-
skelig h lage anslag på fremtidig ressursbruk
for ulike alternativer, og dermed er det vur-
deringsgrunnlag som ligger bak en priorite-
ring, ofte svakt.

Ved siden av regnskapsteknikk og vurde-
ringsgrunnlag er det en annen side som kan-
skje er like vesentlig, og den henger sammen
med at bl.a. økonomer har interessert seg lite
for kommunaløkonomiske problemstillinger.
Et eksempel kan illustrere det jeg har i tan-
kene.

Et veiprosjekt skal realiseres — prosjektet
er en del av en fremtidig hovedåre, og denne
skal i fremtiden bestå av 4 kjørebaner — 2 i
hver retning. Isolert betraktet viser en kalky-
le at det kostnadsmessig er lønnsomt å bygge
alle 4 baner med en gang i stedet for alternati-
vet 2 baner nå og 2 på et senere tidspunkt. Ka-
pasitetsmessig kan bare to baner utnyttes de
forste år. Samtidig har man et skoleprosjekt
oppe til behandling. På grunn av pengeknapp-
het, overveies å bygge et provisorium som kre-
ver vesentlig mindre i penger nå enn et per-
manent bygg, men kostnadsmessig vil det per-
manente bygg etablert med en gang være best.
Disse to prosjekter som vanskelig lar seg sam-
menligne på behovssiden, kan meget godt kob-
les sammen i en analyse som grunnlag for
prioritering. For det første er det et spørsmål
om binding av bevilgningsrammer til sekto-
rer. Dette hindrer ofte en meningsfylt vurde-
ring. For det andre er det er spørsmål om ade-
kvate beregninger eller kalkyleformer.

Isolerte kostnadskalkyler som viser total-
forbruk av ressurser på et fremtidig ferdig-
stillingstidspunkt, er i dette tilfelle ikke til-
strekkelig. Ved å gi avkall på en kostnadsre-
duksjon ph veiprosjektet ved å dele dette i to
prosjekter — kapasiteten kan heller ikke ut-
nyttes foreløpig frigjøres midler som kan
senke totalkostnadene på skoleprosjektet. Dis-
se to kostnadsendringer gir en tilleggsinfor-
masjon for politikeren som kanskje forandrer
hans beslutning om prioritering over tid.

Et annet problem i prioriteringsprosedyren
henger sammen med manglende muligheter
når det gjelder kvantifisering og noe en kan-.
skje kan kalle «psykisk fjernhet» fra proble-
met.

Det første kan eksemplifiseres ved bevilg-
ningsspørsmålet : Økning av brenselsbidrag
til eldre — eller opparbeiding av en lekeplass i
et nytt boligområde.

I begge disse tilfelle har vi små, for ikke å

Sosialøkonomen nr. 10 1969.

si ingen, muligheter til å beregne effekten av
bevilgningen på en relevant måte. Den kan
ikke kvantifiseres.

Problemet «psykisk fjernhet» er typisk i for-
bindelse med trafikksikkerhetstiltak.

Ved studier av trafikkpunkter med høy ska-
defrekvens er det mulig å finne frem til ut-
bedringer som reduserer ulykkesantallet, og
det er i prinsippet mulig å beregne hva kostna-
dene ved en reduksjon av ulykkessannsynlig-
heten vil være. En slik beregning vil indirekte
angi hvor mye en skade i kroner og øre vurde-
res til, eller i dødstilfellet en indirekte pris på
menneskeliv.

Og det er denne siste del av beregningen som
har relevans til prioritering og eventuell en-
dring av denne. Hvis en i disse problemstillin-
ger alternativt viser kalkyler med benevnelse
reduksjon i antall lik eller krøplinger, i stedet
for det formelt nøytrale uttrykk ulykker, vil-
le den «psykiske fjernhet» reduseres og utvil-
somt påvirke de besluttende organer.

Et annet resultat som vil folge av den in-
direkte beregning av «menneskeverdi» ville
sannsynligvis være et bilde av at prioriteringen
slik den i dag fremkommer, gir forskjellig
verdi eller pris på mennesker ved ulike prosjek-
ter. Det kan tenk es at en bruker større sum-
mer til merking av veibaner for sikring av
bilister enn det en bruker for å sikre skole-
barns adkomst til skoleanlegg.

Et annet område hvor kjennskap til kost-
nader gir et mangelfullt vurderingsgrunnlag er
i tilknytning til generalplanlegging. Byplan-
kostnader som gjør det mulig å veie mot
hverandre ulike grunnutnyttingsmonstre, bo-
former og kommunikasjonslinjer er mangel-
vare. Heldigvis er det noen få personer som
har begynt å interessere seg for denne side ved.
planleggingen, og en kan bare håpe at resulta-
tene vil gi bedre beslutningsmuligheter enn
vi har nå.

Det siste moment jeg vil trekke inn, er det
ved budsjetteringsteknikken som i dag bare
gir ettårige kommunebudsjetter. På samme
måte som mulighetene for endringer i et
statsbudsjetts utgiftsside fra ett år til et an-
net er relativt beskjedne, så gjelder det sam-
me for primærkommunene. Det er først ved
en lengre periode som grunnlag at alternati-
ver med betydelige kostnadsrammer kan hol-
des opp mot hverandre og hvor konsekvensene
kan avleses.

Vi har allerede i et flertall kommuner fått
presentert sektorp[aner av mer langsiktig ka-
rakter, men disse er tilnærmet verdiløse som
prioriteringsgrunnl al. Ved siden av dette har
også administrasjonen i en del kommuner la-
get «ønskelister» for et lengre tidsrom enn den
nåværende budsjettperiode. Men disse ønske-
lister — som ofte er knyttet til skatteinngang
og låneopptak, er utjenlige for prioritering. De
blir da også i de fleste tilfelle vedlagt protokol-
len uten debatt. Det politikeren har behov for,
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er alternative beregninger som via budsjett-
sammenhengene ivaretar den indre konsi-
stens.

I dag stopper endringsforslag i de fleste til-
felle ph spørsmålet om «dekning», og dette
er svært ofte et uløselig problem for politike-
ren. Ved for det første å få budsjettrutinene
over på regnemaskinprogram, og for det an-
dre med et lengre tidsperspektiv, vil det være
mulig å anvise konsistente alternativer med
tilhørende kostnadskonsekvenser. Dette vil
også ha konsekvenser for maktposisjoner i be-
slutningsprosessen idet administrasjonens mu-
ligheter for bak et deppe» av «manglende dek-
ning» å få sin prioritering gjennom, vil redu-
seres. Det vil åpne mulighetene for drøfting'
og vil samtidig gi adgang til å foreslå ressurs-
anvendelser på et beregningsteknisk bedre
grunnlag.

5. Oppsummering.
En oppsummering av de elementer som er

trukket frem i tilknytning til beslutningspro-
sessen i våre primærkommuner, begrensnin-
ger som følge av andre beslutningsenheters
adferd og det tekniske grunnlag for å gjen-

nomføre en velbegrennet prioritering vil bli
slik:

Grunnlaget for de lovregler som gir kom-
munestyret den sentrale plass i beslutnings-
prosessen svikter. Beslutningsmyndigheten er
forskjøvet til andre organer og influeres sterkt
av organisasjoner utenfor kommunestyret.

Det kommunale «mulighetsområde» for be-
slutninger er sterkt innsnevret som følge av
lovpålegg, og som følge av andre beslutnings-
enheters disposisjoner. Disse fører til at kom-
munal prioritering ofte må dølge etter» an-
nen aktivitet, og ressursene vil særlig i en til-
flytningskommune bli bundet til følgeinveste-
ringer. Vurderingsgrunnlaget for kommunal-
politikerne er svakt. Det henger sammen med
regnskaps- og budsjettsystem samt manglen-
de bruk av adekvate kalkyleopplegg.

Mulighetene for en bedring av situasjonen
ligger i et nytt registreringssystem samt et
flerårsbudsjett med det tekniske beregnings-
utstyr som kreves for slike opplegg.

Innføring av nye metoder av denne art vil
gi en åpning for overføring av beslutnings-
myndighet til de folkevalgte, og særlig til for-
mannskap og kommunestyre.

UNIVERSITETET I BERGEN

Avdelingsleder
Ved avdeling for elektronisk databehandling er det ledig et 2 års
vikariat som avdelingsleder.
Avdelingslederens ansvar og arbeidsoppgaver vil omfatte drift av
regneanlegget, IBM 360/50 H, både den utadrettede oppdragsvirksom-
het og den innadrettede regneservice overfor Universitetets institu.-
tter og tilsluttede institusjoner.
Avdelingslederens ansvar og arbeidsoppgaver omfatter også under-
visningsopplegg for brukere, utvikling av forskning innen EDB for-
uten at vedkommende fungerer som sekretær for avdelingens styre
Søkerebør kunne dokumentere solid kjennskap til datamaskiner,
programmeringsspråk, systemarbeid og bør ha administrativ erfaring
og praksis i tillegg.
Vikariatet lønnes etter sjefsregulativets kl. 1, brutto kr. 59 630,00 pr.
år. Fra bruttolønnen går 2 pst. pensjonsinnskudd.
Den som ansettes må legge fram helseattest og rette seg etter de be-
stemmelser som til enhver tid gjelder for vikariatet.

Søknad
vedlagt kopi av vitnemål og attester sendes

UNIVERSITETET I BERGEN
PERSONALAVDELINGEN,
postboks 604/5, 5001 Bergen,
innen 5. februar 1970.
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Budsjettering som instrument i planlegningen
AV
FIL. LIC. PER HOLM,
STATENS RAD FOR BYGNADSFORSKNING, STOCKHOLM

Att planera kan — förenklat-innebara två al-
ternativa handlingsmönster:
a) att lägga upp en strategi för hur en verk-

samhet kan anpassas till en vantad i hu-
vudsak opåverkbar utveckling med mål-
sättning att minska förlustriskerna eller
maximera sin välfärd, sin vinst eller nå-
gon annan storhet beroende på vad som
är verksamhetens syfte

b) at t styra verksamhetens utveckling så att
bestämda mål uppnås.

Det är den sistnämnda mer aktiva typen av
planering som vi förutsätter kommunerna
skall bedriva i form av kommunal långtidspla-
nering.

För att genomföra en sådan mer aktiv pla-
nering må,ste kommunalmännen till sitt för-
fogande ha en planeringsmodell som visar hur
de kan «styra utvecklingen». Detta förutsät-
ter i sin tur att modellen klart skiljer mellan
dels sådana variabler vars förändringar kom-
munalmä,nnen icke kan påverka, dels sådana
variabler eller parametrar vilkas storhet kan
påverkas. De sistnämnda kan indelas i «hand-
lingsparametrar», med vilka utvecklingen kan
styras och målvariabler, vilka politikerna kan
tilldela olika önskade värden.

Hur skall då en planeringsmode11 1) av det-
ta slag se ut?

Den modell som presenteras i det följande
har utgått från följande principer:
1) Långtidsplanen skall vara en direkt «trans-

formation» eller summering av den vanli-
ga ettårsbudgeten, dvs. utformas så att
poster från den ena budgeten skall kunna,
överföras till den andra utan alltför krång-
liga omräkningar.

2) Långtidsplanen skall vara uppstalld så att
den ger en sammanfattande total överblick
av de politiskt strategiska balansposterna i
ettårsbudgeten. Särskilt viktigt är att sam-
ordningen av drift- och kapitalbudget samt
av skattepolitik och lånepolitik kan över-
blickas i ett långt tidsperspektiv.

3) Långtidsplanens siffror för utvecklingen
inom olika «sektorer» av budgeten skall om
möjligt bygga på ett begränsat antal klart
redovisade och latt överblickbara antagan-
den.

1) Den i det följande beskrivna planeringsmodellen
finns redovisad i en bok av Per Holm - Björn Hårs-
mann «KOMMUNALEKONOMI» Stockholm 1968, See-
lig & C:o.
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Dessa principer innebar att vi i det kommu-
nala budgetarbetet vid bedömningen av ut-
vecklingstendenserna på längre sikt kan und-
vika att ledamöterna hamnar i detaljdiskus-
sioner av det slag som annars ar vanliga, dvs.
diskussioner av den typ som Parkinson beskri-
ver så talande genom ett exempel från ett sty-
relsemöte i ett stort industriföretag; en frå,ga
om att ställa upp cykelställ vid fabriksporten
föranleder en timmes diskussion medan ett
förslag att investera 50 miljoner i nya maski-
ner klubbas utan diskussion.

Den kommunala struktur — några exempel.
Bild 1 redovisar driftkostnadernas brutto

per invå,nare i 5 svenska städer med mellan
10 000-50 000 invånare år 1964. Kostnaderna
avser 4 huvudförvaltningar som tä,cker hu-

Bild 1. Bruttodriftkostnader 1964.



vudparten av utgifterna. Bland städerna ingår
ett exempel på en stad som under ett 10-tal år
haft folkminskning — Kramfors, samt några
snabbt expanderande industristäder, Södertäl-
je och Nyköping, och slutligen 2 växande för-
ortskommuner till Stockholm, Täby och Li-
dingö.

Bilden visar dels att utgiftsnivån varierar
kraftigt mellan stä,derna, dels att fördelnin-
gen av utgifterna på förvaltningar år mycket
olika. Den tillbakagående staden Kramfors har
stora socialutgifter och små utgifter för stads-
byggnad. Den växande och förmögna staden Li-
dingö har små socialutgifter och stora utgif-
ter för stadsbyggnad och undervisning.

Bild 2 visar för samma städer kapitalut-
gifternas storlek i genomsnitt perioden 1962
—1964. Aven här förekommer stora variatio-
ner mellan Kramfors med relativt små kapi-
talutgifter och Södertälje med stora kapitalut-
gifter. (I diagrammet har även inlagts den an-
del av investeringarna som finansierats med
kapitalinkomster respektive den del som ut-
gör annuiteter. Siffrorna avser kapitalutgifter
netto.)

Bild 2. Utgiftsstruktur medeltal perioden
1962-1964.

Kapitalbudgeten.

Kr/inv.

10 00

Nettoinkomster

500

Kapitalinkomster

Annuiteter

Vilka faktorer bestämmer kommunernas ut-
gifter och inkomster?

Det kan diskuteras i vilken utsträ,ckning en
kommuns styrelse kan självständigt bestä,m-
ma över den totala utgiftsnivån i kommunen.
Till en stor del är kommunens utgifter indi-
rekt bestämda genom lagar och förordningar
eller statliga beslut. Det finns emellertid —
å,tminstone i Sverige — en betydande hand-
lingsfrihet när det gäller den totala utgifts-
nivån. Samtidigt är det uppenbart att vid si-
dan av lagstiftning och administrativa be-
stämmelser kan olika institutionella faktorer

verka styrande på kommunernas ekonomi. I
följande tablå (Bild 3) har jag angett några
orsaker som på ett avgörande sätt påverkar de
kommunala utgifternas storleg. Schemat kan
alltså vara grundläggande för en jämförelse
mellan två eller fiera kommuner av vilka fak-
torer som bestämmer skillnader i den kom-
munala utgiftsnivån.

Bild 3. Schema över «orsaker» till och skillnader i
utgifter for olika kommuner.

Efterfrågesidan:
(1) Folkmängden.
(2) Expansionstakten.
(3) Lokalinkomsten per invånare.

Politiskt bestämda lokala preferenser:
(4) Aktivitetsnivå.
(5) Standardnivå.

Utbudssidan:
(6) Pris- och kostnadsnivån.
(7) Produktiviteten inom förvaltningens olika

grenar.
(8) Under tidigare period fattade beslut och

genomförda åtgiirder.

Tekniska faktorer:
(9) Klimat- och naturförhållanden.

(10) Bebyggelsestrukturen.

Jag skall i det följande i stort sett bortse
från de faktorer som hänförs till utbudssidan
under rubriken «Tekniska faktorer». Dock kom-
mer punkt 8 didigare fattade beslut» att till
en del ingå, i analysen.

Schemat talar i stort sett för sig själv, men
några kort fattade kommentarer kan vara be-
rä,ttigade.

Av två städer med samma folkmä,ngd men
olika tillväxttakt får den stad som har den
snabbaste folkökningen vid given standard
också de största utgifterna. Tillvä,xttakten är
av särskild stor betydelse för investeringsbe-
hovet. Detta kallas i nationalekonomin för
«accelerationsprincipen».

Det är en intressant frå,ga huruvida en kom-
mun med stor lokalinkomst per invånare
även har relativt sett stora utgifter, dvs. har
kommunala utgifter en positiv inkomstelasti-
citet ? För att jämföra med den privata eko-
nomin ; har rika kommuner högre standard
än fattiga, kostar de på sig mera t.ex. i fråga
om standarden på parker och sportanläggnin-
gar, samtidigt som de har mindre utgifter
för t.ex. socialvård? De politiskt bestä,mda pre-
feranserna behöver kanske inte komrnenteras
utförligt. Åtminstone i Sverige finns det verk-
samheter som en kommun kan åta sig eller
avstå ifrån. På samma sätt kan en kommun
bestä,mnia sig för att hålla en högre standard
t.ex. i fråga om kvaliteten på sine skolmålti-
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der än vad som är föreskrivet för statens bi-
drag under förutsättning att den övrige stan-
darden betalas med egna medel. Övriga fak-
torer skall icke här närmare kommenteras.

Bild 4 visar ett förenklat schema över bud.-
getbalansekvationen och nå,gra för budgetbalan-
sen viktiga problem.

Langtidsplanens mal och medel.
De allmänna riktlinjer för långtidsplanen som

presenterades inledningsvis skall nu komplet-
teras med en mer kcnkret målsättning. Den
traditionella årLga budgeten är en berä,kning
ex-ante, för att använda en traditionell ekono-
misk term, av de framtida inkomsterna och
utgifterna som utgör en kombination av prog-
nos och målsetning för verksamheten. Oav-
sett om denna berä,kning omfatter ett år eller
en längre period, t.ex. 5 år, måste den inne-
hålla följande huvudmoment :
1) En beräkning eller bedömning av tillgäng-

liga totala resurser, ekonomiska och reala.
2) En beräkning av den framtida efterfrågan

alternativt en behovsprognos för olika sek-
torer av ekonomin.

3) En prioritering av behovet inom olika sek-
torer och samtidigt en allokering av resur-
sema till olika områden.

4) En finanspolitisk bedömning och målsätt-
fling. Här beslutas i vilken utsträckning
olika medel skall användas för att täcka
de under (3) föreslagna utgifterna och gi-.
vetvis en slutlig avvägning av utgiftsni-
vån. I denna beslutsprognos blir allokerin-
gen slutligt bestd,md.

Sett på detta sätt kan den kommunala fi-
nanspolitiska målsättningen sammanfattas så-
lunda
1) En avvägning mellan å ena sidan utgifts-

och aktivitetsnivån och å andra sidan av-
vä,gningen mellan olika finansieringsfor-
mer, avgifter, skatter och lån. En viktig
finanspolitisk målsättning blir då att be-
döma hur denna avvägning över planerings-
perioden påverkar befolkningsutvecklingen,
lokalinkomsten och den lokala ekonomiska
tillväxttakten.

2) En annan målsättning kan vara att över
lä,ngre perioder undvika variationer i ut-
taxeringen.

Härutöver kan givetvis förekomma sekun-
dära målsättningar t.ex. att över perioden sti-
mulera sysselsättning och inkomstbilding eller
att medverka till social utja,mning. De sist-
nä,mnda problemen skall jag hä,r förbigå.

Sammanfattning av prognos- och planerings-
modellerna.

Planeringsn - fAellen består av följande «del-
modeller» :
1) En budgetbalansekvation.
2) Prognosmodell för driftutgifter.

Prognosmodell för investeringar.
4) Prognosmodell för inkomster, skatteunder-

lag.
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Bild .4. Budgetekvationen = prognosmodell.

Utgifter
,..■■■■••■••■■■•■■•■•••■■ •••■ 	 ■■■■■•■■,

Driftutgifter	 Investeringar + Annuiteter h Min =
DU	 +1 	+ r L

[nkomster

Skatter	 Uopplåning 4- Avsättning till fonder
s Y	 dL 	+B
(r) räntan
(8) skattesatsen
Y) skattekronor

Prognosproblem:
(I) Vad bestämmer driftsutgifternas storlek (Y) ?

Opåverkbara faktore7 (exempel):
(1) Antal skattekronor Y).
(2) Räntan. (r).
(3) Statsbidragen.

Politiska måls—ttningar (exempel):
(1) Vad vill staden ha för skattesats (s)?
(2) Hur myeket vill (behö -ver) staden investera (/) ?

Prognoser
FolkmängdsprognosIT
Bostadsbyggnadsprogram

Såväl driftutgifter som investeringar förut-
sättes här summerade över samtlige förvalt-
ningar. Ekvationen visar att i en given period
kan balans mellan givna utgifter och investe-
ringar erhållas genom att variera handlings
parametrarna s (skattesatsen) och dL (uppla.-

-

ningen) — om vi bortser från fonderingar. —
Y är genom svensk lagstiftning bestämd och
lika med summan av taxerade inkomster två,
år tidigare. Härigenom blir modellen operatio-
nell. Om kommun en önskar öka driftutgifter-
na DU så kan balans uppnås genom att höja
skatten eller öka upplåningen om kapitalmark-
naden tillåter det. Väljas ökad upplåning ökar
i nästa period utgiftssumman för rL och ny
balans krä,ver då en ny ökning av dL eller s.

Dessa enkla samband blir givetvis mera kom-
plicerade nä,r man må,ste ta hänsyn till andra
inkomster än skatter, t.ex. 'statsbidrag och av-
gifter.

För att kunna Ora en prognos över den fram-
tida utvecklingen måste tydligen beräkningar
göras över förändringarna i driftutgifter, in-
vesteringar och antalet skattekronor. En för-
utsä,ttning för beräkningar av den framtida
utvecklingen av dessa faktorer är att det finns
prognoser över den beräknade framtida ut-
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vecklingen av staden. Berä,kningar förutsätter
alitså att följande basprognoser utarbetas:
a) En befolkningsprognos.
b) En prognos över bostadsbyggandet som är

koordinerad med befolkningsprognosen.
Samtliga berä,kningar över utgifter inom

olika förvaltningar liksom över inkomsterna
bygger således på gemensamt prognosunderlag
beträffande antalet konsumenter och förutsat-
ta förändringar i t.ex. inkomster och levnads-
standard.

Hela planeringsmodellen sammanfattas
översiktligt i de ekvationer som presenteras i
schemat på följande två sidor.

Som ovan nämnst består modellen av föl-
jande delmodeller:
Budget-balansekvationen.
Prognosmodell för driftutgifter.
Prognosmodell för investeringar.
Prognosmodell för inkomstunderlag.

Oversikt av planeringsmodell.

Budget-balansekvation.
(Förvaltningsområde i : 0-9, år 0,1, 	 , t)

9	 9

Uit + E 1-it	 rt Lt	 st Yt-2
= 0	 o

dL 	B 	  (1.1)

Prognosekvationer
Basprognoser :

Befolkningsutvecklin.gen: folkmängden fördelad på
kön och relevanta Alders- och civilstAndsgrupper.
Bostadsbyggan.det: antall lägenheter och rumsen-
heter.

Driftsutgifter:
(för varje förvaltningsområde i)
U0=----1V0 u0 	

 
(2.1)

U0	(1 + n)t .121 	
No 	Po
	 (2.2)

eller	
Pt

U t	uo Nt (1 + n)t 	(2.3)
Po

Investeringar:
KO 	No ko 	

 
(3.1)

It ------ dNt ko + at Ko	 bt St	 Rt 	
 

(3.2)
eller
It	dNt ko + at No Ko bt St	 Rt 	

 
(3.3)

It ---- 94,0 Ut + 1 	
 

(3.4)

Inkomster :
Yo 	F0 by 	  (4.1)

Yt =
F

Ft
o

Yo ( 1 +
	

(4.2)

Använda symboler.

Exogena eller predeterminerade = ( ) variabler
N	 antalet konsumenter eller konsumentenheter

annuitetsprocenten under progosperioden
antalet inkomsttagare

q	 den årliga procentuella ökningen av iii-
komsten per capita
«capital-output»

( U0
	 driftutgift utgAngsåret)

(K,	 kapitalstock utgångsAret)

(Yo
	 inkomsten utgAngsAret)

Endogena variabler
U = driftsutgifter

investeringar
Y = lokalinkomst (taxerad inkomst)
u = driftutgift per konsumentenhet
k = kapitalstocken per capita
ly ---= länen per inkomsttagare

Handlingsparametrar
8	 uttaxering per skattekrona
dL	 upplåning under budgetåret
B	 balansposter i budgeten

den procentuella årliga standardförändringen
av utgiften per konsumentenhet

a	 #standardförändring» av kapitalstocken (tex.
1%)

b	 förnyelseandel av saneringsbehövligt real-
kapital

Driftutgift erna.
Prognosmodellen för driftutgifterna bygger

på följande enkla resonemang. Antag oförä,nd-
rat penningvärde. Orsaken till förändringar i
kommunernas redovisade driftkostnader mellan
två tidsperioder kan då förenklat återfinnas på
två huvudfaktorer:
a) Kvantiteten utbjudna tjänster har föränd-

rats som en följd av att antalet konsumen-
ter — t.ex. antalet skolbarn, antalet pensio-
närer — har förä,ndrats utan att kvaliteten
på utbjudna tjänster har förändrats.

b) Standarden — kvaliteten på utbjudna tjä,ns-
ter har ökat och därmed har kostnaderna
ökat.

Ett enkelt exempel kan belysa de nämnda
orsakerna. Utgifterna för undervisning kan
öka genom att
a) antalet skolbarn ökar, dvs. n i formeln

ökar,
b) undervisningen förbättras genom att anta-

let barn per klass minskar -- dvs. stan-
dardfaktor n ökar.

Problemet vid tillämpningen av denna mo-
dell ligger givetvis i svårigheterna att mäta
N och n. Denna problem har alltså lösts gè-
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nom att som antalet konsumenter (N) välja
den delgrupp av befolkningen som kan anses
ha störst nytta av de tjänster en viss förvalt-
fling bjuder ut. I vissa fall har bostadsbyggan-
det använts som aonsumentenhet». Innebör-
den av standardfaktorn n i modellen är mer
komplicerad. Jag har kallat n för en standard-
faktor ehuru det lätt innses at den fångar upp
förändringar i «utgiftsnivån per konsument-
enhet» som inte behöver ha att göra med vad
vi normalt betraktar som standardförändrin-
gar.

Praktisk, operationellt och för planeringsmo-
dellen är emellertid n en mycket användbar
storhet. Förändringar i n är lätta att beräkna
för en historisk period. n kan användas för att
styra allokeringen av utgifterna mellan olika
förvaltningsgrenar vid långtidsplaneringen. Den
kan användas för att jämföra dramstegs-
takten» mellan olika delperioder av planerings-
perioden. Den kan förutsatt samma redovis-
ningsteknik användas vid jä,mförelser mellan
olika kommuner.

Så som vår modell utförts får n en viss lik-
het med efterfrå,gans inkomstelasticitet i en
traditionell modell för efterfrågeanalyser.

Givetvis uppstår besvärliga problem om i
modellen utgifterna beräknas brutto; då krävs
särskilda beräkningar av andra inkomster än
skatter. I den förenklade version som här pre-
senterats kan förutsättas at det råder paral-

lellitet mellan förändringar i bruttoutgifter
och andra inkomster än skatter. (Modellen kan
givetvis kombineras med en inkomstberäk-
fling för andra inkomster än skatter men det-
ta utelä,mnas här).

Det förtjä,nar alltså, understrykas att genom
driftutgiftsekvationen har budgetbalansekvatio-
nen fått en ny och viktig handlingsparameter
som objektivt kan benä,mnas «den årliga pro-
centuelle utgiftsnivåfärändringen».

Investeringar.

Kommunala, liksom överhuvudtaget samhäl-
leliga investeringar i byggnader eller anlä,gg-
ningar kan efter «motiv» för att genomföra in-
vesteringen schematiskt indelas i följande grup-
per:

A. Expansionsinvesteringar, dvs. kapacitets-
höjande investeringar som är en följd av
ökad efterfrå,gan till följd av att antalet
«konsumenter» har ökat. Som konsumen-
ter eller konsumentenheter kan man ä,ven
här använda olika faktorer inom olika sek-
torer, exempelvis befolkningstillskottet el-
ler antalet skolbarn.

B. Standardhöjande investeringar, dvs. inve-
steringar, som orsakas av ökad efterfrågan
till följd levnadsstandard eller ä,ndrade pre-
feranser hos «basbefolkningen».
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C. Reinvesteringar — för att ersätta förslitna
anläggningar. Reinvesteringarna omfatt-
fling kan antas vara bestä,md dels av det
existerande realkapitalets åldersstruktur
och standard, dels av inkomster och prefe-
ranser, dvs. av politiska målsättningar.

D. Rationaliseringsinvesteringar, dvs. inves-
teringar vars primära syfte är att sänka
produktionskostnader, icke att öka kapacite-
ten eller höja «standarden» inom det egna,
området. Exempel på rationaliseringsinve-
steringar kan inom den kommunala sek-
torn främst 115m -1as från industriverken el-
ler stadsbyggandet.

Det är givet att gränsdragningen mellan de
olika investeringarna i regel måste bli godtyck-
lig. I den fölJande diskussionen bortses från
rationaliseringsinvesteringar, som i kommu-
nerna främst förekommer i vissa industri-
verk.

Det kan slutligen anmärkas att den presen-
terade modellen inte använts på de kommu-

förvaltningar som i Sverige kallas «indu-
striverk» — dvs. elverk, vatten- och avlopps-
verk etc. Dar tillämpas en traditionell företags-
ekonomisk prognosteknik, varefter avgif ten-.
priset bestäms så att önskat överskott-under-
skott uppkommer.

Det inses at ekvationerna 3.2 och 3.3 kan
betraktas som partiella regressionsekvationer
i vilka parametrarna kan bestämmas genom
en historisk statistisk analys.

En nackdel med den presenterade investe-
ringsmodellen är att den endast indirekt (ge-
nom faktor dN) tar hänsyn till sambandet
mellan investeringar och driftutgifter. Vi har
därför även fcrmulerat ekvationen 3.4 där in-
vesteringen kan berä,knas såsom en följd av
driftutgifterna genom parametern r e0 . Proble-
met blir här att investeringen ju kommer i
tiden före det väntade tillskottet i driftutgif-
ter. Teoretiskt är det emellertid rimligare att
se investeringen som ett resultat av att man
önskar tillfredsstä,lla en viss konsumtion; man
vil öka möjlighetenerna att lä,sa gode böcker
eller bada. Därför bygger man ett bibliotek
och en simhall, vilket i sin tur ger driftutgif-
ter för dessa verksamheter.

Inkomster, skattekronor.
Kommunens lokalinkomst (Y) blir i vår mo-

dell lika med summan av fysiska personers in-
komster (efter vissa avdrag som ger den s.k.
beskattningsbara inkomsten) och företagens
taxerade inkomster2) (vinsten). I det följande
bortses från bolagsinkomsterna. Den använda
prognosmodellen kan för fysiska personer bli så
enkel som i ekvationerna (4.1) og (4.2). I ut-

2 ) Dessa avdrag uppgår uppskattningsvis till 10
15 % av bruttoinkomsten. Bolagens inkomster utgör
i sin tur i genomsnitt c:a 10 % av kommunens totala
skatteunderlag. Sedan förekommer givetvis betydande
transfereringar från staten til kommunerna.

gångsläget är både antalet inkomsttagare F o

och inkomsten per inkomsttagare ly kä,nd.
Prognosen består därför i att med hjälp av

befolkningsprognosen beräkna sannolika för-
ändringar i F och sedan utifrå,n allmä,nna
konjunkturbedömningar och trendframskriv-
ningar av löneproduktiviteten antaga framti-
da värden på ly eller riktigare på faktorn q,
som är den årliga procentuella reallönöknin-
gen.

Faktorn q bestämmes i huvudsak av fakto-
rer utanför den enskilda kommunen; den
får därför skattas med ledning av allraänna
bedömningar av framtidsutsikterna för de nä-
ringsgrenar som är eller kommer att vara lo-
kaliserade till kommunen.

Praktisk tillämpning av modellen.

Den praktiska tillä,mpningen av modellen
skall kortfattat beröras. Vid berä,kningar av
driftutgifterna har modellen anvä,nts för be-
räkningar på de förvaltningar som icke har
karaktär av industriverk. Först har modellen
anvä,nts för analys av den historiska utvecklin-
gen. Som Aonsumentenhet» har härvid för-
sta hand anvä,nts olika delgrupper av befolk-
ningen, i vissa fall såsom för stadsbyggnad,
även bostadsbyggandet. Några resultat från
den historiska alanysen redovisas i (bild 5 och
bild 6). Av dessa framgår att värdet på n va-
rierat mycket mellan olika kommuner och
över tiden.

Bild 5.

Net current expenditures, Standard increase» (n)
in average annual percent for ten cities. 1959-1964.
Governmental branch: Education.
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Bild 6.
Net current expenditures in ten cities. Percentage

increase by «causes». 1959-1964. Governmetal branch:
Central Administration.
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bestä,ms i modellen kan variera mycket. Det
har visat sig niidvändigt att i viss utsträ,ck-
ning behandla iinvesteringsvolymen som en
målvariabel och anpassa DU och övriga hand-
lingsparametrar efter planeringsvärdena på I

Actual

ee

A I
I
V

/

Bild 7.
Net investments in Nyköping. 1963-1972.
Net investments, mill. Skr.
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Estimated Forecast

För prognosperioden har politikernas intresse
kunnat koncentreras till valet av vä,rde på fak-
torn n; betydande förskjutningar över tiden
både mellan olika förvaltningsgrenar och mel-
lan alika städer har vant vanliga. Ett exempel
ges i följande tablå.

4

Område
Värde i % av faktorn n.

Standardförändring
Faktis,kt	 Plan

1963-1966 1669 1972

0
1963	 -65

Actual
- Budget
	 Forecast, alternative I

-69	 -71 Year

Centralförvaltning	 -1
	 o

Stadsbyggnad
	

11
	

5
Undervisning
	

10
	

10
Social och hälsovård
	

9
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Betydande omallokering av resurserna har
alltså förekommit.

För vad som kallas «industriverk», där av-
gifter (priser) är så höga eller kan sättas så
höga att driftkostnaderna helt tä,ckes, har
gjorts en sä,rskild bedömning, varvid överskot-
tets storlek (avgiftens höjd) betraktats som
handlingsparameter.

För investeringarna har både ekvation (3.2)
ach (3.3) använts. Ett exempel på en prognos
där ekvationen (3.3) anvä,nts redovisas i bild
7. Värdena på capital-output ratio har visat sig
variera mycket över tiden och mer exakta be-
räkningsmetoder är önskvärda. Samtidigt vi-
sar materialet att handlingsparametern
dardökning» haft mycket star betydelse för
investeringsutvecklingen och de värden som

Sosialøkonomen nr. 10 1969.

De ramar för investeringsvärdena som an-
getts i planeringsmodellen har i sin tur utnytt-
jats för den fysiska planeringen. Den fysiska
planeringen har anvä,nts för en beräkning av
investeringsbehov en. Den ekonomiska planen
har sedan bl.a. fått bestä,mma etappindelning
för utbyggnad av olika områden.

Den finanspolitiska delen av långtidsplanerin-
gen har visat sig bli det mest betydelsefulla
ledet i arbetet. I princip ger modellen politi-
kerna fyra viktiga handlingsparametrar, a) ut-
giftsstandardökningen, b) skattesatsen, c) upp-
lå,ningen och eventuellt även d) investerings-
volymen, att ,styra utvecklingen med. Det är
nu uppenbart att det finns olika sätt att lösa
budgetekvationen,
1. Politikerna kan starta med att vä,lja vär-

den på skattesatsen (s), standardökningen
n samt lösa investeringsökningen endogent.
Dessa variabler blir då målvariabler. Bud-
getekvationen anger därefter vilken upplå,-
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fling som erfordras för att realisera de upp-
stallda måden.

2. De beslutande politikerna anger vilken stan-
dardökning och vilken upplåning som anses
önskvard. Investeringsökningen löses endo-
gent. Budgetbalansekvationen anger vilken
skattesats som krävs för att målsättnin-
gen skal realiseras.

3. Politikerna anger vilken nettoinvestering
de önsker realisera, vilken upplåning som
anses rimelig. Driftutgifterna anpassas ef-
ter investeringsvolymen och därutöver
yard standardökning. Budgetbalansekvatio-
nen anger erforderlig skattesats.

I de prognosmodeller som upprättats har det
visat sig synnerligen värdefullt att på detta
enkla satt få konsistens mellan olika politiska
handlingsparametrar.

Avslutande anmärkningar.
Det kan vara motiverat att ge nå,gra syns-

punkter ph förutsattningarna att använda lång-
tidsplanen som ett styrningsmedel i en inte-
grerad kommunal utvecklingsplanering.

Pint kan man fråga om en kommunal
långtidsplanering enligt den skisserade model-
len kan utnyttjas för att underlätta kommunal-
mannens val mellan olika utvecklingslinjer.

Mina positiva erfarenheter av arbetet med
modellen i fiera kommuner kan sammanfat-
tast sålunda:
1) Långtidsplanering efter dessa riktlinjer kon-

centrerar diskussionen i dratselkammeren
på vasentliga huvudlinjer i den kommuna-
la utvecklingen.

2) Rat anvand tvingar modellen kommunal-
männen att redovisa genomtankta priori-
teringar och inse konsekvenserna av poli-
tiska målsättningar rörande utvecklingen
inom olika delområden.

3) Det långsiktiga perspektivet gör det möjligt
till mer rationella, beslut inte bara i frå,ga
om sådana för kommunen viktiga beslut
som skuldsattning, uttaxering.

4) Den skapar hos förvaltningarna intresse
för lå,ngtidsplanering samtidigt som den ga-
ranterar att samtlige förvaltningar plane-
rar utifrån samma förutsättningar.

Det sistnamnda ar viktigt utifrån samord-
ningen med annan planeringsverksamhet i
kommunen. I ett flertal kommuner har vi
lyckats samordna den ekonomiska planeringen
ock den fysiska planeringen. Ekonomidirektor
Landelius från. Nacka ger exempel på detta i
sitt föredrag. Befolkningsprognosen och de all-
manna förutsattningarna för utvecklingen
gemensamme för den ekonomiska långtidspla-
nen och för den fysiska planens, generalpla-
nens första 5-årsperiod. Investeringsplanen an-
ger vilka anlaggningar i den fysiska planen

som kan komma till utförande under denna,
första period. Utstrackes den kommunala lång-
tidsplanens överslagsberakningar till en 10-
årsperiod kan denna samordning förbättras yt-
terligare. Om kommunerna har en bostads-
försörjningsplan så är den på samma sätt
koordinerad med den ekonomiska planen och
med den fysiska planen.

Det ar uppenbart att denna samordning, en
integrerad lå,ngtidsplanering på ett betydelse-
fullt satt kan leda till ett ökat samarbete och
en samordnad bedömning av kommunernas
— stadens utvecklingsprogram.

Det kan också, vara skal att beröra dels de
tekniska förutsättningarna att klara en plane-
ring efter har redovisade riktlinjer, dels pla-
neringsmodellens förutsättningar att medver-
ka i en demokratisk beslutsprocess.

Våra ierfarenhater är att modellen inte stal-
ler alltför stora krav på teoretiskt tkunnande
och att den går att hantera i praktiskt arbete.
Det ar givet att både tjanstman och förtroen-
deman måste lara sig beräkningstekniken,
men berakningarna kraver inte andra förkun
skaper an dem som en kamrer och drätsel-

-

chef redan har. Det finns ocså anledning att
stalla kraven på fackkunskap av kommuner-
nas ekonomiska redovisning vasentligt högre
an man gjort hittintills. Kommunerna är eko-
nomisk a storföretag.

Det har också uttalats farhågor at en rela-
tivt komplicerad långtidsplan skulle kunna leda
till ökat tjanstemannavalde. Jag har motsatt
uppfatning. Ratt använd bör modellen ge för-
troendemannen möjligheten till ökat infly-
tande. Det blir möjligt att på ett rationellt
sätt fördela avvagningsproblemen och dä,rmed
ansvaret till olika nivåer. Den kan bidra till
ökat saklighet i diskussionerna och också öka
lekmännens möjligheter att ta del i debatten
om de stora avvägningsproblemen — utjä,m-
ningsstandard, skatter, lån.

Den pessimistiske kan naturligtvis tillagga
att i realiteten blir inte avvagningsproblemen
lösta i och med att man skaffat sig ett instru-
ment som ger överblick av effekterna av oll-
ka beslut. Det svåra problemet vilka vOrden
vi iskall tilldela standardökningskoefficienten
för olika förvaltningsområden kvarstår alltid
som ett svårlöst problem.

Hur skall vi vä,ga och vardera sociala «out-
puts» mot varandra nar vi inte har någon pris-
nivh? Det enda vi får ,av modellen år att vi
kan genomföra «standardökningen» mellan  oh-
ka år och mellan olika stä,der. Det ar en ange-
lagen uppgift för fortsatt utvecklingsarbete att
unna finare metoder att mata målvariabler
för olika verksamheter. Kanhanda kommer
har forskning och erfarenheter om program-
budgetering att ge viss ledning.
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Generalplanen som element
kommunalplanleggingen

AV
BYGNINGSSJEF, ARKITEKT MNAL YNGVAR JOHNSEN,
KRISTIANSAND KOMMUNE

Innledning.
Det er sagt at et hvert foredrag om plan-

legging i våre dager må ta sitt utgangspunkt
i befolkningseksplosjonen eller forurensningen
av vår natur. Den tid da et kvalifisert foredrag
begynte med skapelsen og derfra trakk linjer
frem mot nuet og videre til evigheten, synes
å være forbi.

Jeg har i min selvransakelse tatt det som et
tegn på en gryende alderdommens konserva-
tivisme at jeg tross dette tillater meg å innle-
de med et historisk tilbakeblikk, om enn ikke
til skapelsen så til den industrielle revolusjon.

Siden midten av forrige århundre har plan-
leggingen i alle land under industrialisering,
gjennomgått 3 faser.

Da den industrielle revolusjon tok til å om-
skape næringsliv og bosetting, ble utbyggingen
preget av tildels grundig planlegging, men plan-
leggingens hovedmålsetting var alltid størst
mulig forrentning av investert privatkapital. Vi
kan kalle denne forste planperioden for egenin-
teres8enes planperiode. Etter hvert som utvik-
lingen forte med seg landsomfattende sam-
funnselementer ; så som jernbanenett, veinett,
kraftforsyningsnett osv. ble det behov for of-
fentlige etater til å ta seg av planlegging, utbyg-
ging og drift av disse elementer. Samtidig
utkrystalliserte det seg særinteresser i sam-
funnet, og disse fikk sine organisasjoner og
planorganer. Vi når den andre planleggings-
periode som vi kan kalle sektorinteressenes
planleggingsperiode. Menneskeverkets innføring
i naturen, omskapningen av landskapet fra  na-
turlandskap til kulturlandskap ble planlagt
sektorvis, uten den koordinering til en helhets-
vurdering som er påkrevet om resultatet skal
bli islik vi ønsker det.

Denne sektorinteressenes planleggingsperio-
de har preget utviklingen her i landet helt frem
til våre dager. Vi ser spor etter den i hver enes-
te kommune. Overalt finner vi minnesmerker
over sektorentusiastenes målbevisste arbeid
for sin sektor. Uten tanke ph helheten har han
innført sitt element i landskapet uten å skule til
nabosektoren. Ofte har han ikke ønsket inn-
blanding fra andre sektorer, men like ofte har
han ikke vært klar over at hans relativt enkle
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planoperasjoner kunne medføre kjedereaksjo-
ner av enorm samfunnsmessig betydning i
andre sektorer.

La oss illustrere med et eksempel vist i fig. 1.
De ekspanderende bygdebyene på Jæren er i
dag støttepilarer i vår økonomi. Som perler på
en snor ligger de fra Stavanger og sydover
på Jærsletten. Den jernbaneingeniør som i sin
tid planla jernbanen og med sin passer avsatte

Fig. 1.
Jernbanens trasé og stoppestedenes plassering har be-

stemt bosettingsmonsteret på Jæren.
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stoppesteder med jevne mellomrom nedover
Jærsletten, var sikkert ikke klar over at han
på denne måten fastla bosettingsmonsteret i
et av våre sterkest befolkede distrikter. Hadde
han øket avstanden mellom passerspissen noe,
ville bosettingsmønsteret i dag vært et helt
annet.

På samme måte kan vi trekke frem eksemp-
ler på kollisjon mellom forskjellige sektorin-
teresser, fordi samarbeidet ikke er satt i sy-
stem, boligbygging på våre best dyrkede area-
ler, boligbebyggelse langs våre hovedtrafikk-
årer, nye trafikkårer som skjærer brutalt gjen-
nom dyrkede arealer, kraftledninger som går
unødig brutalt gjennom vår naturområder osv.
osv.

Årsakene til disse «feil» i våre arealdisposi-
sjoner er ikke ond vilje fra sektorplanleggerens
side, men manglende bruk og manglende krav
om samarbeidsplikt i planprosessen.

Når man en gang i det neste århundre skal
skrive planleggingens historie, vil sannsynlig-
vis 1/1 1966 bli nevnt som det tidspunkt da vi
forlot den andre planleggingsperiode, sektor-
interessenes planleggingsperiode, og gikk inn i
den tredje periode som vi kan kalle den koordi-
nerende planperiode, helhetsynets planperiode.
Det er den nye bygningsloven som konstruerer
det planapparat og definerer de plantyper som
skal bringe oss inn på en riktigere vei, og ge-
neralplanen er i denne sammenheng et viktig
planelement.

Tidligere hadde vi direkte sektorlinjer fra
nasjonalnivået, fra de enkelte departementer
og direktorater gjennom fylkesorganer og ned
til et kommunalt organ. (Se fig. 2 og 3.) Den
vertikale kontakt mellom Veidirektorat, fyl-

N A 500 N ALPLAN 

Fig. 2 •

Den «vertikale» koordinering mellom sektoretater på
nasjonalplanet, fylkesplanet og kommunalplanet er
brakt i system. Derimot har den «horisontale» kontakt

vært mer sporadisk og tilfeldig.

NANSJOHM-1N—AtN

Fig. 3.
Den nye bygningsloven bringer den «horisontale» kon-
takt i system. På landsdels-, fylkes- og kommunalplanet
skal alle sektorplaner koordineres til en helhetsplan.

kets veivesen og veioppsynsmannen var god,
men den horisontale kontakt var mangelfull.
Bygningsloven setter opp tre «slalåmporter» i
denne bakken fra nasjonalnivået og ned til
gresstustene. På hvert av disse nivåer skal alle
sektorinteresser samles til et helhetssyn, alle
spektrets farger igjen samles til hvitt lys. Disse
begrepene landsdelsplan, regionplan og general-
plan er koordinerende planer som skal omfatte
helheten, sammenfatte alle samfunnselemen-
tene til en syntese.

I dette planleggingshieraki, skal regionplan
bygge på hovedlinjer trukket opp i landsdels-
plan eller landsplan, generalplan skal bygge på
hovedlinjer trukket opp i en regionplan.

Dessverre synes det som om generalplanen,
den rent kommunale plan i den tid bygningslo-
ven har fungert, har kommet noe for sterkt
forgrunnen. Det er i dag under utarbeidelse en
serie generalplaner som ikke synes å være inn-
passet i regionale vurderinger. Antagelig skyl-
des dette at generalplanen er bedre forankret
i våre institusjonelle system. Regionplanen sve-
ver mer uten forankring mellom kommunen
og fylket.

I det jeg nå skal gå nærmere inn ph general-
planen som element i kommunalplanleggingen,
tror jeg det er viktig å presisere dette og ha det
i mente. Vi kan nå risikere å få se en serie
generalplaner som i realiteten er av mindre ver-
di, fordi de ikke bygger ph en regional mål-
setting og regionale planer. Vi kan stå i ferd
med å forskyve koordineringsmangelen på et
noe høyere nivå.

Viktige trekk i vår planleggingslovgivning.
Det er 4 viktige trekk i vår lovgivning som

vi skal feste oppmerksomheten på innlednings-
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vis. For det første det faktum at bygningslo-
ven forutsetter at enhver kommune skal ut-
arbeide en generalplan. Dette gjelder uansett
størrelse og urbaniseringsgrad. Det skal såle-
des ogsåogså utarbeides generalplan for de typiske
fraflytningskommuner.

Dette fører oss over til det neste punkt, ge-
neralplanens innhold. I utenlandsk terminolo-
gi er ofte en generalplan en fysisk plan, en plan
for hvordan grunnen skal utnyttes. Den norske
generalplan er ikke det. Det er gjentagende
ganger presisert fra Kommunaldepartementets
side at generalplanen skal være en fysisk og
økonomisk plan for kommunen. I en typisk
fraflytningskommune kan således generalpla-
nens hovedkomponent være en aktiviserings-
plan, eller i fremtiden når vi er villige til å ak-
septere livets bitre realiteter i vår distrikts-
politikk, en nedbygningsplan.

Dette at generalplanen både skal være en
grunnutnyttelsesplan og en investeringsplan vil
jeg karakterisere som et meget viktig og rik-
tig trekk ved bygningsloven.

Gårsdagens foredragsholder, Per Holm,
skrev en gang i slutten av 50-årene en artikkel
hvor han påviste at den største feil ved de
svenske generalplanene, var en avgrunn av tid
mellom generalplanens grunnutnyttelsesmon-
ster med 15 til 30 års tidsperspektiv, og kom-
munens økonomiske plan som var et ett års
budsjett. Ting har skjedd både i Sverige og her
siden den tid, og en av de viktigste lærdommer
som er trukket av planleggingen i andre land,
danner grunnlag for departementets krav om
en samlet fysisk og økonomisk plan for kom-
munens utbygging. Den generalplan som blir
innsendt til departementet uten en gjennom-
arbeidet økonomisk komponent, vil etter hva
departementet har sagt, uvegerlig bli sendt i
retur. På denne måte blir kommunens areal-
bruk, investeringsplan, og tempoplan samlet i
en altomfattende generalplan for kommunens
fremtidige utvikling.

Det tredje trekk vi skal feste oppmerksom-
heten ved, er bygningslovens absolutte krav
om at alle meningsberettigede interesser skal
trekkes med i planarbeidet på et tidlig tids-
punkt. Generalplanen skal således ikke lages
av en synteseplanlegger, om da en slik kunne
fremskaffes. Hele orkesteret av sektorinteres-
ser skal spille med fra starten av. Hvem som
i denne forbindelse blir dirigent spiller vel i rea-
liteten mindre

Det fjerde trekk knytter seg til ledelsen av ar-
beidet. Tidligere var det bygningsmyndighete-
ne, bygningsrådet, som hadde hovedansvaret
for arealplan og utbyggingsplan.

Bygningsloven forutsetter nå at kommune-
styret og formannskapet er ansvarlig. Ansva-
ret er nå kommet på riktig plass.

Sammenfatter vi dette kan vi si det slik
Enhver kommune skal utarbeide en grunn-

utnyttelsesplan og en investeringsplan. Alle me-
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ningsberettigede offentlige og private interes-
ser skal trekkes med i dette arbeidet på et tid-
lig tidspunkt. Kommunestyret har ansvaret for
at dette blir gjort.

Generalplanarbeidet er således etter de in-
tensjoner som er lagt i loven og departemen-
tets forskrifter og rundskriv. Generalplan er
mer det begrep som sammenfatter hele den
kommunale langtidsplanlegging, fysisk og øko-
nomisk. Det jeg har sagt tidligere skulle jo
til fulle klargjøre at kommunens økonomi i
meget stor grad blir påvirket av det geogra-
fiske monster og den struktur kommunen får,
og at utbyggingen på sin side påvirkes av øko-
nomien vet alle. Det er således etter min me-
ning riktig og viktig at grunnutnyttelsesplan-
eggingen og den økonomiske planlegging i

kommunen koordineres i ett planbegrep.

Hvordan skal generalplanen utformes ?1)

Som undertittel på mitt foredrag er det satt
opp et spørsmål: Hvordan bør en generalplan
utformes og hvordan skal den vurderes?

Jeg skal prøve it utdype og besvare dette ved
konkret å vise til generalplanen for Kristian-
sand, ikke fordi jeg tror dette arbeide på noen
måte er forbildelig, men fordi de praktiske
problemer en møter i et slikt arbeide og de løs-
finger en finner, ofte illustrerer bedre enn
generelle, teoretiske funderinger.

Sørlandskysten er i grunnen den kyststrek-
ning i vårt land som er fattigst på naturgitte
ressurser. Det er ingen store fiskemengder
utenfor kysten, det er lite malm i fjellene og
topografi og jordsmonn er knudret og karrig.

Inntil århundreskiftet var bysamfunnene
isolert og bortimot jevnstore. Det var først i
våre dager da jern banen ble bygget og riksveien
gjennom landsdelen ble utbedret og flyplass ble
anlagt, at Kristiansand begynte å markere seg
som landsdelssentrum.

Som det vil fremgå av figur 4 hadde befolk-
ningsutviklingen på Sørlandet helt til siste krig
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Fig. 4
Befolkningsutviklingen på Sørlandet har fulgt andre
linjer enn i de andre landsdeler. Forst i de siste 25 år
har folkeøkningen kommet opp på samme nivå som

ellers i landet.

1 ) Denne del av foredraget bygget på en serie lys-
bilder. I det etterfølgende er bare enkelte av disse tatt
med. Samtidig er teksten forkortet.
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Byregioner med over 25 000 innbyggere 1960.

Folketall

1950

Folketall

1960

Tilvekst
1950-60-

pst.

1 Oslo 588 604 679 245 15.4
2 Bergen 185 561 213 015 14.8
3 Stavanger 105 930 125 635 18.6
4 Trondheim 102 784 117 434 14.3
5 Nedre Glomma 86 696 97 016 11.9
6 Drammen 81 994 91 497 11.8
7 Skien/Porsgrunn 65 818 77 497 17.7
8 Kristiansand 46 317 58 676 26.8
9 TOnsberg 44 795 50 972 13.8
10 Haugesund 43 976 49 583 12.7
11 Ålesund 41 079 48 161 17.2
12 Arendal 35 490 37 857 6.7
13 Hamar 33 011 37 592 13.9
14 Gjøvik 33 116 36 781 11.1
15 Moss 26 527 31 788 19.8
16 Larvik 28 691 31 499 9.8
17 Sandefjord 24 992 29 189 16.8
18 Troms0 22 537 27 430 22.0
19 HOnefoss 24 200 27 235 12.5
20 Halden 23 398 25 562 9.3

Fig. 5.
Befolkningsutviklingen i Kristiansand har fulgt samme
utviklfng som landsdelen Sørlandet. Idag er byen preget

av sterk ekspansjon.

andre karakteristika enn i de andre landsdele-
ne. Mens folketallet i alle andre landsdeler had-
de en jevn stigning, hadde Sørlandet faktisk
tilbakegang i folketallet. Forst etter siste krig
kom takten opp ph det samme nivået som i de
andre landsdelene. I realiteten var vel Sorlan-
det den landsdel som hadde den største «eks-
port» av ungdom til Amerika.

Ser vi på Kristiansand i relasjon til de an-
dre storre byene i landet er bildet det samme.
I årene etter århundreskiftet var veksten i
Kristiansandsområdet langt svakere enn i de
fire andre større byområdene i landet, men
byens veksttakt var sterkt stigende, og i åre-
ne etter 1950 har den, relativt sett, vært den
desidert sterkest voksende av våre storre by-
regioner (Se fig. 5).

Det er mange årsaker til dette : gunstig geo-
grafisk beliggenhet, allsidig næringsliv som er
lite konjunkturomfintlig, utbygging av lands-
delsenterfunksjoner som allerede tidligere er
bygget ut i de andre landsdelssentrene o.s.v.

I de første faser av generalplanarbeidet ble
spørsmålet om byens fremtidige veksttakt tatt
opp til diskusjon med de politiske organer.

Nederst til venstre på fig. 6 vises hvordan
folkeøkningen har vært fra år til år. Som det vil
fremgå av figuren er fødselsoverskuddet jevnt
stigende, mens nettoinnflytning varierer innen
relativt vide grenser. Med basis i dette ble der
satt opp tre alternative veksttakter for bysam-
funnet. Disse er vist som alternativ, A, B og
C i fig. 6.

Kristiansand er i den lykkelige posisjon at

kommunen har en mulighet til å dirigere vekst-
takten innen visse grenser. Vi antar at en pas-
siv holdning fra kommunens side til etable-
ring av nye næringsaktiviteter, vil kunne brem-
se veksten slik at den følger kurven angitt som
alternativ A. Med en aktiv stimulering fra
kommunens side, tror vi veksten kan økes til
alternativ C. Vi kan si at gapet mellom alter-
nativ A og C er kommunens styringsmargin.
Med basis i disse alternativer vedtok kommu-
nen at en vil forsøke å holde en veksttakt i de
kommende år som tilsvarer alternativ B, hvil-
ket vil si en nettoinnflytning på ca. 450 perso-
ner i året. Dette er en veksttakt som vil øke
byens folketall fra 55 000 i dag til ca. 90 000
en gang i midten av 1990-årene. Kommunen
har altså valgt å bygge sin generalplan på en
prognose hvor der er innebygget en målsetting.

De korte kommentarer som er knyttet til
analyse og prognosefasen i generalplanen i Kri-
stiansand fører oss frem til den forste konklu-
sjon :

Generalplanen må bygge på grundige analy-
ser. Med basis i disse må der utarbeides en
prognose for folkeveksten. Dette kan være
en trendprognose eller en prognose med
innebygget målsetting.
Med basis i en prognose for folkeøkningen,

kan en så utlede fremtidige behov for boliger,
skoler o.s.v.

Det neste viktige trekk i generalplanen er
teknisk/økonomiske analyser av forskjellige al-
ternative utbyggingsmuligheter. Fig. 7 viser en.
analyse av de kommunalokonomiske konse-
kvenser av en rekke utbyggingsalternativer i
Kristiansandsområdet. Tallene viser det antall
kroner kommunen må investere pr. leilighet
for å gjøre et område byggeklart. Det er her
bare medtatt direkte kommunale utgifter som
ikke kan utlignes på tomtene. Som man vil se
er der betydelige variasjoner fra område til
område. Med basis i slik analyse kan general-
planmyndighetene sette opp en kommunaløko-
nomisk riktig utbygningsrekkefølge, men det-
te økonomiske kriterium vil selvsagt bare være
et av mange når utbygningsmønstret og ut-
bygningsrekkefølgen skal bestemmes.

Det er også nødvendig med andre teknisk/
økonomiske analyser av forskjellige alternati-
ver for vannforsyning, forskjellige alternativer
for avkloakkering o.s.v., o.s.v.

Med utgangspunkt i analyse og vurdering av
alternative handlingsmonstre, kan generalplan-
myndighetene sette opp sine tempoplaner. Den
viktigste av disse vil kanskje være tempopla,-
nen for boligbyggingen. På fig. 8 er vist eksem-
pel på hvordan en slik plan kan settes opp. For
hvert enkelt boligområde er det angitt antall
leiligheter, når utbyggingen skal ta til, og når
den skal være avsluttet.

Jeg skal senere komme tilbake til nodven-
digheten av å føre en aktiv grunnkjøpspolitikk
om en slik plan skal kunne presenteres og gjen-
nomføres.
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Fig. 6.
Alternative befolkningsprognoser for Kristiansand kommune.

1500

MÅLSETTING

ALT. A.

MER MODERAT VEKST
ENN TIL IDAG

. 	 . _

ALT. B.

SAMME VEKSTTAKT SOM I
ETTERKRIGSTIDEN

ALT. 	 C.

STERKERi VEKST

FOLKEØKNING
PR. AR

1970 årene ca. 1100
1980	 "	 "	 1150
1990	 "	 1200

1970 årene ca. 1200
1980	 "	 "	 1300
1990	 "	 "	 1400

1970 årene ca.	 1300
1980	 "	 "	 1450
1990	 "	 "	 1600

FOLKETALLET
VIL DA BLI

1975	 ca.	 62500
1985	 "	 74000
1995	 "	 85000

1975	 ca.	 63000
1985	 "	 75500
1995	 "	 89000

1975	 ca.	 64000
1985	 "	 78000
1995	 "	 93000

ANTATT NETTO
INNFLYTTING
PR. AR

1970 årene ca.	 350
1980	 ii,	 "	 300
1990	 "	 "	 250

1970 årene ca.	 450
'1980	 "	 "	 450
1990	 "	 "	 450

1970 årene ca. 550
1980	 t,	 "	 600
1990	 "	 "	 650

KOMMUNENS POLI-
TIKK OM • MALSET-
TINGEN SKAL
OPPFYLLES

PASSIV HOLDNING OVER-
FOR NY INDUSTRI. BE-
SKJEDEN TILRETTELEGGING
AV NYE INDUSTRIAREALER
FULL SELVKOST FOR INDU-
STRITOMTER.

TILRETTELEGGING FOR
INDUSTRIUTBYGGING, MEN
INGEN AKTIV AKKVISISJON.
BYGGEKLARE TOMTER TIL
SELVKOST I RIMELIG AV-
STAND FRA BYSENTRET.

AKTIV TILRETTELEGCING FOR
NYE ARBEIDSPLASSER, SPESI-
ELT .I INDUSTRIEN. BYGGEKLARE
RIMELIGE TOMTER TIL DISPOSI-
SJON SENTRALT OG PERIFERT.
MULIGENS BYGGING AV INDUSTRI-
LOKALER FOR UTLEIE OG AKTIV
AKKVISISJONSVIRKSOMHET.

BEFOLKNINGSTILVEKST PR AR

Når utbygningsplan og tempoplan er bestemt
kan arbeidet med investeringsplan ta til. Fi-.
gur 9 viser en analyse som danner utgangs-
punktet for investeringsplan. Tabellen angir
brutto driftsinntekter, sum av investeringer
og hvordan disse er finansiert.

Figur 10 viser en enkel investeringsplan for
kommende tiårsperiode. De første 4 år bygger
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på en mer grundig utarbeidet investeringsplan
basert på konkrete prosjekter. For resten av
perioden er utgiftene mer skjønnsmessig fast-
slått med basis i generalplanens disposisjoner.

Figur 11 viser hvordan de foreslåtte investe-
ringer er tenkt finansiert, over driftsbudsjett,
ved salg, refusjoner og tilskudd og ved opplå-
fling.
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1970 1975 1980 1985 1990

TVEIT

RANDESUND

MINDRE OMRÅDER

SPREDT BEBYGGELSE 	 MINOR

1350
1225
lejl.  

250	 I

1100
	

1350
190 	 lejl.
	 950 	 lejl.

470
280

300
1300

300
580

600
0

Fig. 7.
Analyse av de kommunalokonomiske konsekvenser av

forskjellige utbyggingsområder.

Vi kan med basis i disse figurer trekke føl-
gende konsklusjon om generalplanens økono-
miske komponent:

Generalplanen må bygge på teknisklokono-
misk analyse og forskjellige utbyggingsalter-
nativ. På grunnlag av disse analyser og an-
dre vurderingskriterier må grunnutnyttel-
sesmonsteret og investeringsplan bestem-
mes.
Selve grunnutnyttelsesplanen vil i de aller
fleste generalarbeider bli det viktigste doku-
ment. Det er her kommunens fremtidige bo-
settingsmønster og bosettingsstruktur for-
mes. Det er gjennom generalplanens areal-
disposisjoner naturlandskapet formes om til
et landskap preget av menneskeverk. Riktig-
nok er det i reguleringsplanene detaljene for-
mes, men hovedlinjene trukket opp gjennom.
generalplanarbeidet er allikevel utslagsgiven-
de. Her bestemmes hvordan kystlinjen skal
utnyttes, om den dyrkede mark skal bebyg-
ges, hvordan hovedtrafikkårene skal legges i
terrenget, hvordan vannkvaliteten i resipien-
tene skal bli.
Det er ikke mulig i denne sammenheng

gå i detalj inn på hva generalplanen skal om-

VESTHEIENE

FAGERHOLT

RAVNASEN - EIDET

JÆRNESSKOGEN
JUSTVIK TERRASSE

MONEHEIA / OST

HANE SOMRADET

SLETTHEIA VI

KJOS HAGEBY VEST

BRAVANNSOMRADET

VOIEBYEN NORD
FOR VANNSKILLE

4300 lejl.

Fig. 8.
Utbyggingsplan for boligsektoren.
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År Brutto
drifts-
innt.

Sum
inv. -

Finansiering av investeringene i belOP
og i % av brutto driftsinntekter.

Driftsinnt. Salg av etto
fonds, % eiend.ref. ,,, 	 %
avsetning `A lskudd.

rpplân-
ing.

1965 86.1 17.3 20 11.8 13.7 2.8 3.3 2.7 3.1
1966 96.5 14.5 15 9.6 10.0 4.0 4.1 0.9 0.9
1967 106.0 25.2 23 18.5 17.1 2.7 2.5 4.0 3.7
1968 120.0 27.2 23 18.6 15E 5.6 4.7 3.0 2.5
1969 129.2 23.6 18 19.2 14.9

-
1.6 1.2 2.8 2.2

Fig. 9.

1970 1971 1972 1973 1974 1975 1976 1977 1978 1979 Sum

Adm.form. 1 .0 3.0 '	 7.0
Geistl." 0.25 0.25 0.2 0.3 0.8 0.3 1.0 0.5 0.5 0.5 4.6
Skole	 " 3.45 1.5 2.0 2.5 2.5 3.0 3.0 3.0 3.5 3.5 27.9
Sosiale" 2.35 1.2 1.5 1.5 1.5 1.5 1.5 2.0 2.0 2.0 17.1
Helse 	 " 2.0 2.0 2.0 2.0 2.0 2.0 12.0
Kultur " 1.4 2.75 2.35 1.0 1.0 1.0 1.5 1.5 1.514.0
Kom.tek.anl. 4.715.2 5.7 6.3 7.0 7.7 8.5 9.4 10.4 11.5 76.4
Park-og fri-
luftsform. 1.85 1.4 1.95 2.0 2.0 2.1 2.2 2.2 2.3 2.3 20.3
Bysentret 1.0 1.0 1.0 1.5 1.5 1.5 2.0 2.0 2.0 2.5,16.0
Grunnkjøp 1.5 2.0 2.2 2.5 2.5 2.5 2.5 3.0 3.0 3.0 24.7
Opparb.tomte-
areal 2.5 2.5 2.5 3.5 3.5 4.0 4.0 4.0 4.0 4.0 34.5

Diverse 3.4 4.55 3.2 3.55 2.7 2.4 2.3 3.4 3.8 3.2 32.5

Årlige
invest.
	---__

21.0 21_0 3.0 26.0 23.0 31.0 33.0 33.0 IIIIIIIII1287.0
Fig. 10.

Investeringsplaner en integrert del av generalplanen.

Ar Sum
invest.

._	 ..„

. 	 .
Finansiering

Driftsbudsj.
fonds,avsetn.

Salg av eiendom
refusj.og tils. Netto opplåning

1970 21.0 16.0 2.5 2.5

1971 21.0 17.5 3.5 0

1972 23.0 17.0 5.0 1.0

1973 26.0 18.0 6.0 2.0

1 574 28.0 19.0 7.0 2.0

1975 31.0 21.0 8.0 2.0

1976 33.0 23.0 8.0 2.0

1977 33.0 23.0 8.0 2.0
1978 35.0 25.5 7.5 2.0

1979 36.0 26.5 7.5 2.0

'	 Sum 287.0 206.5 63.0 17.5
.._

Fig. 11.
Generalplanen må tilpasses kommunens investerings-

evne.

fatte. Jeg får nøye meg med å presisere en
av de viktigste ingredienser, nemlig fleksibili-
tet.

Det eneste vi vet med sikkerhet om fremti-
den er at vi ikke kan forutsi den. Vi kan nok
spå riktig om et enkelt element men å «plan-
legge» den kompleksitet et bysamfunn utgjør
for de kommende 20-30 åc, er en umulighet.
Forandringene skjer jo så meget hurtigere enn
før, folks preferanser, ønsl:er og krav vil i
1980 være helt andre enn i dag. Nye arealbe-
hov vil dukke opp.

Den eneste måte vi kan møte denne usikker-
het, er med en fleksibel plan. En plan som ikke
binder arealanvendelsen mer enn absolutt nød-
vendig. Rent planteknisk kan dette skje ved:
- at utbyggingen konsentreres til et fåtall om-

råder, slik at den alt overveiende del av
kommunens grunn kan disponeres til «jord,
skog og naturområde», hvilket vil si at
arealene ikke skal nyttes til bebyggelse.

- at de dyrkede arealer selv inn mot befolk-
ningskonsentrasjonene disponeres til jord-
bruksformål, slik at de utgjør en disponibel
reserve som senere generasjoner får be-
stemme bruken av.

- at planen spekkes med arealer som får eti-
ketten «udisponert» eller dor fremtidige
formål».

- at byplansstandlarden innen de enkelte byg-
geområder ikke fastlåses, men at planen ut-
fores slik at det er mulighet for høyning av
byplanstandarden etterhvert som økonomien
gjør dette mulig.

Dersom planutkastet utformes med basis i
disse prinsipper, kan planen senere tilpasses nye
forutsetninger, nye preferanser og nye krav vi
vet vil komme.

Et problemkompleks følger i generalplanens fot-
spor.

Dette overfladiske bildet av generalplanens
innhold, kunne vaTL utmalt noe mer om vi
hadde brukt den resterende del av foredraget
til dette emnet. Det er imidlertid et annet pro-
blemkompleks som har så nær tilknytning til
generalplanarbeidet, og som i så avgjørende
grad påvirker dette, at jeg tillater meg å bru-
ke den siste tid på dette emnet. Spesielt fordi
det er et problemkompleks av økonomisk ka-
rakter, og fordi jeg som arkitekt så mange
ganger har ønsket å påpeke den manglende
interesse økonomer har vist for dette så vik-
tige felt. Jeg tenker på det vell av problemer
som knytter seg til grunnens verdi.

Som nevnt er generalplanarbeidet kommet
godt igang i de fleste kommuner. Fremtidens
utbyggingsmønster begynner å avtegne seg på,
kartet. Man kan ane konturen av de fremti-
dige by- og bygdesamfunn.

Samtidig så oppdager man at dette nye hjel-
pemiddel er på kollisjonskurs mot gamle sy-
stemer, prinsipper og tenkemåter. En kolli-
sjon av dimensjoner må bli resultatet og jeg
skal prøve å vise hvorfor.

Et planlagt utbygningsmønster, etterfulgt av
investeringer med sikte på å realisere dette,
kan ikke uten alvorlige skadevirkninger og
urettferdighetsbehandlinger kombineres med
fri prisdannelse og full selvbestemmelsesrett
over grunn hos den enkelte grunneier. Gene-
ralplanen skaper nemlig fullstendig ubalanse i
systemet med fri prisdannelse, om man da kan
si at noen slik balanse har eksistert i denne
sektor. Generalplanen dødlegger enkelte arealer
for all byggeaktivitet, og hoper opp grunnverdi
på andre eiendommer. En grunnverdiflodbølge
brer seg foran den kommunale bulldoser, som
en følge av planleggerens disposisjoner.

La meg igjen få lov til å gå litt tilbake i ti-
den. Inntil siste kr.ig og tildels etter denne, var
de relativt beskjedne utbygningsinteresser kon-
sentrert i byene og i de helt bynære strøk.
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Selv det vi i dag kaller forstadskommuner, så-
som Asker, Bærum, Fana osv., bar preg av
å were rene landkommuner. Ute i våre natur-
områder ; i fjellet og ved kysten, var etterspør-
selen etter arealer til byggeformål så beskje-
den at arealenes verdi over alt ble basert på
produksjonsevnen. Vi kjenner alle historien om
holmen, bukten, odden hvor 30-årenes hytter
ligger på drømmetomter kjøpt for en 50-lapp
eller noen flasker brennevin. Verdien av disse
impedimenter var så liten, at det selv i dag er
vanskelig ut fra offentlige dokumenter å få
klarlagt hvem som har eiendomsretten til dem.
Man var — for 50 år siden — ikke interessert
i hvem som eide de holmene utenfor Sørlands-
kysten, hvor det i dag gladelig betales 20 000
kr. pr. dekar.

De høye grunnpriser hadde man i den tid bare
i bykjernene, hvor man ikke betalte for selve
grunnen, men for den strategiske beliggenhet
grunnen hadde, for den inntjeningsevne tom-
ten hadde som forretningsplass eller for an-
nen konsentrert aktivitet.

I løpet av noen ganske få tiår blir så denne
situasjon snudd helt opp ned, ikke bare øker
vår aktivitet i byens nærhet, men kommuni-
kasjonseksplosjon og bilen som allemannseie
gjør hele Syd-Norge til weekend-interesseom-
råde for byenes befolkning.

Ikke bare i forstadskommuner, men i de
fjerntliggende kyst- og fjellkommuner begyn-
ner det å bli konkurranse om landskapets stra-
tegiske punkter. En idyllisk bukt ved sjøen, en
bensinstasjontomt, en hustomt med fin utsikt,
blir betalt med en langt høyere pris enn vanlig
i strøket på grunn av arealets spesielle kvalite-
ter. Litt av prisen er «grunnpris», men det alt
overveiende er kjøperen villig til å erlegge for
å sikre de spesielle kvaliteter arealet har for
seg selv og sine interesser. Den samlede pris
summeres opp av disse to elementer, ofte blir
også ulempeserstatninger medtatt. Tilsist blir
prisen utlignet på det antall m 2 kjøpet omfat-
ter.

Og så sprer ryktet seg. Det er betalt 7 kr. pr.
m 2 for en hyttetomt. Det er betalt 15 kr. pr.
m 2 for den villatomten. Det er gitt 35 kr. pr.
m 2 for bensinstasjonstomten.

Disse punktkjøp som man hevder bare ved-
går kjøper og selger, har i realiteten en sterk
normgivende virkning på grunnprisnivået i vid
omkrets, de «smitter» øyeblikkelig.

Selvsagt går ingen priser nedover i denne
inflasjonstid. Prisen ved et hvert salg vil der-
for bli bestemt av foregående handeler, og som
regel vil prisen ligge noen prosent høyere enn
sist.

Resultatet av dette er at en serie tilfeldighe-
ter skaper et grunnprisnivå som varierer me-
get sterkt fra sted til sted, uten at en kan trek-
ke fornuftige sammenligninger eller klart på-
vise årsaken til grunnprisnivået.

For fjæresteiner i Sogn og Fjordane; det fyl-
ket som sakker sterkest etter i velstandsutvik-

lingen og hvor fraflytningen er størst, er det
betalt kr. 16 pr. m 2 . Tromso by har etter si-
gende en rågrunnpris på samme nivå, mens
andre, sterkt ekspanderende byer fremdeles
kan kjøpe grunn for 1-2 kr. pr. m2 i umid-
delbar nærhet av bykjernen.

Jeg vil våge å påstå at hele vår grunnprispro-
blematikk i løpet av noen Artier er kommet
fullstendig ut av balanse. Vi mangler verdinor-
mer, kriterier for bedømmelse av hva som er
riktig og rettferdig pris på et grunnstykke. Og
denne usikkerhet aksentueres stadig. Proble-
mene og skadevirkningene åpenbarer seg sta-
dig klarere og stadig mer konsekvensskapen-
de.

Fig 11 a.
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Planleggingens innvirkning på grunnprisnivået.
La meg få lov med et par eksempler å vise

hvordan våre plandisposisjoner virker; hvor--
dan ekstreme urettferdigheter oppstår, urett-
ferdigheter som ennå ikke har skapt reaksjo-
ner fordi den alminnelige mann ikke til nå har
registrert hvilken vei skuta seiler.

I en kommune har vi to gårder, la oss kal-
le dem Vestre og Ostre. Gårdene er som det
vil fremgå av figur 11 a jevnt store og har i hr-
hundrer gitt eierne rikelig og godt levebrod.
Av dagens eiere er Ola Vestre en god bonde,
mens Ola Ostre er doven. Ola Vestre vøler sin
driftsbygning, drenerer sin jord, dyrker opp
og lager et mønsterbruk. Ola Ostre ligger mest
på kvila, selger en tomt nå og da, brakkleg-
ger jorda og lar uthuset forfalle.

I generalplanarbeidet skal planorganer —
landbruksorganer og andre vurdere grunn-
utnyttelsen. Den velholdte driftsenhet blir dis-
ponert til landbruksformål. Den brakklagte
gård er allerede ødelagt som rasjonell drifts-
enhet og aksepteres utparsellert. Gårdspris hos
Ola Vestre blir 250 000 kr. som takk for god
innsats. Gårdspris for Ola Ostre blir 2,5 mill.
kr.

Eksemplet er forenklet, men de bitre reali-
teter bak det vil åpenbare seg i hver bygd, kla-
rere og mer skrikende i sin urettferdighet et-
ter hvert som bygningslovens og jordlovens in-
tensioner blir gjennomført. Om nå Ola Vestre
selger sin gård for kr. 250 000, og kommunen
5 år etter endrer sin generalplan slik at også
denne gården kan utparselleres. Hva da, skal
den nye eieren som kjøpte gården 5 år før få
lov til h innkassere sin gevinst på 2,2 mill. kr.?

Et eksempel til i en noen annen gate. Det
blir hevdet med stadig større tyngde at de om-
råder hvor samfunnet ikke aksepterer utnyt-
telse, f.eks. der hvor hyttebygging i utmarks-
områdene nektes, der må eieren ha krav på er-
statning. Et rimelig krav vil mange si, ellers
blir det en urettferdighetsbehandling.

Hva er rimelig erstatning for at et dekar høy-
fjell ikke blir tillatt utparsellert til hyttetomt.
Den årlige bygslingsavgift er kr. 300,— pr.
dekar. Vil engangserstatning på 1 000 kr. være
rimelig, eller er 100 kr. nok, eller skal man av-
spise med 10 kr. i erstatning pr. dekar?

La oss se litt på situasjonen i en av våre re-
kreasjonskommuner. Vi har i dag ca. 180 000
hytter i landet og det antaes at vi frem mot
århundreskiftet kommer til å bygge ca. 350 000
nye hytter. La oss runde av til 500 000. Med
5 da. pr. tomt, trenger vi ca. 2 500 km 2 til dis-
se hyttene. Fordeler vi dette på kysten og inn-
landet, tenker oss en fordeling på de enkelte
landsdeler og de enkelte fylker, vil vi komme
til at en innlandskommune som f.eks. Vinje
i Telemark kan komme til å bygge ca. 5 000
hytter i den kommende tredveårsperiode. På
fig. 12 viser den svarte kvadraten den del av
kommunens samlede arealresurser som vil
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medgå til disse bygg. Ca. 2 500 km 2 av kom-
munens areal blir ikke bebygget.

Med 10 kr. pr. dekar i erstatning, altså bare
noen ukers bygslingsavgift, vil erstatningsbe-
løpet bli 25 mill. kr., med 100 kr. pr. dekar
250 mill., og med 1 000 kr. pr. dekar 2,5 mil-
liarder i erstatning i denne ene kommunen.

Følgene av ukontrollert grunnprisstigning.
Resonnementer som dette skal bare vise en

ting, nemlig at vi i dette problemkompleks som
tårner seg opp for oss, er helt ute av stand til
å finne målestokker, finne hva som er rime-
lig, hva som er dyrt, hva som er riktig, hva
som er galt, hva som er rettferdig, hva som
er urettferdig. Vi er helt uten verdinormer,
ja i den grad at jeg antar at en stor del av
mine tilhørere nå antagelig verker etter å reg-
ne etter om jeg har holdt rede på nullene i
mitt regnestykke. Jeg har det.

Disse eksemple r viser at vi er i ferd med å
miste kontrollen med en av mekanismene
som har sterk innvirkning på generalplanens
utforming og på kommunens økonomi. I et
25-50 års perspektiv kan skadevirkningen bli
formidable, fordi prisutvikling på grunn er
innreveserbar. Har et nivå etablert seg er det
i praksis umulig å få det redusert. Den eneste
mulighet er å la inflasjonen ta det igjen.

Jeg skal ikke her komme inn på de økono-
miske konsekvenser for samfunnet på lang
sikt, men konsentrere meg om de andre. Det

Fig. 12.
Arealbehovet til fritidsbebyggelse er relativt beskjedent
i forhold til våre samlede arealresurser. Det er store
sammenhengende naturområder uten innslag av men-

neskeverk som vil bli mangelvare.
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som skjer i den kommune som har fått sitt
grunnprisnivå ut av balanse er vanligvis to
ting. Det forste og kanskje alvorligste er at
grunnprisnivået blir den formende og den diri-
gerende kraft i hele planprosessen. Det blir
grunnprisen som dirigerer strukturen, areal-
fordelingen, utnyttelsesgraden, forholdene mel-
lom bebygd og ubebygd grunn o.s.v. Vi har al--
lerede sett planer som alle — inklusive planleg-
genen selv — vet er gale og dårlige planer. De
utgjør bare det beste kompromiss som er øko-
nomisk gjennomførbart.

Den andre konsekvens er at kommunen gjør
som bøygen, går utenom. Generalplanen «hop-
per over» de områder hvor grunnprisen har
hopet seg opp og søker mot mere fjerntliggen-
de områder. På denne måte blir det liggende
igjen øyer av ubebygget grunn. De tekniske
anlegg trekkes med gjennom sonene og med-
fører ytterligere grunnverdistigning og uløseli-
ge problemer for fremtiden. Senere blir det
ofte et folkekrav at disse øyer skal innloses,
som de eneste igjenværende grønne flekker
et hav av bebyggelse. Vi bringer i erindring
Vettakollen her i Oslo, hvor kommunen måt-
te innløse et skogområde for 5,5 millioner kro-
ner. Et skogområde man ville kunne ha kjøpt
ellers på Østlandet for ca. 250 000 kroner.

De som burde være mest bekymret for den-
ne utviklingen er faktisk landbrukets organisa-
sjoner og andre som ser det som et mål å opp-
rettholde, bevare og videreutvikle vårt land-
bruk. Vi begynner nå for alvor å se skadevirk-
ningene også i denne sektor. I forstadsområ-
dene er velstandsbrakken i ferd med å bre seg,
i de mer perifere strøk ser vi at punktkjøpene
trekker opp gårdsprisene til et nivå som ligger
langt over det som er landbruksøkonomisk rea-
listisk. Om gårdsprisen blir Leks, tre ganger
høyere enn den riktige pris land bruksøkono-
misk sett, så vil jo dette medføre at store ka-
pitaler blir trukket ut av landbruksnæringen
hver gang eldste gutten ved generasjonsksiftet
skal løse ut sine søsken som er flyttet til
byen. Strukturrasjonalisering, kjøp av tilleggs-
jord o.s.v. er allerede i dag nesten ugjennom-
førlig i de fleste kommuner i ekspansjon, og
det er jo her våre beste jordbruksarealer lig-
ger.

Avslutning.
Jeg har kanskje brukt for meget tid på det-

te problemkompleks som forsåvidt ikke er
nevnt i den foredragstittel jeg har fått oppgitt.
Jeg har gjort dette fordi den pessimisme som
synes å bre seg i kommunale plankretser, tar
sin næring her.

I global sammenheng er vår utgangssitua-
sjon meget gunstig, nærmest unik. I århun-
drer har vi vært handicaped av å være få men-
nesker i et vidstrakt land. Vi har lidd under
det økonomisk, kulturelt og på mange andre
områder. Dette handicap er i ferd med å en-
dres til en enorm fordel. Vi har i langt større
grad enn de fleste andre land mulighet for 6,
ordne oss slik at vi får et maksimum av den
høye levestandadrs positive kvaliteter og mi-
nimum av dens negative. Vi har muligheter
for å ordne oss slik at vi i stor grad unngår de
plassproblemer, trafikkproblemer og forurens-
ningsproblemer som andre land må stri med..
Det krever imidlertid en egen rasjonel filoso-
fi og en planlegging av vår arealbruk og utbyg-
ging som er ubundet av irrasjonelle faktorer.
Som jeg har nevnt er planleggingen i dag i by-
sentret, i forstadsområdet, i bygdesentret,
langs strendene på Sørlandet og i fjellheimen
i Gudbrandsdalen, overalt preget av kompro-
misser, presset frem fordi det ikke er økono-
misk eller juridisk fundament for de riktige
løsningene.

La meg presisere at jeg ikke tror på noen
patentløsning på dette problemet, det er etter
min mening både uriktig og uhensiktsmessig
å bruke krefter på å skrike at eiendomsretten
skal oppheves. Den riktige angrepsmåte må,
være h erkjenne problemets alvorlige karak-
ter, analysere komponentene, påvise trendene,
for derved å finne konstruktive angrepsmå-
ter. Jeg ser ikke dette som et partipolitisk
spørsmål. Jeg har mott folk i alle partier som
er bekymret for utviklingen, og folk i alle par-
tier som ikke forstår noe. Spørsmål av denne
art burde kunne avpolitiseres i dagens samfunn.

Det som jeg også har savnet på dette felt,
er engasjement fra den faggruppe som denne
sal representerer.

Jeg er klar over at problemet er internasjo-
nalt, og at få land har funnet frem til kon-
struktive løsninger. Vårt problem er imidler-
tid særegent ; vanskeligere enn i andre land ph
en måte, lettere på en annen måte, fordi vi bare
er i de første faser.

Når våre etterkommere om 200 år ser tilba-
ke tror jeg de vil karakterisere vår tid som
den tid landet for alvor ble tatt i bruk, det hal-
ve århundre da naturlandskapet ble omskapt
til et landskap preget av menneskeverk.

Intet vil være sørgeligere enn om våre plan-
disposisjoner da blir karakterisert som histo-
risk katastrofale, fordi irrasjonelle faktorer di-
rigerte plandisposisjonene.

Her er det store vidder av økonomiske og
juridisk brakkmark som ven,-r på å bli lagt un-
der plog.
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Kommunal

langtidsplan-

legging

AV
KONTORSJEF TORE KINDT,
DRAMMEN KOMMUNE

I. Kort om kommunenes plass og oppgaver
samfunnet.

Som utgangspunkt for en diskusjon om plan-
legging av kommunal virksomhet, kan det ha
sin verdi å slå fast at kommunene utøver sin
virksomhet i henhold til myndighet delegert
fra Staten. — I Norge som i de fleste andre
land har Staten funnet det hensiktsmessig 6,
desentralisere endel av den offentlige forvalt-
flings- og beslutningsmyndighet. Kommune-
nes virksomhet gjelder således stort sett sa-
ker som bare berører befolkningen innenfor
kommunens egne grenser, og saker der lokal-
kunnskap er vesentlig for å gjøre «riktige» be-
slutninger.

I diskusjoner om funksjonsfordeling mel-
lom fylke, stat og kommuner kan det være
fornuftig å være klar over at primærkommu-
nene og fylkeskommunen er elementer innen-
for en enhetlig offentlig sektor. Erkjennes det-
te vil mulighetene for å finne fornuftige los-
finger antakelig øke.

Man skal imidlertid ikke legge skjul på at
det eksisterer reelle interesse-motsetninger
mellom de ulike deler av landet og mellom
ulike distrikter innenfor samme landsdel. Det-
te vil ofte ytre seg som drakamp mellom kom-
munene om andel av de felles ressurser.

Fordelingen av disse felles ressursene er så-
ledes en av de sentrale planleggings-oppgaver
for statsmyndighetene, og er kanskje den som
mest direkte berører forholdet til kommune-
ne.

Kommunestyret er kommunens høyeste be-
slutningsmyndighet. Av hensiktsmessighet
inneholder imidlertid kommuneloven bestem-
melser som gir kommunestyret adgang til å
delegere en stor del av sin myndighet til for--
mannskapet, og videre har en rekke kommu-
nale komitéer, utvalg og administrative enhe-
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ter att beslutningsmyndighet på avgrensede
saksområder.

De kommunale myndigheter tar avgjørelser
på vegne av hele befolkningen i kommunen.
De folkevalgte organers egentlige og viktigste
oppgave i beslutningsprosessen består således
i å finne frem til det som antas å være Cet
beste i en eller annen forstand for kommu-
nens innbyggere sett under ett.

Dette er i seg selv en meget komplisert opp-
gave. Mangel på informasjon og kunnskaper
gjør nemlig at de politiske organer langt på
vei må gjette seg til hvilket resultat som er
«det beste». Noen av de forhold som gjor det
så vanskelig å treffe riktige valg eller vedtak
skal kort omtales i det følgende:

Den første forutsetning for en vellykket
kommunal velferdspolitikk er kjennskap til de
preferanser og ønskemål som befolkningen i
kommunen har. NA er imidlertid forholdet slik
at enkelte personer og grupper er flinke til å
gjøre sine standpunkter kjent, mens andre
ikke kommer til orde. Dernest kommer det
forhold at samfunnet for mange virker så
komplisert at de har vanskeligheter med
skaffe seg oversiki: over hva et vedtak i virke-
ligheten vil innebære. Mange vil derfor
ikke ha klart for seg sitt standpunkt i en sak
for etter at resultatet er kommet til syne, dvs.
før det er for sent til å kunne øve innflydelse
på utviklingen.

En annen type preferanseavveininger gjel-
der forholdet mellom resultatene på kort og
lang sikt. Svært ofte står de kommunale myn-
digheter overfor valget mellom et vedtak som
gir kortsiktige fordeler, men som på lengre
sikt er mindre fordelaktig enn et annet alter-
nativ. Også her er det de politiske utvalgs plikt
å avgjøre preferansene på totalbefolkningens
vegne.
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Ved avveiningen av preferansespørsmålene i
relasjon til tiden blir man stilt overfor det me-
get intrikate spørsmål hvor stor vekt man skal
legge på preferansene hos den nålevende gene-
rasjon i relasjon til hensynet og antatte pre-
feranser hos den kommende. I planlegging må
det imidlertid være et ufravikelig krav til de
politiske myndigheter at de legger opp til en
samfunnsutvikling hvor den antatte situasjon
ved periodens utløp er slik at man føler seg
overbevist om at denne sluttsituasjon gir en
gunstig utgangsposisjon for en fortsatt god
samfunnsutvikling etter planperiodens utløp.
Med andre ord: hensynet til postplanperioden
må være en ufravikelig faktor i all kommunal
langtidsplanlegging.

I tillegg til forutsetningene om preferanse-
avveininger og avveininger i relasjon til tid,
krever en vellykket beslutningsprosess at
kjennskapet til de fundamentale årsakssam-
menhenger i samfunnsutviklingen er til stede.
Selv om dette kan høres banalt ut, ser man
ofte at det treffes vedtak og settes i verk tiltak
med sikte ph en bestemt løsning og resultatet
blir et annet — nettopp fordi sammenhengen
mellom handling og resultat ikke har wart
klent. Det finnes en rekke eksempler hvor mo-
tivene bak de kommunale beslutninger sam-
svarer dårlig med resultatene. Det gjelder f.
eks. forstadskommunenes utbygging av nye
boligstrøk, hvor det flere steder er skapt direk-
te dårlige miljøer, dels fordi det antakelig so-
siologisk er vanskelig å skape et godt miljø når
tilfeldige mennesker samtidig rykker inn i ny-
bygde strok og miljøet må bygges opp fra
grunnen. Dertil kommer at det mange steder
ikke har lykkes å få til en parallell investering
i boliger og boligservice, slik at skoler, butik-
ker, reparasjonsverksted og kommunikasjoner
er blitt hengende mange år etter boligbyggin-
gen. Jeg antar at endel av de svakheter man
har sett på dette området skyldes mangelfulle
kunnskaper. Dels skyldes det imidlertid dårlig
organisasjon og derved mangel på oversikt.

I tillegg til kunnskap om de direkte årsaks-
virkningsforhold i samfunnslivet kommer
kravet om kunnskap om de ringvirkninger el-
ler sekundærvirkninger en handling fører med
seg. De primære årsaks/virkningsforhold kan
være vanskelige nok å holde oversikt over.
Langt mer komplisert blir imidlertid forhol-
det når det gjelder ringvirkningene av et til-
tak i alle ledd av samfunnssystemet.

I langtidsplanlegging vil det imidlertid være
spørsmål om å angi hovedrammer for mulige
samfunnsutviklinger, og innenfor disse ram-
mer å treffe valg om målsetting for utviklin-
gen. Selv om tallet på de størrelser som vil inn-
gå i planleggingsmodellen skulle holde seg på
et rimelig nivå, vil det være meget vanskelig
å holde styr på alle sekundærvirkninger av
kommunale tiltak. Spesielt vil dette være van-
skelig fordi det antakelig ikke vil være mulig
å stille opp en matematisk formulert modell,

idet relativt mange av de størrelser som vil
inngå er av kvalitativ art og således ikke
kan tallfestes. Imidlertid vil en systematisk
oppstilling av modellen, og en matematisk for-
mulering for deler av den, lette arbeidet med i
alle fall å få en viss formening om retning og
størrelsesorden av det resultat et tiltak vil gi.

Konklusjonen er med andre ord at politiker-
ne vil måtte avfinne seg med å treffe beslut-
ninger på mangelfullt informasjonsgrunnlag.
Imidlertid er det mulig å utvide informasjons
mengden vesentlig i forhold til dagens forhold,
gjennom et systematisk arbeidsopplegg.

Som ledd •i arbeidet med bedre langtidsplan-
legging, bor kommunene systematisk ta sikte
på:
1. å skaffe seg bedre informasjon om folks

ønsker/preferanser, herunder støtte forsk-
ning på dette felt,

2. legge større vekt på analyse av virkninge-
ne på kort og lang sikt av alternative be-
slutninger i viktige saker,

3. g jennom informasjons-, utrednings- og
forskningsarbeid å skaffe bedre kunnskaper
om de fundamentale årsaks/virkningsfor-
forhold i samfunnssystemet.

II. Behovet for langtidsplanlegging.
Et av de mest karakteristiske trekk ved

samfunnsutviklingen i vår tid er strukturen-
dringene som ser ut til å skje raskere fra år
til år. Tidligere i historien med stabile sam-
funnsforhol, kunne man med stor grad av
sikkerhet si at behovene i neste generasjon vil-
le være omtrent de samme som i dag.

Langtidsplanene i dag skal imidlertid peke
hen mot et fremtidig samfunn vesensforskjel-
lig fra vårt eget. Produksjonsmetoder, varer
og tjenester vil for en stor del være nye og
ukjente for oss i dag. Arbeideren anno år 2 000
vil antakelig ha en gasje på høyde med direk-
tøren anno 1969 og arbeidstiden vil kanskje
were kommet ned i 4 dagers uke og 10-12
ukers ferie pr. år.

De kontinuerlige endringer i teknologi, øko-
nomi, livsførsel og samlivsformer er i seg selv
en voldsom utfordring til offentlig virksom-
het. På den ene side settes krav til om hele ti-
den å holde seg a jour, justere politikken i
samsvar med utviklingen, mens på den andre
siden sikten fremover kortes inn fordi usik-
kerheten overfor fremtiden øker med økende
takt i samfunnets strukturendringer.

Denne situasjon nødvendiggjør paradoksalt
nok utvikling av planlegging eller politikk på
lengre sikt enn tidligere. Langtidsplanene i vår
tid må imidlertid ha et annet innhold og delvis
et annet siktemål enn tidligere. Med et sam-
funn i stadig forandring blir det mer spørsmål
om å finne frem til en strategi for offentlige
beslutninger og handlinger, mindre spørsmål
om å utarbeide «byggebeskrivelser» for kon-
krete prosjekter.
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Et markant trekk ved utviklingen er at for-
holdene kompliseres stadig sterkere. Dels ut-
vikles produksjonsteknikk som krever spesial-
utdannet personell, dels medfører strukturen-
dringene stadig nye yrkesgrupper, nye livsfor-
mer, nye miljøer — forhold som forårsaker
behov for offentlig virksomhet på stadig nye
områder, og, hvor det er nødvendig, mer dif-
ferensiert innsats på gamle.

Det blir ikke lenger mulig for en ordfører
eller rådmann alene å holde oversikt, og det
kreves organisasjonssystemer og planopplegg
hvor oversikten sikres gjennom samvirke mel-
lom flere grupper (etater, politiske komitéer
og utvalg).

Økende kompliseringsgrad øker samtidig
vanskene med h overskue sammenhengen
mellom handling og resultat, et forhold som
ytterligere oker behovet for planlegging.

Informasjon og koordinering vil således
måtte inngå som vesentlige elementer i en
kommunal langtidsplan.

Prinsipielt om langtidsplanlegging.
To faktorer gjør at langsiktig kommunal

planlegging såvel som annen samfunnsplanleg-
ging har en helt annen karakter enn planleg-
ging av en konkret oppgave, f.eks. et investe-
ringsprosjekt eller avvikling av et arrange-
ment.

Den ene faktor er definisjonen av selve plan-
leggingsobjektet, den andre faktor er tiden.
Ved bygging f.eks. av et hus vil byggherren re-
lativt lett kunne definere sitt behov f.eks, en
bolig av den og den type med de og de egenska-
per. Senere vil byggherren relativt lett kunne
avgjøre hvilket alternativ han prefererer blant
dem arkitekten legger frem. Med andre ord er
planleggeren (arkitekten) i den situasjon at
han får et veldefinert program og videre at
hans oppdragsgiver kan treffe sine valg på ba-
sis av bort i mot full informasjon.

Sammenliknes eksemplet «husbygging»
med kommunal virksomhet i relasion til tids-
faktoren er det lett å slå fast at investerings-
perioden for huset vil være endelig avsluttet i
løpet av relativt kort tid, mens den kommuna-
le virksomhet i prinsippet aldri avsluttes.

I kommunal planlegging står man derfor
overfor den situasjon at det er vanskelig for
ikke å si umulig å definere noe konkret slutt-
produkt som kommunen skal planlegge «pro-
duksjonen» av, og heller ikke vil det være mu-
lig å skaffe full informasjon om preferanse-
strukturen i samfunnet for dem om skal
treffe vedtak og dermed treffe valg om vel-
ferdspolitikken.

I diskusjonene om offentlig langtidsplanleg-
ging ser man ofte at debatantene ikke er klar
over denne helt fundamentale forskjell mellom
planlegging av konkrete og tidsbegrensede in-
vesteringsprosjekter og samfunnsplanlegging.
Det hadde vært ønskelig om vi hadde hatt en

bedre terminilogi slik at ordet plan ikke fore-
kom på begge typer av tilrettelegging for frem-
tidig handling. La oss imidlertid slå fast at
oppgaven innenfor samfunnsplanleggingen sna-
rere er å legge til rette for en fortløpende pro-
sess, en strategi, hvor vedtak og handlinger le-
der samfunnsutviklingen innen kommunen
gjennom en kontinuerlig rekke av situasjoner,
som alle er søkt tilplasset så nært som mulig
et forløp som i en eller annen forstand kan opp-
fattes som «optimalt». Den kommunale lang-.
tidsplanlegging må derfor først og fremst sik-
te mot organiseringen av en slik strategi, og
det vil i liten utstrekning og bare for elemen-
ter i denne planlegging bli tale om «arbeids-
eller byggebeskrivelser» for veldefinerte slutt-
produkter som skal fremstilles i løpet av en
tidsavgrenset periode.

IV. Forutsetninger for styring av samfunnsut-
viklingen.

Foran er nevnt at fundamentale kunnska-
per om årsakssaramenhengene og preferanse-
stmkturen i saunnet er forutsetninger for
A, komme frem til en målrettet langtidsplan-
legging. Med den store grad av usikkerhet som
fremtiden innebærer og den store komplise-
ringsgrad i samfunnet vil langtidsplanleggin-
gen, dvs. planlegging på 10-20 års sikt, måtte
konsentrere seg om relativt få og sentrale
størrelser i samfunnssystemet.

Et hovedpoeng i langtidsplanleggingen er at
tidsperioden velges så lang at sentrale størrel-
ser som f.eks. befolkningsutvikling, arealan-
vendelse, kommunale inntekter og utgiftsfor-
delingen blir størrelser som kan påvirkes gien-
nom den offentlige virksomhet. På kort sikt
vil de fleste av disse størrelser være faste og
ikke underlagt kommunal styring. Dette er vel-
kjent for kommunale tillitsmenn og tjeneste-
menn fra behandlingen av de kommunale års-
budsjetter. Arbeidet med en kommunal lang-
tidsplanlegging vil være å kartlegge hvilke sen-
trale størrelser planen skal omfatte, systema-
tisere disse i «data» dvs. størrelser som må
betraktes som faste eller gitte utenfra. Det før-
ste skritt i arbeidet med langtidsplanen vil
være å velge ut og systematisere de størrelser
som skal inngå i planen. Dette gjelder for det
forste data, dvs. størrelser som må ansees
som faste eller gitte utenfra og som ikke kan
påvirkes av de kommunale organer. Den an-
nen gruppe av planleggingsstørrelser er virke-
midler, f.eks. fordelingen av en del av budsjet-
tets utgiftsside, art og utnyttingsgrader av
arealer til bebyggelse, vedtekter for bygging,
trafikk, detaljhandel m.v. og en rekke andre
størrelser ofte av kvalitativ art. Den tredie
gruppen er så selve målsettingsstørrelsene, sli-
ke størrelser som vil være resultat av de kom-
munale disposisjoner, med andre ord størrel-
ser som de kommunale politiske organer skal
treffe valg om utviklingen av.

For å gjøre det mulig å komme frem til
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realistiske målsettinger må administrasjonen
sørge for at mulighetsområdet for utvikling
blir avklart så presist og klart som mulig, og
at politikerne innenfor dette mulighetsområ-
det blir stilt overfor klare valg i sentrale spors-
mål vedrørende langtidsutviklingen.

Prinsipielt vil det være slik at man ikke kan
stille opp flere målsettinger enn det man har
virkemidler til. Alt for ofte ser man at målset-
tingene enten blir intetsigende fordi de poli-
tiske partier av mangel på oversikt ikke tor ta,
med for markerte standpunkt i langtidspolitik-
ken. Andre ganger vil antall målsettinger være
større enn mulighetene tilsier, og man kom-
mer derved i den situasjon at den ene mål-
settingsformulering motsier den andre.

For å summere opp vil styring av den lang-.
siktige utvikling kreve en kommunal langtids-
plan hvor

planleggingsperiodens lengde er valgt så
stor at det blir rom for styring.

— oversikt over antall og størrelsen på de data,
som kommunen ikke kan påvirke, f.eks.
siske ressurser, statlige og fylkeskommu-
nale disposisjoner, den alminnelige teknolo-
giske utvikling osv.

— oversikt over størrelser som kommunen
kan påvirke i planperioden, f.eks. poster i ut-
giftsbudsjettet som vei-, vann- og kloakkin-
vesteringer, investeringer i sosialomsorg
og barne- og ungdomsvern, videre arealan-
vendelse, boligformer, trafikkreguleringer
osv.

— oversikt over tilgjengelige direkte virke-
midler og kunnskap om den tid det tar før
handling gir resultat.

Såvel kunnskap om årsakssammenhengene
som kartlegging av mulighetsområdet for
planlegging er nødvendig for å kunne treffe
valg om målsettinger i den langsiktige kom-
munale utbyggingspolitikk. Mangel på kunn-
skaper er sikkert en vesentlig årsak til at de
formulerte målsettinger fra de politiske par-
tier om langtidsutviklingen er så vidt util-
fredsstillende som de i dag er (jfr. avsnittet
foran) , men fordi det ofte er handlingene i
dag som fastlegger situasjonen om 5-10-20
år er det et springende punkt for hele vårt de-
mokratiske styresett å få mer politisk enga-
sjement om langtidsutviklingen og dette vil
igjen kreve mer presise målsettinger.

Utfordringen ligger i å skape grunnlaget for
en debatt som kan klargjøre preferansene om
«morgendagens samfunn». Uten kjennskap til
denne preferansestruktur vil det ikke være
mulig å si om den ene utbyggingsretning er
bedre enn den annen, ikke mulig å planlegge
når man ikke kjenner veiens retning.

Med et samfunn i den stadige forandring
som vi i dag ser, vil det antakelig være nodven-
dig å søke løsningen på preferansesporsmålet i
grunnleggende menneskelige behov som an-
tas å være stabile over tid. Slike behov er an-
takelig trygghet, selvrespekt, sosialt samkven,

personlig identitet, og liknende faktorer. Mu-
ligens vil sosiologi og sosialpsykologi være
nøkkelord til losning av endel fundamentale
målsettingsformuleringer i den langsiktige
samfunnsplanlegging.

For å kunne gjøre bruk av kommunal lang-
tidsplanlegging er det ikke nok å ha kartlagt
mulighetsområdet og fastlagt fundamentale
målsettinger. Det vil også være nødvendig
utvikle en planleggingsmetodikk, og jeg min-
ner her om det som tidligere er anført om
planlegging som strategi. Hele komplekset in-
nebærer nemlig at planleggingen aldri avslut-
tes. Planlegging er en kontinuerlig prosess. Det-
te betyr at man må utvikle en metode som
sikrer at prosessen løper på en fornuftig måte.

Planleggingsmetoder er utviklet på en rek-
ke felt og er for så vidt også i stadig bruk. Ar-
kitekt Yngvar Johnsen har i foregående fore-
drag allerede vært inne på metodikken i areal-
planleggingen, og Per Holm har i et annet fore-
drag på konferansen redegjort for en metode
for kommunal langtidsbudsjettering.

Imidlertid er metodene for langsiktig kom-
munalokonomisk planlegging ennå svært pri-
mitive, og ennå har vi vel tilgode å se et gjen-
nomfort opplegg hvor befolkningsutvikling, fy-
sisk ressursutnytting, økonomi og mil jøfor-
hold er sydd sammen til et helhetlig system.

Det er lite trolig at det vil være mulig å ut-
vikle en matematisk formulert modell for
sammensying av alle elementene i den kom-
munale langtidsvirksomhet. Dertil er for man-
ge størrelser av kvalitativ art og vil ikke kun-
ne tallfestes.

Selv om interessen for samfunnsplanleg-
ging på lengre sikt har okt ganske vesentlig de
senere år er ennå lite gjort i systematisk me-
todeutvikling. Det burde derfor were håp om
at man ved intensivert innsats når det gjelder
forskning og utredningsarbeider bor komme
vesentlig lengre på dette felt.

V. Plansituasjonen i norske kommuner.
Ved lov er alle norske kommuner pålagt å

utarbeide budsjett for neste års inntekter og
utgifter. Denne økonomiske ettårsplan er i dag
som tidligere et nødvendig verktøy for å skaf-.
fe kommunene orden og oversikt i den øko-
nomiske forvaltning, men ettårsbudsjettene
som eneste form for økonomisk totalplanleg-
ging av den kommunale økonomi er utilstrekke-
lig. Årsbudsjettene er nemlig utjenlige som
virkemiddel til styring av utviklingen på lengre
sikt. Disse budsjettene er nemlig karakterisert
ved at:
— inntektssiden praktisk talt må betraktes

som gitt.
av driftsutgiftene er en helt overveiende
del bundet av eksisterende forhold og ut-
gangssituasjoner. Det gjelder utgifter til
lønninger, trygder, fylkesskatt, drift av sko-
ler og sosiale institusjoner, samt vedlike-
hold og drift av offentlige anlegg som veier
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vannforsyning, kloakk og renovasjon, byg-
ninger, havneanlegg osv.

— en stor del av investeringene vil også være
bundet, idet en rekke anlegg under arbeid
må følges opp, og for andre investeringspos-
ter foreligger tidligere vedtak som binder
ved budsjettbehandlingen.

— litt polemisk og satt på spissen kan man si
at kommunestyrets frihet til å velge ved
budsjettbehandlingen består i fastsettingen
av jubileumsgaver til idrettsklubben og
menyen ved kommunale bevertninger. Skal
man være litt saklig og mere noktern skul-
le jeg anta at den del av de kommunale inn-
tekter som formannskapet og kommune-
styret noenlunde fritt kan disponere over
ved budsjettbehandlingen, er i størrelsesor-
den under 10 % av inntektene.

Årsbudsjettene har for langsiktig planleg-
ging også den svakhet at kontoplanen er dår-
lig tilpasset et slikt formål. Fra planleggings-
synspunkt er det også en fundamental innven-
ding mot budsjettbehandlingen at selve koor-
dineringen av sektorbudsjettene kommer som
en sluttfase. Derved vil de politiske organer
ikke på forhånd kunne gi uttrykk for mhlset-
tinger vis à vis administrasjonen, og mulighe-
tene for å bryte radikalt med det presenterte
opplegg vil for de politiske organer praktisk
talt være umulig.

Enkeltprosjekter av en viss størrelsesorden
tas ofte ut av den budsjettmessige sammen-
heng. Ofte fremkommer et forslag om f.eks.
idrettshall, lysløype, svømmeanlegg, bedre el-
dreomsorg, nytt bibliotek eller ny kirke fra or-
ganisasjoner, grupper og utvalg i eller utenfor
det kommunale styresett. Forslaget blir gjer-
ne presentert formannskapet som, hvis det fin-
ner idéen brukbar, før eller siden nedsetter
et arbeidsutvalg eller en byggekomité. Denne
bearbeider plan for vedkommende enkeltpro-
sjekt og som oftes presenterer da gode og
gjennomførbare planer som i heldig fall får
formannskapets sanksjon. Derved gis admini-
strasjonen pålegg om ved neste budsjett å føre
opp åpningsbevilgning, og beslutningen om in-
vestering er i realiteten tatt uten at prosjektet
er vurdert i relasjon til andre utgiftsposter ph
budsjettet.

Feilen med systemet er ikke at forslag brin-
ges opp eller at byggekomitéer settes ned til å
utrede forslagene, men det er ikke bygget opp
et system som gjor at de besluttende organer,
formannskapet og kommunestyret, har mulig-
heter til å vurdere de langsiktige konsekven-
ser i sin fulle virkning. Med sektorer tenkes
på avgrensede og ofte relativt veldefinerte og
oversiktlige arbeidsfelt for den kommunale
virksomhet. Blant viktige kommunale sekto-
rer nevnes folkeskolene, de sosiale og helse-
messige institusjoner, vannforsyning og av-
løpssystemer, gate- og veibygging og vedlike-
hold, finansforvaltningen m.v. Innenfor flere
av de kommunale sektorer har langsiktig plan-
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legging en tradisjon og ofte finnes velutviklede
planmetoder.

Svært mange omn ikke de fleste norske kom-
muner er likevel så vidt dårlig dekket med
kvalifisert personell, at mulighetene for å ut-
nytte metoder og muligheter for sektorplan-
legging på langt nær blir utnyttet.

En ny form for langsiktig planlegging i kom-
munene er de 5-ars boligprogram som Kom-
munaldepartementet har avkrevd de største
byggekommunene i landet. Etter departemen-
tets opplegg må kommunene utarbeide befolk-
ningsprognoser, og på dette grunnlag beregne
boligbehovet. Med dette Isom utgangspunkt ut-
arbeides et 5-års byggeprogram knyttet til an-
gitte arealer. Investeringsbehovet for realise-
ringen av programmet skal også følge med.
Denne del av planen har imidlertid vært tern-
melig verdiløs i de tilfeller jeg har hatt anled-
ning til å se, blant annet fordi kalkylene er
gjort for lettvindt, og det har ikke foreligget
noe langtidsbudsjett å vurdere investeringene
mot.

Det kan rettes en rekke andre innvendinger
mot det opplegg og den form boligprogramme-
ne i dag har. Likevel står det fast at departe-
mentets initiativ på dette området har vært en
vektig stimulans og en vekker i de berørte
kommuner når det gjelder spørsmålet om å
tenke på lengre sikt. Dessuten er det første
gang kommunene systematisk er pålagt flere
års planlegging som krever koordinering mel-
lom flere sektorer. Den mest omfattende inn-
sats for langtidsplanlegging har kommunene
de siste år utfoldet når det gjelder arealdispo-
neringen ph lengre sikt. I det foregående fore-
drag ble generalplanen som element i kom-
munalplanleggingen behandlet. Her skal derfor
omtalen kort innskrenkes til følgende:

Generalplankartet, selve det dokument som
viser hva generalplanen sikter mot i arealan-
vendelsen blir av mange betraktet som selve
det sluttprodukt isom generalplanarbeidet skal
munne ut i. Derved kommer man lett i den
situasjon at generalplankartet blir oppfattet
som en byggetegning, en beskrivelse av det
produkt som skalL fremstilles: nemlig areal-
disposisjonen eller arealanvendelsen om 10—
15 år.

Jeg vil imidlertid sterkt advare mot en slik
holdning. Måten man kommer frem til situa-
sjonen om 10-15 år på, er like viktig om ikke
viktigere enn akkurat den situasjonen som ge-
neralplankartet beskriver. De fleste av oss har
vel opplevd det utilfredsstillende i å ha hånd-
verkere rundt oss i vår private bolig i repara-
sjonssaker. Vi må vokte oss for at dette skal
bli den permanente situasjon i samfunnsmil-
jøet. Skal dette unngås må såvel generalplanen
som annen langsiktig planlegging legge opp til
den strategi jeg tidligere har omtalt, og som
må ta sikte på at tidsutviklingen, situasjonen
og endringene fra år til år tas med som kan-
skje det vesentligste element i selve planen.
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Det er lenge før man i generalplanarbeidet
her i landet er kommet dit hen, og jeg tør våge
den påstand at generalplanarbeidet her i landet
ennå på langt nær har funnet sin form. Det
må utvikles en metodikk som gir oss en dy-
namisk planmodell, altså en måte som be-
skriver tidsforløpet på i en helt annen form enn
i dag.

For gjennomføringen av generalplanene er
det videre helt vesentlig at modellen også inn-
arbeider kostnadssiden —. Vi har altfor mange
eksempler på generalplanforslag hvor det over-
hode ikke er sammenheng mellom planer og
kommunenes økonomiske ressurser. Delvis
som ledd i generalplanene, delvis for andre
formål har man sett eksempler på kommuner
som har utarbeidet langtidsinvesteringsbud-
sjetter. Dersom disse skal ha noen verdi må
man på en eller annen måte gjøre forutsetnin-
ger også om utviklingen i de kommunale inn-
tekter og i driftsutgiftene. Den store svakhet
ved investeringsplaner som ikke er vurdert i
forhold til driftsbudsjettene, er at investerin-
gene betraktes isolert og man tar investerin-
genes samlede størrelse som gitt.

I langtidsplanlegging er det imidlertid slik
at når de bundne utgifter er trukket fra de to-
tale påregnede inntekter vil kommunen ha en
restpost til disposisjon enten for økning av
driftsutgiftene eller for investeringsformål.
Antakelig vil det lett kunne oppstå stor uenig-
het mellom politiske partier og grupper i spørs-
målet om hvor stor andel av ressursene som
skal brukes på investeringsformål, og hvor me-
get som skal anvendes til forbedret drift. Slike
avveininger kan ofte være vel så viktige som
interne avveininger mellom to eller flere in-
vesteringsplaner.

Investeringsbudsjetter uavhengig av den
kommunale økonomi forøvrig, har således lett
for å bli haltende, og kan lett føre til at opp-
merksomheten penses bort fra mere vesentli-
ge valg enn de som presenteres i investerings-
planen.

Det er således vesentlig at man kommer
fram til et system hvor man vurderer samti-
dig anvendelse av alle kommunale ressurser
og dermed er vi over i langtidsbudsjettet.

Dette emne er tidligere på konferansen pre-
sentert av fil.lic. Per Holm. La meg her nøye
meg med å si at det store flertall av de offent-
lige langtidsbudsjett som hittil har sett da-
gens lys, har vært høyst mangelfulle, idet bare
ett alternativ har vært presentert. Videre er
det få av langtidsbudsjettene som klart har
skilt mellom de størrelser som kommunen
har valgfrihet over iog de størrelser som må
oppfattes som data. Slike langtidsbudsjett er
dermed nærmest blitt en oversikt over et al-
ternativ for kommunal ressursanvendelse, og
ikke et grunnlagsdokument for avveininger og
beslutninger i politiske organer.

En av de mest sentrale og største oppgaver
vi står overfor i de vestlige demokratier, hva

enten det gjelder statlig eller kommunal poli-
tikk, er å oppnå engasjement om sentrale pro-
blemstillinger og dette kan antakelig bare gjø-
res ved å presentere reelle og nødvendige valg
som krever beslutninger.

Når det gjelder den økonomiske ressursan-
vendelse på flere års sikt, bør derfor det mini-
male krav være å utvikle et fåtall relevante
økonomiske langtidsplaner eller langtidsbud-
sjett for de kommunale inntekter og utgifter.
Hvert alternativ vil were knyttet til en «poli-
tisk» hovedretning for den fremtidige sam-
funnsutvikling. I kommunepolitikken kan ek-
sempelvis alternativene legge hovedvekten en-
ten på en sterk sosial standardhevning, på sterk
befolkningsekspansjon eller på en utvikling
med fordeling av vekten på flere felt.

Over en 10-20 års periode vil en markert
oppgaveprioritering også gi seg utslag i helt
ulik utgiftsfordeling på årsbudsjettene, og an-
takelig vil også budsjettenes inntektsside bli
ulik.

VI. En handlingsorientert kommunal langtids-
planlegging.

I dagens situasjon må det være naturlig for
norske kommuner å konsentrere planleggings-
innsatsen på lang sikt, om de helt sentrale f ak-
torer i den kommunale virksomhet. Tre ho-
vedelementer trer da naturlig i forgrunnen,

- befolkningsutviklingen.
— arealanvendelsen.
— kommunale inntekter og utgifter.

Kanskje vil det være riktig h føye til stikk-
ordet miljø. Alle disse tre til fire hovedele-
menter i en langtidsplan påvirker hverandre
gjensidig.

Da svært mange av de størrelser som inn-
går i arbeidet med langtidsplanleggingen vil
være av kvalitativ art og således ikke kan tall-
festes, vil metodikken ikke kunne bygges opp
omkring en matematisk regnemodell som syr
sammen de nevnte tre til fire hovedelemen-
tene i planen.

For arbeidet kunne man imidlertid tenke
seg følgende hovedskjema:

Tidsperioden ell er planperioden velges sg,
lang at det er mulig å betrakte sentrale stør-
reiser som variable, f.eks. arealanvendelsen,
folketallet og de kommunale inntekter. Perio-
den bør da være minst 10 år.

2. Innen administrasjonen nedsettes en sen-
tral planleggingsgruppe. Denne får som sin for-
ste oppgave: — å skissere de forste forslag til
målsettinger for kommunens langtidspolitikk.
I dette arbeid må plangruppen liste de størrel-,
ser eller faktorer som skal tas med i hoved-
planen og sondre mellom data, virkemidler og
resultatstørrelser.

Som nevnt er data størrelser som må for-
utsettes gitt utenfra og ikke er gjenstand for
kommunal påvirkning i planperioden. Dette

58
	

Sosicelookonotrnen nr. 10 1969.



kan gjelde det totale areal, inntektsoverførin-
ger fra stat og fylkeskommune, befolkningens
dødelighet i de ulike aldersklasser osv.

Virkemidler eller handlingsparametre kan
f.eks. være fastsetting av priser på vann- og
elektrisk strøm, parkeringsavgifter m.v., ut-
nyttingsgrad på boligfelt, trafikkregulering
osv.

Størrelser som det er naturlig å betrakte
som resultatstørrelser er blant annet befolk-
ningstilveksten, antall nybygde leiligheter, for-
holdet mellom utviklingen i sysselsettingen og
bosetting, inntektsutviklingen i kommunen
m.v.

3. Planleggingsgruppen må deretter gjøre
seg opp en mening om og utrede de sammen-
henger som er tilstede mellom data, virke-
midler og målsettinger. Om det settes opp fle-
re målsettinger enn man har virkemidler til,
må planen bli selvmotsigende idet flere mål-
settinger vil komme i ikonflikt med hveran-
dre.

4. Det treffes så et første valg av målset-
finger i samarbeid mellom plangruppen og f.
eks. formannskapet.

5. De valgte målsettinger og de krav disse
stiller til de enkelte kommunale sektorer pre-
senteres for etatene. Deres reaksjoner innar-
beides i et revidert målsettingsopplegg, og nytt,
valg treffes av formannskap og planleggings-
gruppen, eventuelt av kommunestyret.

Den prinsipielle avklaring har nå funnet sted.
Neste fase blir for de kommunale etater å byg-
ge opp 4-5 års sektorplaner som harmonerer
med målsettingen i 10-års planen. I dette ar-
beid må etatene oppfatte de gitte målsettinger
som data for sitt arbeid med sektorplanene.

Arbeidet med sektorplanene kan foregå på
følgende måte:

a) Som foran nevnt får de enkelte sektorer
fra den sentrale planleggingsmyndighet fo-
relagt målsettingsalternativer til vurde-
ring. Arbeidet med sektorplanene starter.
således med h reagere på disse målset-
tingsforslag.

b) Når den sentrale planleggingsgruppe sam-
men med de politiske myndigheter har ko-
ordinert sektorenes svar på de forste mål-
settingsforslag og truffet valg om alterna-
tive målsettinger, kommer disse målset-
tingsvedtak i retur til sektorene. Disse ved-
tak om målsettinger blir da å oppfatte som
data for sektoradministrasjonen.

c) De sentrale planleggingsmyndigheter bør
helst presentere målsettingsalternativene
for sektorene i form av ulike tidsutviklin-
ger. Når de politiske myndigheter og ,sen-
trale planleggingsorganer er kommet frem
til de forste prinsipielle vedtak om målset-
tingsalternativer blir oppgaven for sektore-
ne å angi produksjonsnivåer for deres sek-
tor som svarer til disse målsettinger. Tids-
rekken av produksjonsnivået i den enkelte
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sektor blir da vedkommende sektors mål-
setting i langtidsplanen.

d) De sentrale planleggingsorganer koordine-
rer så sektorplanene mot hverandre. — Vir-
kemidlet i koordinering og gjennomføring
av sektorplanene ligger i kommunens be-
vilgningsprogram for de neste 4-5 år og
dette er innarbeidet i den kommunaløkono-
miske plan, langtidsbudsjettet.

e) Som tidligere nevnt er det viktig at lang-
tidsbudsjettet er utarbeidet i alternativer
og det er i siste instans opp til kommune-
styret å treffe det endelige valg. — Det ei-
videre et viktig poeng at kommunens øko-
nomiske 4 eller 5 års program egentlig er
en rammeplan, en veiviser eller om man
vil en veiledende plan og ikke et budsjett
vanlig forstand. Vedtak om langtidsbudsjet-
tet eller langtidsplanen gir således ikke ad-
ministrasjonen fullmakt til å bruke penger
i samsvar med planen på samme måte som
når årsbudsjettet er vedtatt. Det som ved-
tas gjennom den kommunaløkonomiske
plan er den økonomiske ramme og oppleg-
get for årsbudsjettene og langtidsplanen gir
også anvisning på hovedprinsippene når det
gjelder prioritering av bevilgningene.

VII. Sluttord.
I det foranstående er gjort et forsøk på å sys-

tematisere hvilke typer av oppgaver og pro-
blemstillinger kommunene står overfor i den
langsiktige utbyggingspolitikk. Det er under-
streket at usikkerheten overfor fremtiden er
stor, at kunnskapene om preferanser og meto-
dikk er mangelfull og at kommunene ikke har
utviklet noen organisasjon som i dag tar vare
på koordineringen av de mangfoldige oppgaver
kommunen steller med når det gjelder lang-
tidsutviklingen.

Man skal imidlertid vokte seg for i lang-
tidsplanlegging som på andre felter å la det
beste være det godes fiende. Selv relativt enk-
le metoder under en koordinert ledelse vil i
de aller fleste kommuner i Norge føre til en
langt bedre langtidsplanlegging enn det vi har
i dag. Et sentralt poeng må imidlertid da un-
derstrekes : nemlig at langtidsplanlegging på
mange måter krever samarbeid på tvers av-

kommunale etater og sektorer i en langt ster-
kere grad enn det som vanligvis er tilfelle.

Mange steder vil kanskje nettopp det å bryte
med de vanntette skott mellom kommune-
kontorene og utvikle nye samarbeidsmåter og
samarbeidsgrupper, vise seg å være den stør-
ste hindring og vanskelighet i arbeidet med
koordinert langsiktig planlegging. Når det gjel-
der organisasjonsmønster og samarbeidsmiljø
vil imidlertid forholdene variere sterkt fra
kommune til kommune. De små kommune-
ne vil ha sine problemer i mangel på folk og
faglig miljø, mens de store kommunene har
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problemene i organisasjonsmønsteret og kom-
pliseringsgraden i administrasjonen.

Erfaringene tilsier imidlertid at det nå er
på høy tid at norske kommuner tar i bruk de
avanserte administrasjons- og organisasjons-
systemer som er utviklet rundt om i andre
land, såvel innen offentlig etater som innen
private bedrifter.

Med tanke på en vellykket langsiktig kom-
munal planlegging vil jeg spesielt trekke frem
en faktor som er uhyre dårlig dekket i prak-
tisk talt alle norske kommuner, nemlig infor-
masjonssiden. Såvel i den daglige drift SOM i
planlegging på kort og lengre sikt vil graden av
informasjon både internt innen kommunen og
mellom den kommunale virksomhet og pub-
likum være helt avgjørende for resultatet.
Imidlertid er det i våre kommuner et helt al-
minnelig forhold at selv kommunale funksjo-
nærer i betrodde stillinger ikke vet hvilke da-
ger det holdes formannskaps- og bystyremø-
ter, og slett ikke hvilke saker som er oppe til
behandling, for ikke å snakke om de beslut-
ninger som de politiske utvalg treffer. —  Hel-
er ikke tror jeg kunnskapene blant vanlige

kommunale funksjonærer er stor når det gjel-

der andre etaters virksomhet og hvilke poli-
tiske utvalg som finnes og hvilken administra-
sjon som er knyttet til disse.

Planlegging på lengre sikt vil kreve at infor-
masjonsstrukturen legges helt om, at det ikke
blir noe særsyn at folk fra ulike kommunale
etater blir satt sammen i arbeidsgrupper for
spesielle oppgaver, eller at det holdes regelmes-
sige drøftingsmøter mellom politiske utvalg
og tverrfaglige grupper fra administrasjonen.

I generelle vendinger slik som det er presen-
tert her vil vel de fleste nikke og være enig,
men i praksis tror jeg å kunne garantere at det
vil støte på store vanskeligheter å gjennomfø-
re disse prinsipper selv i liten skala. Vi kjen-
ner alle det velvillige landsfaderlige nikk som
idéstormeren gjerne blir mott med: «Når du
bare blir litt eldre så vil du nok få slipt kante-
ne av deg og bli brukbar». Imidlertid tror jeg
vi trenger færre landsfedre og flere idéstorme-
re om det skal være mulig i løpet av rimelig
tid å få modernisert tenkning og virkemåte i
kommunalt styre og stell — og i så fall vil den
kommunale langtidsplan være selve fundamen-
tet som angir retningen i den kommunale ut-
bygging.

Utvikling av prognose- og planleggingsmodeller
for høyere utdanning

Ved NAVF's Utredningsinstitutt er det ledig en konsulentstilling.
Stillingen forutsetter universitets- eller høgskoleutdanning, gode
kunnskaper i teoretisk statistikk og interesse for analytisk behandling
av samfunnsspørsmål.

Til stillingens saksområde hører:
1) Analyser av behovet for akademisk og annen spesialutdannet ar-

beidskraft.

2) Utvikling av matematisk formulerte planleggings- og simule-
ringsmodeller for utdannings- og forskningssektoren.

Til instituttets saksområde hører også utarbeiding av årlige over-
sikter over tilgangen på og anvendelsen av ressurser i norsk forsk-
ning og deltaking i nordisk og internasjonalt samarbeid om forsk-
ningsstatistikk.

Lønn ifølge Statens lønnsregulativ etter kvalifikasjoner og tidligere
praksis, fra 1.kl. 17 til 1.kl. 20, dvs. fra brutto kr. 31 540 til brutto
kr. 46 610 pr. år. Stillingen er innlemmet i Statens pensjonskasse.
Skriftlig søknad med attestkopier sendes snarest mulig :

N AVF's Utredningsinstitutt
Norges almenvitenskapelige forskningsråd

Akersgt. 49 — Oslo i — Tlf. 33 35 72
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Kommunal planlegging i praksis
I Ordfører Edgar Johannessen Ski kommune

Etterhvert som jeg har forsøkt å finne fram
til et innhold for dette tema, så har jeg kom-
met til det resultat at for det første må det bli
en del overlapping med det som har foregått
tidligere i dette kurs, programmet tilsier det
— og for det andre — den tid som står til min
rådighet er så kort at det bare kan bli streiftog
i en svært komplisert masse av problemer og
områder som hver for seg nok kan legges
fram, men som totalt sett må sees i sam-
menheng og som må loses i sammenheng.

Det første spørsmål jeg stilte meg var:
Når begynner den kommunale planlegging i
praksis?

Tenkes det på den fysiske planlegging, ut-
førelsen av de tenkte planer, eller begynner
planleggingen i praksis når tankene forsøkes
satt i et system?

Jeg tror det siste må være riktig.
Som folkevalgt i Ski kommune, må min

erfaring også knyttes til det isom har skjedd i
vår kommune slik jeg har sett det. Hvorvidt
folkevalgte opplever problemene på samme
måte i andre kommuner, det vet jeg ikke,
det jeg dog vet, det er at forholdene i vårt land.
er så ulike at mønstret for planlegging og gjen-
nomforing av planlegging må bli forskjellig,
og høyst forskjellig.

Hva som setter den kommunale planlegging
igang kan være forskjellig. Det kan være
kommunens indre vekst som tvinger fram et
mer helhetssyn på utbyggingen, dette særlig i
de tilfelle hvor de fysiske anlegg, spesielt vann
- kloakk — kraftforsyning og tilde's utbyg-
ging av veger melder seg fordi ressursene er
oppbrukt.

Den nye bygningsloven kan også ha vært en
utløsende faktor og vi skal heller ikke se bort
fra at referater, omtale av planer, kort sagt PR
fra forskjellige deler av landet har vekket en
del politikere ut fra ønsket om også å være
med i tidens utvikling.

For Ski kommunes del kan jeg vel si at vi
på sett og vis ble presset til å ta opp til vurde-
ring vår kommunes fremtidige utvikling.

Grunnlaget for dette var planarbeider som i
sin tid, omkring 1963, ble lagt fram av Regio-
nalplankomitéen, en sammenslutning av kom-
muner omkring Oslo som vår kommune var
medlem av.

Dernest kom det en transportanalyse fra
Oslo byplankontor og så endelig Samarbeids-
komitéen for Oslo og Akershus's plan for Sør-
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området, utarbeid et av Anderson & Skjånes.
Alle disse planer, prognoser og analyser pekte

mot en «Ski-by» av ganske store dimensjoner,
rundt regnet på ca. 100 000 innbyggere.

Men det var også andre problemer som pres-
set oss til å tenke ganske inngående. Vi nær-
met oss raskt den tid da vi hadde oppbrukt de
ressurser som vi hadde å gå på vedrørende
vann og kloakkmuligheter.

Vi visste at vårt eget behov for utbygging
lå på boligreisning for 11/2 % bef. vekst
— utbygging utover dette ville gi mulighet for
innflytting. Og ut fra dette enkle tall kunne vi
lett regne ut når vi måtte ha vann, når vi måtte
ha kloakkavløp om vi ikke skulle gå til bygge-
stopp.

Og derved var planleggingen i praksis i
gang.

Gjennom de nevnte publikasjoner, gjennom.
årelangt interkommunalt samarbeide om fel-
les vannforsyning, hadde vi et grunnlag.

Det vi måtte ta for oss var kort og godt:
Hvordan vil vi at Ski skal utvikle seg?

Og dernest : Kan vi gjennom planlegging
styre utviklingen dit vi vil?

I denne fase av planleggingen oppstår van-
skelighetene mellom det jeg betegner som
romantisk tekning — og hva som er realis-
tisk. ønsket om å forbli en landlig idyll midt
i landets mest pressede utbyggingsområde,
med alle pressområdets goder — eller å måtte
akseptere en vekst som endrer landkommune-
nes ansikt til å bli forstadskommune med det
ansikt den måtte få, men endre det slik at
ulempene blir minst mulige.

Og i alt dette — den realisme som kommu-
nens økonomi tilsier. For kommunens økono-
mi kan ikke uten videre settes til side. Troen
på — eller drømmen om — at stat, fylke eller
noen annen institusjon skal legge de nødven-
dige midler i hendene på deg, den illusjonen
er noe av det første du blir ribbet for under-
vegs.

I allefall føler vi det slik i pressområdene —
hvor alle vet at det må skje en sterkere utvik-
ling enn den normale 3-31/2 % veksten som
er naturlig innenfor en kommunes vanlige
økonomi.

Det er mange problemer som går igjennom
denne fase av planleggingen som en rød tråd
— jeg kan blant annet nevne ord som skatte-

61



inntek ter — boligprogrammering — skole-
monster — sosial utbygging og utvikling —
ønsket om en viss kommunal standard, både
i nyutbyggingen som i den eldre bestående be-
byggelse.

Holdningen til disse problemer må komme i
forgrunnen, samtidig som det må foretas en
inngående analyse av hvilken størrelsesorden
nye fysiske anlegg bør ha for å gi maksi-
mal utnytting av den nedlagte kapital — og
om vi har mulighet til å bygge ut for denne
maksimale utnytting innen et igjen økono-
misk forsvarlig tidsrom.

Og med dette som bakgrunn var vi inne i
hele planleggingsproblematikken, hvor har vi
arealer, hvor kommer de fysiske anlegg, hvil-
ken bosetting skal vi ha — den tenkeperiode
som vi var presset inn i måtte utløses i kon-
krete planer.

Vi måtte få tankene over til faglige ledd,
konsulenter som kunne gi oss de nødvendige
opplegg, som kunne underbygge vekst og øko-
nomi, som kunne samordne vår kommunes
utvikling med de regionale planer som hadde
sett dagens lys.

I det daglige politiske virke er det ofte slik
at vi som er folkevalgte, vi får som regel ikke
en sak til behandling før den har gjennomgått
ekspertisen, og da er som regel løsningene så-
vidt fastlåst at eventuelle endringer blir ba-
gatellmessige.

Jeg tror jeg kan si det slik at hvis utviklin-
gen i store trekk er ekspertenes tanker og
ideer om hvordan vårt samfunn skal bygges
opp, det gjelder fra de vanlige reguleringspla-
ner til det enkelte bolighus — blir resultatet
mindre bra, og det gjør det iblandt — så ret-
tes skytset mot politikeren — of te også fra
ekspertene selv — enda de vet at de selv har
skapt det resultat som kan være mindre vel-
lykket.

I vårt planleggingsarbeide ble det ganske
snart praksis at de folkevalgte skikt kom med
og hele tiden kunne påvirke og legge inn sine
meninger.

Før vi tok opp generalplanen fikk vi trukket
opp den ramme som vi mente kunne være pas-
sende for Ski — det er et dokument som vi
har kalt «Ski-byen».

Denne boken rommer de syn som vi etter-
hvert fikk, og sett i relasjon til de nevnte re-
gionale planer, så fant vi ut at vi for vår del
ikke fant et folketall på 100 000 som ønskelig i
første omgang — vi la oss på omlag 75 000 —
og derved kom da også en del andre momen-
ter inn — bl. ia. bosettingstettheten, de fysiske
anleggs kapasitet osv.

Men en rammeplan i seg selv er ikke nok,
det at folkevalgte under hele planleggingspros-
sesen skal samarbeide med eksperter, det kre-
ver aktivitet fra de folkevalgtes side, det kre-
ver at de får en skolering i denne materie som
ikke er deres daglige virkefelt — og det måtte
vi også ta for oss.

Resultatet ble direkte kurs i hva general-
planarbeide består i, et kurs som hos oss ble
godt besatt av såvel folkevalgte som represen-
tanter fra organisasjoner.

Vi fant også at åpne informasjonsmøter
måtte til, slik at den enkelte borger kunne få
anledning til å bli kjent med stoffet, få anled-
ning til å spørre, se planer og snakke med så-
vel eksperter som folkevalgte.

Vi fant dette nødvendig fordi vi etterhvert
ble mer og mer klar over at skulle vi kunne ta
forsvarlige politiske beslutninger, så måtte vi
uteske alle de opplysninger som ekspertisen
kunne gi oss, samtidig som vi måtte forsøke
å fore ekspertene med de opplysninger vi had-
de, opplysninger om det som til enhver tid er
mulig — slik at vi fra begge sider slipte vekk
urealistiske løsninger, ønskeløsninger som kun-
ne være skapt i fantasien, løsninger som in-
gen mulighet hadde i det økonomiske.

Jeg ser disse faser i den praktiske planleg-
gingen som uhyre viktige — at informasjonene
mellom folkevalgt og ekspertise til enhver tid
flyter naturlig og fritt begge veger. Setter man
seg i den stilling at en ikke vil høre på hveran-
dre — så antar jeg at all planlegging vil gi så
mange urealistiske innslag at det ikke vil gå
lang tid før en får uheldige utslag — noe en
naturligvis aldri er gardert mot.

Så langt om en rent generell generalplanleg-
ging.

Kunne vi drive denne i fred og ro, stanse
all utvikling etterhvert, så ville mange sorger
være borte.

Men samfunnet vokser og utvikler seg — vi
må undervegs også løse de krav som melder
seg.

Generalplanmessig måtte vi ta ut en del av
den totale generalplan og utvikle denne del som
en egen generalplan, fordi vi i dette område
ikke kunne vente.

I dag står vi på,nytt overfor å måtte gjøre
det samme, fordi vi har satt igang et fysisk
anlegg av en slik dimensjon at vi må følge opp
på utbygging av boliger, arbeidsplasser, skoler,
sosiale institusjoner m.v. om det skal blir for-
svarlig økonomisk sammenheng.

I praksis betyr dette at vi hånd i hånd med
en generalplan må utarbeide del-generalplan,
og detaljerte reguleringsplaner og vi må finne
fram til økonomiske løsninger.

Og mens dette pågår, så er vi igang med å
gjennomføre utbyggingen av vår første del-
generalplan, slik at vi nå er inne i hele spektret
i planleggingsarbeidet og vi høster erfaring fra
dag til dag — erfaring som vi igjen må la gå
inn i fortsettelsen, også inn til den ekspertise
vi i dag har.

Hittil har jeg vel stort sett snakket om plan-.
legging som knytter seg til arealbruk, boset-
ting og det som følger av dette. Og det er da
også i dette område vi vanligvis bruker eksper-
tise.

Men veksten i en kommune og den praktis-
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planlegging fører med seg også annen plan-
legging som må løses praktisk.

Kommunens administrasjon får større og
større arbeidsbyrder — det kreves mer ar-
beidskraft til å løse disse.

Uten videre å tilsette folk er dårlig løsning
— også på dette område er vi nødt til å gjen-
nomtenke utviklingen, og vi oppdager snart at
er det på noe område at tiden løper fra oss, sd',
er det når de t gjelder utbyggingen av admini-
strasjonen, det kommunale serviceapparat i
det hele.

Også på dette område fant vår kommune
ut at vi måtte ha en vurdering av dagens be-
hov.

Vi slapp ekspertisen til forsøkte å gi vårt
syn på også dette felt og kom så tilslutt fram
til en ramme også for dette område, en ram-
me som vi hittil har forsøkt å holde oss til.

Igjen ble vi folkevalgte presset til å tenke
gjennom problemene på en dypere måte enn
før, og jeg tror jeg kan si at vi fra den tid har
fått et annet syn på vår personalplitikk, samti-
dig som kommunen i seg selv har blitt så stor
at en ansettelse i ny og ne ikke lenger vekker
hverken oppsikt eller ugrunnede bemerkninger
fra borgerene.

Med personalpolitikken følger også automa-
tisk kommunens eget behov for plass, såvel til
kontorplass som anleggsplass, behov for maski-
nelt utstyr for omlegg av driften osv.

Små ting å nevne, men som uvegerlig mel-
der seg som høyst praktiske ting i planleggin-
gen — og som må få sin absolutte plass i hel-
hetsbildet om resultatet totalt i det hele skal
ha muligheter til å bli brukbart, for ikke å ta
or sterkt i.

I praksis kommer også den økonomiske plan-
legging inn. Selv om den er nevnt som en fak-
tor ut fra lønnsomhet tidligere, vil den også
måtte bli gjenstand for en totalvurdering.
Også her er det en utrolig mengde detaljer
som faller inn, den største faren er at den sti-
gende kronemengde, ofte relativt pene over-
skudd, lett frister til å foreta bevilgninger av
populær karakter — små — men bevilgninger
som binder år etter Ar.

En klar økonomisk planlegging, rettet mot
prioriterte oppgaver, bevisst kapitalsamling for
å løse disse, det krever av de folkevalgte for
det første god innsikt i hva som vil komme
— igjen tilbake til stadig informasjon — for
det andre et politisk måtehold til å gi bevilg-.
ninger av populær eller følelsesmessig karak-
ter — dernest igjen en stadig vilje til å gi bor-
gerene løpende informasjon om hva vi vil.

Jeg skulle ønske at det hadde vært tid til å
utdype de mange tanker og at det hadde vært
mulig å fått uttrykt den erfaring som vi etter-
hvert har samlet oss i Ski når det gjelder plan-
legging i praksis.

På den ene side slike detaljer som å utbyg-
ge et boligfelt med varierte leiligheter for å
tilstrebe et mindre samfunn innen det større
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samfunn som har totalsamfunnets struktur til
aldersgrupper, for derved å få barn, ungdom
og eldre i en tilpassing som vil kunne fortsette,
dette fordi vi innen det lille samfunn ønsker
maksimal utnytting av daghjem, lekeplasser,
skoler, trygdeleiligheter osv. for fremtiden og
for ikke å få de følger som en ensidig leilighets-
type medfører. Dette på den ene side — og til
de erfaringer vi har gjort overfor institusjo-
ner, offentlige myndigheter, fylkeskommuna-
le som statelige.

Alt dette er det ikke tid til — så la meg for-
søke å trekke en konklusjon om hva vi har er-
fart når det gjelder kommunal planlegging i
praksis — og kanskje også noen tanker om
hva den burde utvikle.

Vår erfaring er at før eller siden når en kom-
mune det punkt da den må ta opp til drøfting
hvilken veg den vil gå — med boligmønster
— med sysselsetting — sosialt — kultureltj
utdanneisesmessig.

Ut fra dette bor og kan en planlegging
iverksettes jo :for jo heller.

Ekspertise må til — og det bør være en eks-
pertise som ikke er bundet av et kommunalt
syn — men som har et regionalt syn.

Men ekspertisen må ikke få lov til å arbeide
seg fram til en plan alene, den må hele tiden
tvinges inn i et samarbeide.

Dette medfører igjen at de folkevalgte må
engasjere seg i langt større grad enn tidlige-
re — og de må bringes inn i den regionale,
realistiske tankegang og ut fra dette syn se
sin kommune.

De folkevalgte må i langt større grad åpne
for en informasjon overfor sine innbyggere på
et tidlig tidspunkt i planleggingen for derved
å oppnå den goodwill som vil være nødvendig,
samtidig som innbyggerne selv også kan ha
verdifull informasjon å gi.

Planleggingen omf after alt i kommunen,
ikke bare den som knytter seg til utbygging
og bruk av arealer, finner en ikke helheten i
bildet blir resultatet mindre godt.

Og så vil jeg si :
Bringes planarbeidet og også den praktiske

gjennemføringen .inn i dette samarbeidsspor
mellom ekspertise, folkevalgt og innbygger
— så burde det overveies om ikke de over-
kommunale instansers deltakelse kunne inn-
skrenkes vesentlig og derved bidra til raskere
gjennomføring, billigere gjennomføring og
ikke minst til storre ansvar og mer kommu-
nal innflytelse i egen kommune.

Arbeidet på det kommunale plan 'kan gå godt,
men vegen fram til endelig resultat er tung
og jeg kan nesten si at den til sine tider dreper
mye godt initiativ, den sliter ut mang en bruk-
bar kommunepolitiker.

Så helt til slutt : Fremtidens dører står all-
tid åpne — men vi må alltid også huske på at
vi må selv bygge den veg som fører dit — og
vi må bygge den mens vi går den, og bygge
den sammen.
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II Sjefsarkitekt Per Bonesmo Ski kommune

Når en som eksempel på kommunal planleg-
ging i praksis har valgt Ski kommune så har
det Psammenheng med flere forhold:
— for det første kan en her få demonstrert

hvordan en kommune i praktisk planlegging
kan sette sin egen kommunale generalplan-
legging inn i regionplansamrnenheng slik
forutsetningene jo er i vår bygningslov, og
dernest

— er det i generalplanarbeidet her gjort et al-
vorlig forsøk på en integrert fysisk/økono-
misk planlegging, og

— en kan her få demonstrert hvordan en kom-
mune må planlegge på mange nivåer sam-
tidig. D.v.s. at kommunen for at ikke ut-
byggingsoppgavene iskal gå i stå må drive
med både generalplanlegging, regulerings-
arbeider og annen detaljplanlegging samti-
dig.

Fig. 1.
Ski kommunes geografiske beliggenhet i sentralregi-

onen.

Sentralregionen omfatter Oslo og 11 Akershuskomm-
uner. Disse Akershuskommunene velger vi å kalle Nær-
området.
Sentralregionen: Oslo, Nærområdet
Nærområdet vest (VestomPådet): Bærum, Asker
Nærområdet øst (Østområdet): Lørenskog, Skedsmo,

Nittedal, Rælingen
Nærområdet syd (Sydområdet): Nesodden, Oppegård,

Ski, As, Frogn

Fig. 2.
Skibyens sentrum ligger bare 2,5 mil fra Oslo sentrum.

La meg da gå rett på sak og la oss først feste
Ski kommunes geografiske beliggenhet i regio-
nen på vår bevissthet (se fig. 1).

Som vi ser er Ski nabokommune til Oslo —
en landkommune med ca. 12 000 — 13 000 inn-
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%11 ,13, Eksist. bebyggelse

	  Eksist. veier

	 Eksist. jernbane

Fig. 3.
RAMMEPLANEN

Ski kommunes svar på regionplanens forslag var ved-
tak av «Rammeplanen».

Fjernårer m/ toplanskryss
- Hovedårer

- Hovedsamleåre
r'Y 1 Byggeområde

• Sentra

byggere stort sett konsentrert i tre stasjons-
byer, i det vesentlige i form av åpen bebyggelse,
men med eksempler på en viss konsentrasjon.
I likhet med de øvrige 10 forstadskommunene
i den såkalte sentralregionen (Oslo ± 11 for-
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stadskommuner) har også Ski spesielt siden
1960 fått en betydelig tilvekst i sitt folketall
— med en veksttakt på omkring 4 prosent p.a.
Ser vi imidlertid på arbeidsplassenes vekst, vil
vi se at tilveksten her er betydelig svakere.

For perioden -50 til -60 økte andelen av bo-
satte arbeidstakere med arbeidsplass utenfor
kommunen fra 44,3 % til 51,8 %.

La oss se litt nærmere hva regionplanen for-
utsetter skal skje i Ski.

Ski kommune fikk tidlig en sentral plass
diskusjonen om den fremtidige utvikling av
hovedstadsregionen.

I Regionplankomitens utkast til regionplan
fra 1963 ble det pekt på muligheten av å ut-
vikle et regionseater for sydområdet — den
såkalte Skibyen.

I Samarbeidskomitéen for Oslo/Akershus-
arbeide for etterprøving og konkretisering av
Regionplankomitéens mer generelle utviklings-
modell, fikk skjelettet av Skibyen betydelig
mer kjøtt på beina, og det ble her også pekt
på en rekke forhold som kunne gi grunnlag for
en slik utvikling:

— Avstanden til Oslo er stor nok til at Ski-
byen kan få regional tyngde, men likevel
ikke storre enn at en vil kunne oppnå sam-
spill mellom aktivitetene i Oslo og Skibyen
(2.5mi1/1/2time ') (se fig. 2)

— Ski tettsted er allerede i dag det største og
viktigste tettsted i sydområdet med over
5 000 innbyggere, et vel etablert butikksent-
rum og noe irdustri.

- Sentret er det viktigste trafikknutepunkt i
sydområdet og ligger ved forgreningen av
jernbanens ind re og ytre linje, nær en vik-
tig fremtidig tverrforbindelse Drøbak/RV 6.

— Det finnes store, sammenhengende, ube-
bygde arealer i nær tilknytning til Ski tett-
sted.

— Man har her vel egnede arealer for indu-
strireising i større omfang med mulighet
for sidespor fra jernbanen.

— Det foreligger interkommunale avtaler og
planer som tar sikte på snarlige løsninger
på vann- og kloakkspørsmål i området.

Byutviklingspla nen for Sydområdet «beror-
te» kommunens areal slik:
— byens sentrale områder, bysentret, service-

arbeidsplassene og de tettest befolkede bo-
ligfelter ble lokalisert til Ski, mens en del
av de ytre boligfelter + to betydelige indu-
striarealer i byplanen ble liggende i As
kommune.

Det er ikke umiddelbare radikale trekk syn-
lig i denne fysiske planen når det gjelder ut-
strekningen av utbyggingsområdene, derimot
er det blant annet forutsatt vesentlige høyere
utnyttelsesgrader i boligfeltene enn det som
hittil har vært vanlige for kommunen og enda
viktigere: Utbyggingstempoet målt i prosen-
tuell befolkningsvekst pr. år var forutsatt å
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skulle fordobles i utbyggingsperioden fram til
1990.

Samarbeidskomitéen forela disse planene og
disse forutsetningene for Ski kommune i 1965
og kommunestyret vedtok et halvt år senere
sin rammeplan som i det vesentlige var iden-
tisk med Samarbeidskomitéens forslag — et
nytt industriareal øst for E-6 var kommet til
som kompensasjon for byens industriareal, opp-
rinnelig lokalisert til As kommune, men som
As ikke fant å kunne akseptere. Utnyttelsesgra-
dene var i rammeplanen noe redusert slik at
en her tok sikte på en bystørrelse på 75 000—
80 000 innbyggere mot opprinnelig foreslåtte
100 000, og når det gjelder utbyggingstakten
ble det slått fast at kommunen, inntil egnede
overkommunale organer var gitt finansielle
muligheter til å gjennomføre den spesielt høye
veksttakt som regionen ønsket, måtte fortsette
utbyggingen i et tempo som til enhver tid lå på
primcerkommunalt forsvarlig økonomisk nivå!

Her hadde kommunen altså nådd en viktig
milepel : Kommunen hadde fått et regionalt
utspill i form av fysisk plan og i form av ut-
trykt ønskelig utbyggingstakt, kommunen tok
imot utfordringen og vedtok på dette grunnlag
i form av en rammeplan, en lanqtidsskisse
som grunnlag for sin generalplan. En general-
plan som inntil andre organisatoriske og finan-
sielle muligheter blir tilbudt fra regionalt hold
måtte baseres på en utbyggingstakt som kom-
munen selv kan makte å gjennomføre.

Dette var altså det konkrete utgangspunkt da,
kommunen i 1966 tok opp sitt generalplanar-
beide for den neste 10-årsperiode, som en i
1966 fastslo skulle strekke seg fra og med 1968
til og med 1977.

Denne planperioden på 10 år ble antatt å ware
i samsvar med forskriftene til utbygningslo-
yens paragrafer om oversiktsplaner hvor det
fastslås at generalplanen skal beskjeftige seg
med tilrettelegging av byggeområder m.v. for
en forventet vekst for en overskuelig fremtid.

Hva er forventet vekst i en nabokommune
til Oslo?

Situasjonen for alle disse kommunene er
ikke en avventende tilstand, men snarere den
at de alle kan få all den befolkningstilvekst de
makter å bygge ut for. Og derved endrer vi ut-
trykket forventet vekst til et helt reelt spors-
mål om hvor sterk befolkningstilvekst makter
kommunen økonomisk i den aktuelle utbyg-
gingsperiode?

I Ski kommune satte rådmannen opp et tenkt
«mulighets-område» hvor han for den første
halvdelen av generalplanperioden forutsatte en
befolkningstilvekst på 3 % p.a., og hvor han i
den andre perioden ønsket vurdert hvilke kom-
munaløkonomiske konsekvenser det ville ha
om veksttakten her ble øket til det dobbelte
— til 6 % p.a.

Generalplanrådets oppgave kunne således
sammenfattes slik:

1. Det skal tilrettelegges utbyggingsområder
for en 10 års periode, og disse skal lokali-
seres på en slik måte at realiseringen av
regionplanens konsentrerte Skiby ikke blir
umuliggjort.

2. Disse utbyggingsområdene skal tilsammen
were dekkende for at eventuelt hele «mu-
lighetsområdet» skal kunne realiseres,
(maksimalt utbyggingsalternativ.)

3. utbyggingsprogrammet skal were forsvar-
lig kommunalokonomisk fundert.

Utbyggingsprogrammet er vist i fig. 4 og
kartet i fig. 5.

Fig. 4.
UTBYGGINGSPROGRAMMET

Alternative boligproduksjoner pr. år.

BOLIGMASSE OG PROGNOSE FOR BOLIGBEHOV 1960-77.

I- STATISTIKK
	 )1( PLANPERIODEN 	 1

5000

1960 1965 1968 1973 1978 1983

Men det vesentligste av utbyggingspotensia,-
let er knyttet til de tre tettsteder i form av re-
servekapasitet i kommunikasjoner, service m.v.

Byggeområdene i planperioden ble lokalisert
slik som vist i fig 3.

Vi skulle peke ut byggearealer for general-.
planperioden slik at realiseringen av den kon-
sentrerte Skibyen ikke ble umuliggjort. Dette
er praktisk gjennomførlig, iallfall i denne forste
generalplanperioden, og det er forenlig med de
nåværende eiere som for sin del er interessert
i fortsatt drift av sine landbrukseiendommer.
Vi skulle videre finne fram til utbyggingskost-
nadene, i første rekke de mest typiske ekspan-
sjonskostnader, d.v.s. for vann, avløp og veger
fram til byggeområdene og for den delen av
skoleverket som er pålagt kommunen å stå
for, nemlig grunnskolen. For å kunne gjøre det-
te, var det nødvendig utarbeide relativt detal-
jerte disposisjonsplaner hvor alle disse elemen-
tene ble planlagt, utmålt og kostnadsberegnet.

I planen for utbyggingsområdene ved Ski
tettsted ga en i tillegg til disposisjonsplanen
et opplegg til modernisering av det eksisteren-
de vegnett — en standardhevingsomkostning
som naturlig kan tas som en del av utbyggin-
gen for øvrig. For Langhusområdet gikk en en-
da mer detaljert til verks, spesielt når det gjaldt
utbyggingskostnadene. Utgangspunktet var her,
blant annet ph grunn av de topografiske for-
hold, å bygge ut arealene med småbebyggelse
og generalplanens utnyttingsgrader, 3 pers./da
som gjennomsnittstall, skulle nå etterprøves for
å finne ut om dette var en økonomisk forsvar-
lig forutsetning. Poenget her var altså å finne
fram til hvilke kostnader som skal belastes de
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Fig. 5.
DAGENS FORHOLD

Utbyggingsprogrammet (fig. 4) skal realiseres med
dette utgangspunkt og innenfor rammeplanens begrens-

ninger (fig. 3).

Gah Eksist. bebyggelse

—r-- Eksist. veier

Eksist. jernbane

enkelte leiligheter, dvs. utbyggingskostnadene
innenfor de enkelte felter. Her er naturligvis
kostnadene direkte avhengig av hvilke utnyttel-
sesgrader/boligformer som anvendes.

Ved en utbygging med ca. 2,4 av området
utlagt til eneboligtomter og 1/3 til rekkehusbe-
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Fig. 6.
De sentrale byggeområder i «Skibyen» kan ligge ube-

rørt av byggeinteresser i planperioden.

Eksist. bebyggelsct

- Eksist. veier

	  Eksist. jernbane

ayggeområder

4110 Sentra

- Utbedrede veier

- Nye veier

byggelse — kom en ut med et totalt antall lei-
ligheter på ca. 2 000 og med en utbyggings-
kostnad pr. leilighet på ca. 15 '700 kr. som gjen-
nomsnittstall, hvilket ble funnet akseptabelt.
Fasiten ble m.a.o. den at generalplanens forut-
satte tetthetstall viste seg å være økonomisk
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forsvarlig. Jeg vil gjerne skyte inn at en slik
etterprøving av utbyggingskostnadene som
funksjon av generalplanens forutsetninger om
tetthetstall bor være en helt naturlig del av ge-
neralplanarbeidet.

Jeg finner det ikke mulig her å gå nærme-
re inn på de beregninger som ble foretatt når
det gjelder langtidsbudsjetter. Men jeg skal
summere opp de kostnadsberegninger som ble
foretatt på grunnlag av de planer som er vist.

De samlede anleggskostnader for skolene i
det høyeste vekstalternativ lå på ca. 8,4 mill.
kr., for vegene på vel 18 mill kr. (her skal
det skytes inn at det vesentligste av disse ve-
ger er riks- og fylkesveger og at kommunen her
er avhengig av at fylke og stat også investerer
i området for at utbyggingen skal kunne skje)
og endelig for vann og avløp vel 20 mill. kr.
Tilsammen dreier det seg om anleggskostnader
på vel 46 mill. kr. i denne perioden. Ser vi på
meromkostningene ved å velge det høyeste
vekstalternativ, finner vi at disse ligger på
5,8 mill. kr. som samlet tilleggssum for de sam-
me sektorer, veg, vann, kloakk og skoler. Jeg
nevner dette fordi en her får demonstrert at
spørsmålet om hvilken ekspansjonstakt kom-

munen makter økonomisk så klart avhenger av
hvilke kapasitetsreserver kommunen etablerer
i de sektorer kommunen er pålagt utbyggings-
ansvaret for. I Ski er det først og fremst de
store utgiftene i forbindelse med utbyggingen
av avløpssystemet (må løses i første utbyg-
gingsperiode) som gir det store utslag og dette
fører til at det kan være tyngre å bygge ut
med en veksttakt på 3 % i denne perioden enn
det i og for seg er å bygge ut med den doble
takt i neste periode!

Jeg har forsøkt å gi en kortfattet oversikt
over planleggingssituasjonen i en forstadskom-
mune til Oslo, og jeg har forsøkt å få fram
det som er av generell interesse for en norsk
kommune som skal venne seg til de planleg-
gingsprosedyrer som er innebygget vår enda
forholdsvis nye bygningslov. Jeg har prøvd å
få fram samspillet mellom den konkrete plan-
legging på kommunenivå og den regionale plan-
legging som kommunen selv aktivt skal ta
del i.

Og endelig har jeg prøvd å få fram dette
vesentlige punktet at det må skje planleggings-
innsats på flere nivåer samtidig hvis ikke ve-
sentlige utbyggingsoppgaver skal gå i stå.

INDUSTRIDEPARTEMENTET

Budsjett-

sekretær

Ved Budsjett- og økonomikontoret er en førstesekretærstilling ledig

for søker med interesse for og praksis i budsjettarbeide.
Budsjett- og økonomikontorets arbeidsområde omfatter bl. a. gene-

relle budsjettspørsmål, saker vedrørende langtidsbudsjettet, stats-
budsjettet og kontor- og kommisjonsbudsjettet, samt økonomi- og

regnskapssaker. Industridepartementet har i dag et budsjett på ca.

680 mill. kroner. Budsjettarbeidet er for tiden under omlegging etter

moderne retningslinjer. Under industridepartementets budsjett sor-
terer bl. a. følgende institusjoner : Norges vassdrags- og elektrisitets-
vesen, Norges geologiske undersøkelse, Styret for det industrielle
rettsvesen, Norsk Polarinstitutt, Statens teknologiske institutt, Nor-
ges Teknisk-Naturvitenskapelige Forskningsråd, herunder Institutt
for Atomenergi.
Saksbehandleren vil måtte gjennomgå og sette seg inn i de under
liggende institusjoners organisasjon, drift og regnskap i den hensikt
å vurdere fremlagte budsjettforslag.
Eget kontor i moderne lokaler.

Søknad snarest til	 Lønnsklasse 17

INDUSTRIDEPARTEMENTET Nærmere opplysninger fås ved henvendelse til byråsjef Gunnar Veb-
Akersgt. 42, Oslo-dep., Oslo 1.	 ner, tlf. 11 93 85.

68
	

Sosialokonomen nr. 10 1969.



'

Holstebro med indfartsvej og indre sirkulationsgade.

III Kommunaldirektor J. Johanesen Holstebro kommune

Præsentation af byen.
Den by, jeg kommer fra, og hvis planlæg-

fling jeg skal orientere om, hedder Holste-
bro. Den ligger nær Jyllands vestkyst. Indbyg-
gerantallet er ca. 24 000, og den vokser med
ca. 3 7o om året, mot 1 % for landets byer i
gjennemsnit.

Byen ligger centralt i et stort opland. Sta-
tistisk Departement har i 1960 udregnet, at
indbyggerantallet i det man kalder byens han-
delsområde er ca. 117 000. Det er det 4. største
handelsområde i Jylland.

Byens beliggenhed har medført, at den er
blevet en betydelig handelsby, hvilket natur-
ligt har spillet en rolle ved planlægnigen af
byens udvikling — navnlig for såvidt angår
bycentret.

Efterhånden er industrialiseringen dog fort
ret godt frem, således at ca. 45 % af byens
husstande i dag lever af industri, håndværk
og byggeri, men handel er alligevel stadig et
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af byens væsentligste erhverv, idet ca. 19 %
af husstandene har deres udkomme ved denne
erhvervsgren.

Synspunkterne bag planlægningen.
Vi oplever i disse hr en dynamisk udvikling

i vore samfund. Nogle af følgerne mærker vi
allerede gennem den stærke vækst i levestan-
darden, befolkningens forøgede fritid og ud-
viklingen på det trafikale område med bilis-
mens eksplosive fremgang. Dertil kommer så
forskydningen i erhvervsstrukturen med til-
gangen på serviceområdet.

Det er alt sammen forhold, som stiller helt
nye og andre krav til kommunerne og deres
planlægning, end man før har kendt.

Lad mig blot nævne, at vi i det danske
samfund i de senere år har haft en velstands-
stigning på 5-6 ',70 pr. år; selv om denne stig-
ning skulle falde til blot 3 % årlig, så vil be-
folkningens økonomiske formåen dog i lø-
bet af bare 10 år være steget med ca. 35 70.
Det er en fremgang, som det er helt nødven-
dig at tage med i målsætningen for den kom-
munale planlægning.

Tidligere opfattedes kommunal planlæg-
ning som en foreteelse, der kun havde noget
med de teknisk betonede områder at gore,
med grundtomter , veje, kloak, vand og den
slags — senere er den økonomiske planlæg-
ning kommet til, men dette slår ikke til i dag.
Samfundsudviklingen kr ver nu, at planlæg-
ningen skal omfatte snart sagt alle de mange
af tilværelsens områder, hvor menneskers
handlinger griber ind i eller berører andres
udfoldelser.

Disse synspunkter er man gået ind for i
Holsterbro, og man forsøger at praktisere,
hvad man kan kalde en totalplanlægning eller
samfundsplanlægn ing.

Hvorledes vil så det samfund, der skal
planlægges for, komme til at se ud?

Vi har nogle fingerpeg om det, men hvad der
vil kendetegne dette samfund i den sidste ende,
ved vi faktisk ikke.

Vi kan se af den måde, unge reagerer på —
af ungdomsoprøret i dets forskellige afskyg-
finger — at de næste generationer ikke vil
acceptere et samfund, hvor økonomisk og tek-
nisk effektivitet er afgørende, men vil kræve
et samfund, hvor menneskelig trivsel sættes
højere end nu. Vi ved ikke, hvilket samfund
de unge stiler imod. Vi ved blot, at de ikke vil
overtage vort livsmønster.

Det eneste man tør regne som sikkert er,
at kravet om trivsel — om personlig udfoldelse
for den enkelte -- vil blive storre fremover.
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Bymidten omkranset af sirkulationsgaden.
De skraverede gader er gågader.

Grundlag for planlægningen.
Ofte vil man mene, at de fremtidige behov

uden større vanskeligheder kan overses, men
erfaringen viser, at man tit vil blive overras-
ket, hvis man alligevel lader foretage en dypt-
gående analyse.

I Holstebro har man derfor indstillet sig på,
at prognoseresultater såvidt muligt bør danne
grundlaget for den politiske målsætning i by-
udviklingen, og de politiske beslutninger bli-
ver på denne måde også ofte både lettere at
træffe og mere saglige.

Vi deler prognoserne i langtidsprognoser og
prognoser på kort sigt. Vore langtidsprognoser
har til opgave på længere sigt at forudberegne
størrelsen af f.eks. veje og parkeringsanlæg,
spildevandsanlæg samt forskellige arter af
forsyningsledninger. Derudover skal de fast-
lægge behovet for arealer til bolig- og indu-
stribebyggelse og kommunale institutioner,
parker, idrætsanlæg og andre offentlige for-

Langtidsprognosen bliver således forud-
sætningen for en rationel byplanlægning.

Hensigten med vore korttidsprognoser er
derimod en helt anden, nemlig at få oplysning
om, hvornår igangsætning af de enkelte an-
lægsarbejder skal finde sted, for at de kan
være til rådighed på netop det tidspunkt, be-
hovet indtræder — hverken før eller senere.
Kommer eksempelvis en folkeskole 1 år for
sent, betyder det gener for befolkningen og
skolevæsenet, men kommer skolen 1 år for
tidligt, er resultatet et rentetab på 1,5 mill. kr.
Prognoser på kort sigt må derfor være så nøj-
agtige som overhodet muligt, både med hen-
syn til tidspunkt og behovenes størrelse, og de
revideres ofte. Prognoser på lang sigt kan man
derimod nøjes med at korrigere med storre
mellemrum.

Planlægningen efter disse retningslinier be-
gyndte i Holstebro omkring 1960, og det første
resultat var byens dispositionsplan — general-
plan — som var færdig i 1962.

Den vigtigste prognose, som danner grund-
lag for stort set alt andet, er befolkningsprog-
nosen, men vi har også ladet udarbejde en
række andre prognoser eller undersøgelser.

Eksempler på den sociale planlægning.
Man har sat meget ind på at løse boligpro-

blemet ud fra den opfattelse, at det er en men-
neskeret at have en ordentlig bolig.

Man lod derfor foretage en boligundersøgel-
se, og analysen mundede ud i en prognose for
boligbyggeriet frem til 1980.

Befolkningens sammensætning, den eksi-
sterende boligmasse og dens fordeling på lej-
lighedsstørrelser samt den forventede sane-
ring m.v. blev sammen med en politisk mål-
sætning for boligstandarden i 1980 indkørt på
EDB og analyseret.

På denne måde fik man et program for det
nødvendige boligbyggeri, både for såvidt an-

går antal lejligheder og lejlighedsstorrelser.
Programmet er opdelt på 5-års perioder og bru-
ges ved tilrettelægningen af den fremtidige
boligproduktion og ved gennemførelse af sa-
neringer.

Man skulle således kunne sikre, at der om
et vist antal år — i dette tilfælde i 1980 — i
byen findes den boligmasse, som man ud fra
en politisk vurdering har sat sig som mål. I
en sådan målsætning indkalkuleres naturlig-
vis den forventede velstandsstigning og de be-
hov og krav, der følger heraf.

Ikke mindst en opgørelse, der viste opdeling
på lejlighedstyper var til stor nytte. Man fik en
klar tilkendegivelse af, at det var de storre
lejlighedstyper, man skulle koncentrere sig
om.

Man fik også gennem analysen et bevis for,
at de øjeblikkelige boligproblemer var lost.
Dette medførte, at byrådet kunne vedtage at
ophæve alle boligrestriktioner. Det var den før-
ste storre by i landet, som kunne gore dette,
og en af følgerne har været et lavere husleje-
niveau end i de fleste andre byer af tilsvaren-
de storrese.

Boligprognosen er et eksempel på, hvorledes
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Holstebro torv før byfornyelsen satte ind.

planlægningsresultater har dannet grundlag
for praktiske politiske beslutninger af meget
stor rækkevidde.

Et andet problem, som er kulegravet, er om-
sorgsbehovet for ældre. Man bad Socialforsk-
ningsinstituttet i Kobenhavn om at foretage
en undersøgelse i byen og det område, der
knytter sig til byen.

Et af den mellemstore bys problemer kan
være, at den i sin administration ikke kan
have tilstrækkelig expertise på alle områder.
Derfor knytter vi konsulenter af forskellig art
til os, således at den politiske beslutningspro-
ces kan hvile på det bedst tænkelige grundlag.

Resultatet af omsorgsundersøgelsen er pu-
bliceret af instituttet som studie nr. 12, Ko-
benhavn 1968. Konklusionen af undersøgelsen
viste et noget større institutionsbehov end tid-
ligere antaget. Det viste samtidig, at behovet
omfattede egentlige plejehjem, medens det
man kendte tidligere som alderdomshjem.
— altså hjem for mere eller mindre raske æl-
dre måtte forsvinde, fordi dette klientel
bedre kunne hjælpes ved forskellige former for
omsorg i hjemmene.

Den politiske konsekvens af undersogelsen.
— af planlægningsresultatet — blev en bevil-
ling på 3 mill. kr. til ombygning af byens garn-
le alderdomshjem, der har plads til ca. 120
personer, så det nu får standard som et mo-
derne plejehjem. Herudover blev 2 nye pleje-
hjem med plads til 100 patienter sat i gang.
De er netop taget i brug. Et hjem med plads til
50 patienter er under opførelse, og yderligere
2 plejehjem med plads til 100 patienter pro-
jekteres for tiden og vil blive igangsat i over-
ensstemmelse med behovet.

Andre analyser er foretaget af Institut for
Centerplanlægning, der er byens konsulenter
en række planlægningsopgaver. Instituttet har
bl.a. udarbejdet analyser og prognoser for sko-
lebyggeri og børneinstitutioner.

Generelt kan jeg sige, at man gennem plan-
lægningen søger at forudsige behovet, således
at institutionerne kan være til stede, netop når
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behovet indtræder, i stedet for at man hele
tiden lader sig overraske af udviklingen.

Behov er ganske vist ofte noget temmelig
udefinerligt. Man har således erfaring for, at
behovet for en ting vokser, efterhånden som,
der produceres mere af den. F.eks. har vi ,kon-
stateret, at interessen — behovet — for .borne-
haver accelerer i takt med opførelsen af nye
børnehaver. Der er tydeligt en sammenhæng
mellem behovets udvikling og de. løsninger,
man finder frem til. Jo .bedre løsninger, jo
storre behov. Derfor kan de halve losninger
være farlige, fordi cle . medvirker til . at • under-
trykke det faktiske behov med • deraf følgende
sociale problemer på andre områder.

Som et eksempel kan nævnes legepladser.
Man har måske nok en fornemmelse af, at
der behoves legepladser og indretter derfor
hist og her nogle små pladser mellem huskar-
reerne med sandkasser, vipper . og gynger. Når
så børnene ikke bruger dem, • vil man sige, ja-
men børnene ønsker jo slet ikke legepladser,
de vil hellere lege ved indgangsdørene og mel-
lem bilerne. Dette er selvfølgelig galt. Proble7
met ligger i, at man har udformet legeplad-
serne på forkert måde, og noget tilsvarende er
ofte gældende på .andre områder.

Undertiden er befolkningen ønsker også for
vagt udformet. F.eks. kan en gruppe unge .ud-
trykke deres • ønske som «et sted at være *on"
aftenen». Men hvordan dette sted skal indret-
tes og hvilke aktiviteter, der skal være plads
til, må man også have frem, ellers vil sådan-
ne .lokaler . komme til at stå tomme.

For såvidt mulig at finde frem til det egent-
lige behov, kan der i sådanne tilfælde med for-
del anvendes interview-undersøgelser, tilrette-
lagt af sociologer og psykologer.

Den kulturelle planlægnings betydning for lo,
kalsamfundets udvikling. •

Som et udgangspunkt i .planlægningen • er
det naturligvis af betydning at have et billede
af, hvorfor folk flytter til eller fra byen, . og
hvorfor de netop flytter hen, hvor de nu gor.

Torvet efter omdanneisen.
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Dette spørgsmål har man søgt klarlagt ved
en interview-undersøgelse. Undersøgelsen vis-
te, at såfremt bysamfundet ønsker at tiltræk-
ke eller blot at fastholde en befolkning, så må
byen have et højt serviceniveau.

Det vil ikke fortsat være nok at tiltrække
industrier, at tilvejebringe boliger og gode tra-
fikale forhold osv.

Den mellemstore by må kunne give de sam-
me rigt varierede tilbud som storbyen, ellers
kan den ikke bevare eller tiltrække det be-
folkningsunderlag, som er en forudsætning for
en vis social og kulturel standard. Denne ten-
dens vil sikkert forstærkes, og fremover bli-
ver dette at flytte til en by — eller forblive i
en by — ikke blot et spørgsmål om beskæfti-
gelse og løn, men også et spørgsmål om tilste-
deværelse af de faciliteter, som gør det attrak-
tivt at bo i en by.

Afgørende for en bys udvikling bliver altså
en god social service, gode muligheder for un-
dervisning, uddannelse og for kulturelle og
kunstneriske oplevelser og udfoldelser. Sagt på
en anden måde må det forventes, at kulturel
aktivitet i sig selv giver økonomisk vækst i
lokalsamfundet.

Begrundelsen for investeringer i sociale og
kulturelle formål behøver derfor ikke at være
begrænset til et for mange måske lidt uhånd-
gribelig ønske om bedre trivselsmuligheder.
Begrundelsen for sådanne investeringer kan
altså også hvile på en såre fornuftsbetonet øko-
nomisk vurdering. Det er efter min opfattelse
vigtigt at få denne sammenhæng frem, thi
medens idealismen oftest kun kan få låget på
de offentlige kasser åbnet på klem, så vil den.
forventede økonomiske virkning af en inves-
tering i en social/kulturel udvikling ofte være
det, som kan tilvejebringe de fornødne be-
villinger.

Men en sådan udvikling kommer ikke af
sig selv. Den må planlægges og provokeres
frem gennem en aktiv indsats.

Kulturformidlingen.
Jeg er klar over, at det -- uagtet at f.eks.

et kulturelt miljø kan have en fremmende
virkning på byudviklingen — er et helt rele-
vant spørgsmål om kulturformidling egentlig
er en kommunal opgave og som sådan bor
medtages i byens planlægning.

Jeg vil gerne besvare spørgsmålet med at
henvise til, at vi i de senere år har vært vidne
til en udvikling, som i mange henseender er
uden sidestykke i menneskenes historie. Vi-
denskaben og teknikken fremlægger hver dag
nye forbløffende resultater, og på det industri-
elle og merkantile område oplever vi en eks-
pansion, som næsten kan tage vejret fra os.
I vor begejstring for disse fremskridt er det
væsentligt, at vi ikke glemmer dette, at så-
fremt vi ikke sørger for, at de materielle
fremskridt følges op af en tilsvarende men-

neskelig og kulturel udvikling, så er i den sid-
ste ende det hele ikke så forfærdelig meget
bevendt.

Ingen kan i det lange lob klare sig med flot-
te biler, elektriske køleskabe og hvad det nu alt
sammen hedder. Hvor behagelig alle disse ting
kan gore tilværelsen, så formår de dog ikke
at give nogen dybere eller vedvarende glæde.
De materielle goder kan nok gøre tilværelsen
lettere, men de kan næppe give indhold eller
mening.

Rigtigheden af dette kommer vel også mod-
sætningsvis frem gennem meget af det, vi
oplever i dag — tænk blot på ungdomsoprøret
eller narkotikaproblemet, der bryder igennem i
en tid, hvor de materielle livsvilkår er ene-
stående.

Derfor er kultur og fritidsaktiviteter heller
ikke en luksusforeteelse, men en nødvendig del
af et meningsfyldt menneskeliv.

På denne baggrund må det være samfun-
dets, og det vil sige kommunernes og statens
opgave at stille sådanne ting til rådighed, at
den størst mulige del af befolkningen kan fa.
tilbud om oplevelser og udvikling, en udvik-
ling som også tager sigte på menneskenes for-
hold til hinanden. Kunsten — kulturen — fri-
tidsaktiviteterne — har således fået nye opga-
ver — en ny betydning — og en mere frem-
skudt placering i samfundsudviklingen.

Den aktive kulturpolitik i Holstebro star-
tede med opførelsen af Holstebro-Hallen. Den
har kostet 8 mill. kr. og blev taget i brug i
1966. Foruden en stor scene med de mest mo-
derne installationer har hallen også mødeloka-
ler af forskellig størrelse, og den kan derfor
bruges til mange forskellige aktiviteter. Inde
i selve hallen kan der opstilles et teater med
plads til 725 personer, og ved hjælp af en sær-
lig afskærmning kan man her opnå den inti-
me fornemmelse, som gerne skal være for-
bundet med en teateroplevelse.

I oktober 1965 besluttede byrådet at etable-
re et kunstmuseum, og til dette brug købtes
der en meget smuk gammel Patricier-ejen-
dom til et belob af 1,5 mill. kr.

Allerede den 5. maj 1967 indviedes museet,
efter at der var anskaffet kunst til et beløb
af omkring 300 000 kr.

Ligeledes i 1965 indgik kommunen aftale
med Statens Kunstfond om, at fonden og kom-
munen i en 3-årig periode i forening skulle an-
skaffe kunst til udsmykning af byen og de of-
fentlige bygninger til at beløb af indtil 1 mill.
kr.

Derudover har kommunen for egen regning,
men med tilskud fra Ny Carlsbergfonden købt
den verdensberømte kunstner Giacomettis
skulptur «Kvinde på Kærre» til en pris af
210 000 kr.

I løbet af sommeren 1966 flyttede Odin-
Teatret fra Oslo til Holstebro. Det har kostet
ca. 300 000 kr. at indrette lokaler til teatret,
der jo er et teaterlaboratorium. Kommunens
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Typisk provinsgade med trafik i begge retninger.

tilskud til driften af teatret beløber sig til
125 000 kr. om året.

Som den eneste by i Danmark har Holste-
bro ansat en stadskomponist. Komponistens
opgave er at være konsulent for skolernes
sang- og musiklærere og selv arbejde med.
elevhold. Han skal fremstille musik til særli-
ge lejligheder, f.eks. skolernes fester, således
at eleverne kan indøve og fremføre musikken.
Yderligere skal han opbygge et studie for
elektronisk musik, og endelig fik komponis-
ten til opgave at starte en musikhøjskole og
en musikforening.

For nylig har kommunen for et beløb af
ca. 300 000 kr. ladet ombygge en lagerbygning
til kulturelle formål. Lokalerne, der er på ca.
460 m2 og ligger i tilknytning til kunstmuseet,
tager foruden udstillinger især sigte på ung-
dommens behov.

En anden lagerbygning er stillet til rådig-
hed for ungdommen, uden at den er blevet
istandsat, og ikke mindst denne bygning er
blevet en betydelig succes.

Hvilken effekt har kommunens indsats så
haft?

Det vil føre for vidt her i dag at beskrive den
virksomhed, der er sat — nøjes med at sige,
at virkningen har været kolosal. At der er skabt
langt bedre trivselsmuligheder for befolkningen,
er åpenbart for enhver. Derudover har indsas-
sen også givet en række mere målelige, prak-
tiske resultater.

Den økonomiske indsats i den kulturelle ud-
vikling er betydelig, idet kommunens netto-
driftsudgifter til de kulturelle aktiviteter ud-
gjør ca. 1,2 mill kr. pr. år, svarende til 0,4-0,5
af en beskatningsprocent på 17,7.

Den fysiske planlægning.
Ser vi på den fysiske planlægning — og jeg

tænker her på udbygningen af nye områder —
så er det ganske afgørende for slutresultatet,
at der kan planlægges for større områder ad
gangen og at man på forhånd nogenlunde ken-
der omfanget af det område, der skal udbyg-

Sosialokonomen nr. 10 1969.

ges. Uden dette vil man ikke kunne dimensio-
nere f.eks. veje og forsyningsledninger. Tilsva-
rende er tilfældet med de offentlige institu-
tioner som vuggestuer, børnehaver, skoler
samt lege- og fritidsarealer, og jeg kunne også
nævne en ting som butikstorve.

Disse faciliteter må placeres fra begyndel-
sen, således at der kan opnås det rette befolk-
ningsunderlag og de mest hensigtsmæssige
trafiklinier.

Men hvis de aktuelle arealer helt eller del-
vist tilhører private, ved man ikke, hvornår
eller om det planlagte overhovedet kan kom-
me til udførelse, da grundejerne jo selv af-
gør, hvornår de ønsker deres jord udnyttet,
og en tilfredsstillende planlægning vil være
umulig.

Det er derfor ikke tilstrækkeligt, at kom-
munerne blot udarbejder planerne. De må også,
skaffe sig indflydelse på eller magt over pla-
nernes fysiske og tidsmæssige uførelse, og
løsningen er her en aktiv jordpolitik.

Men også for økonomien er en aktiv jord-
politik afgørende.

I samme øjeblik private, de sociale bolig-
selskaber og kommunen samtidig optræder
som jordkøbere, opstår der dels en konkurren-
ce og dels hos sælgerne en overvurdering af
behovet, som vil komme til udtryk i større
priser. På grund af konkurrencemomentet vil
der måske også blive opkøbt jord i utide. Ren-
tetab er følgen, og i sidste instans er der kun
brugerne, og det vil sige befolkningen, til at
betale merudgifterne.

For at modvirke denne uheldige virkning,
traf man i Holstebro for år tilbage aftale med
de almennyttige boligselskaber om, at kun
kommunen skulle opkøbe jord, idet man sam-
tidig påtog sig en pligt til at forsyne såvel de
sociale boligselskaber som private med bygge-
modne arealer af enhver art i det omfang, der
er behov og interesse til stede.

På grund af kommunens omfattende jord-
1103 er der efterhånden ikke blevet plads til pri-
vate opkøb af praktisk betydning, og kommu-

Samme gade efter omdannelse til gågade.
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nen besidder nu stort set den jord, hvorpå ud-
viklingen skal finde sted i de kommende 8—
Ito hr.

Denne aktive jordpolitik er den direkte år-
sag til, at man i Holstebro har kunne bevare
meget rimelige jordpriser til trods for den
stærke udvikling, der finder sted i byen. De
lave jordpriser har skabt mulighed for, at
kommunen kan udvikle bedre boligområder
med f.eks. trafikdifferentiering og med alle
nutidige faciliteter — vuggestuer, barnehaver,
fritidshjem, ungdomsklubber, plejehjem osv.
— rettidigt og rigtigt placeret i området. Alt
sammen uden at grundpriserne ved videresalg
bliver højere end andre steder, hvor de sam-
me anlæg ikke udføres.

Når kommunen ejer jorden, kan den tillige
ved salg af de byggemodnede grunde indkal-
kulere alle arter af byggemodningen i prisen
og undgå at stå i forskud med udgifter til f.
eks. gadeanlæg og kloak i 10-20 år. Som
grundsælger har kommunen endvidere det
bedste udgangspunkt ved forhandling med de
almennyttige boligselskaber om, at disse skal
opføre sociale institutioner, butikstorve o.lign.
samtidig med boligerne. Endelig kan det ph-
peges, at risikoen for, at en byplan i et udvik-
lingsområde skal undermineres af dispensatio-
ner efter pres fra grundejere mindskes bety-
deligt, når kommunen ejer jorden og selv fo-
restår udstykningen.

Efter de nævnte retningslinier udvikler Hol-
stebro kommune for tiden en bydel omfat-
tende ca. 6 000 indbyggere.

Den samlede investering i byggemodning af
arealerne og i offentlige institutioner vil for
det nævnte område blive ca. 50 mill. kr. Det
er af vital betydning, at disse investeringer
omgående udnyttes rationelt, dvs. at de fore-
tages i takt med og afpasses efter befolknings-
tilvæksten. Ligeledes er det afgørende, at
kommunen får den investerede kapital i f.eks.
byggemodning frigjort hurtigst muligt til nye
investeringer i byudviklingen.

Ejendomsforholdet til jorden muliggør i
Holstebro dette og når det nævnte område 3-4
år er feerdigudbygget, er kommunens eneste
slutinvestering kun hvad folkeskolen kræver.

Udbygging af nye byområder er således ingen
belastning i Holstebro. Men nøglen til det hele
er en yderst aktiv jordpolitik. Den er simpelt-
hen en af grundpillerne i hele kommunens ud-
byggingspolitik.

Bykernen.
Den fysiske, sociale, kulturelle og økonomis-

ke planlægning i kommunen hører sammen.
Keks. er bycentret kontaktområde for hele
regionens befolkning ; her findes det største og
mest forskelligartede udbud af kommerciel-
og social service, kulturfaciliteter m.v.

Vi bestræber os på at gore bycentret så rigt
sammensat som muligt. Det skal rumme ikke

alene butikker, men også offentlige og kultu-
relle institutioner samt forlystelser m.m. Der-
for er f.eks. Holstebro-Hallen placeret midt i
byen med teaterlokaler og restaurant. Oprin-
delig var det meningen at lægge hallen i byens
periferi i et parkområde, men den blev under
projekteringen flyttet til bycentret.

Ved primært at samle de funktioner, som
henvender sig til hele byen og til oplandet i by-
centret, gøres dette så attraktivt som muligt.
Funktionerne kan gensidigt støtte hinanden,
og man tilbyder hele egnens befolkning den
bedst mulige betjening, både med hensyn til
udbud og kvalitet, og dette gælder for såvel
detailhandelen som kulturelle formål. Med si-
ne mange forskellige funktioner betragtes by-
kernen også som et kulturcenter, men uden
skarpe skel mellem de forskellige formål og
uden at man opfatter kulturelle formål som
noget fint, ophøjet og isoleret.

Ifølge kommunens vejplan af 1962 vil byens
egentlige city-område, der er på ca. 40 ha, blive
omkranset af et 4-sporet cirkulationsgadesy-
stem. På denne måde gives der befolkningen
og kunderne let adgang til centret, hvor der
etableres 3 000 offentlige og 1 000 private par-
keringspladser. Dvs. at centret stort set får
samme betjening som et shopping-center op-
bygget på åben mark.

Parkeringsanlæggene placeres lige bag de
gamle strøggader, der omdannes til gågader,
efterhånden som der skabes mulighed for bag-
tilkørsel. Disse anlæg anslåes at koste om-
kring 60 mill. kr., og betydelige dele af gade-
anlæggene er allerede udført eller under udfør-
else, ligesom de første 1 500 offentlige parke-
ringspladser er anlagt.

Denne omdannelse af bycentret har gjort
dette til et populært sted, som er et betydeligt
aktiv for hele bysamfundet — bl.a. i den kon-
kurrence, der på grund af bilismen nu finder
sted byerne imellem om købekraften. Denne
konkurrence vil tilspidses, og byerne kan ikke
forvente fremover at være center for et snæ-
vert afgrænset opland.

Allerede i dag handler 12 % af danskerne
udenbys. I en enkelt måned er der tale om hele
54 %. Udformningen af bycentrene vil derfor
få stigende betydning for en række byer.

Det er en nødvendighed, at bykernen tilpas-
ses fremtiden, men i voksende byer er den
ikke i længden tilstrækkelig til at rumme alle
fælles aktiviteter.

I mange byer ser man derfor en spredning
af aktiviteterne til et mere eller mindre til-
fældigt bebyggeligt areal, og uden at der er en.
koordinering af de offentlige og private inves-
teringer. En sådan udvikling, der vil være til
skade for hele lokalsamfundet, kan kun for-
hindres ved en samlet offentlig planlægning
af byudviklingen, og kun på den måde kan det
sikres, at kultur og fritidsaktiviteter samt bu-
sikres, at kultur og fritidsaktiviteter samt bu-
til hele befolkningen.
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For at undgå en sådan uheldig spredning har
man i Holstebro vedtaget, at byens udvikling
kun skal ske i een retning — nemlig mod nord
— og her vil man opbygge et samlet aktivi-
tetsområde med alle de aktiviteter, som ikke
kan finde plads i bycentret.

Det har vist sig, at de store offentlige in-
vesteringer i bycentret gør dette værdifuldt.
Ofte er der for centrets ejendomme tale om
værdistigninger på flere hundrede procent.
Med utgangspunkt i planlægningen har vi i tide
opkøbt ejendomme, som berøres af den nævn-
te værdistigning, og kommunen har ved vi-
deresalg haft mulighed for at inddrage til
kommunekassen så stor en del af den værdi-
forøgende virkning af kommunens egne in-
vesteringer, at nettoudgiften ved den hidtil ud-
forte byfornyelse er afholdt uden om skatte-
udskrivningen, og man forventer, at den re-
sterende byfornyelse også vil kunne gennem-
føres, uden at skatteudskrivningen belastes.

Dette, at byfornyelsen finansieres gennem
en forudseende opkobspolitik, er utvivlsomt år-
sagen til, at omdannelsen af bycentret i Hol-
stebro er gået langt stærkere end i nogen an-
den dansk by.

Planlægningens organisation.
Skal en kommunes planlægning blive til

mere end ønsketænkning og undgå at blive
noget, der svæver frit i luften med kun ringe
mulighed for at blive til virkelighed, må de
mange ønsker indgå i en samlet planlægning,
hvoraf en økonomisk langtidsplanlægning er
en nødvendig del. I Holstebro har man taget
konsekvensen av disse synspunkter, og ved en
ændring pr. 1/4 1966 af styrelsesvedtægten,
henlagde man al kommunal planlægning un-
der økonomiudvalget.

I alle andre danske kommuner påhviler plan-
lægningen de enkelte fagudvalg. Dvs. at so-
cialudvalget planlægger på de sociale områder,
skoleudvalget planlægger udviklingen i under-
visningssektoren, teknisk udvalg tilrettelæg-
ger den tekniske udvikling osv., men dette gi-
ver en spredning og ofte en manglende koordi-
nering.

De erfaringer, vi har gjort, viser, at kon-
centrationen af planlægningen giver en for-
øgelse af effektiviteten og understreger, at al
planlægning, der ikke afpasses efter kommu-
nens økonomiske formåen, er urealistisk. Det-
te vil ganske vist lyde som en selvfølgelighed,
men er alligevel en ofte ikke respekteret kends-
gerning.

Den økonomiske planlægning.
Det er i Holstebro blevet en selvfølge, at

man samtidig med beslutningen om at udføre
en opgave tager stilling til, hvor pengene skal
komme fra. Skal det være ved lån, og hvilken.
virkning får så renter og afdrag på skatteud-
skrivningen. Skal udgiften afholdes af kom-
munens fonds, eller skal den finansieres ved
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henlæggelse over nogle driftsår, dvs. over
skatteudskrivningen. Hvor meget skal der så
henlægges de enkelte år, og hvornår er det
økonomiske grundlag for opgavens løsning
skabt. På denne måde får politikerne samtidig
alle kort på bordet, når de skal træffe afgørel-
se. Det, at man samtidig får præsenteret øns-
ket og den økonomiske virkning, gør ikke ale-
ne planlægningen helt anderledes realistisk,
men giver også den politiske beslutning et an-
det indhold. Vil man ikke samtidig tage stil-
ling til målet og midlerne, ja så er det udtryk
for, at der ikke er tilstrækkelig alvor bag øn-
sket om at føre de planlagte ting igennem.

Den første forudsætning for, at der kan fo-
retages en helhedsvurdering, er en investe-
ringsplan omfattende en årrække. Vi arbejder
i Holstebro med 10-årige investeringsplaner, og
da man for 5 år siden udarbejdede den første,
blev man meget overrasket over behovet, som
dengang var 120 mill. kr., men allerede i dag
er det steget til det dobbelte.

Det første, man måtte foretage, var en prio-
ritering af opgaverne, dernæst en undersøgel-
se af hvilke opgaver, der eventuelt lige så godt
kunne løses af andre.

De praktiske resultater af overvejelserne
blev iøvrigt forhøjelser af en række kommu-
nale afgifter og forøgelse af skatteudskrivnin-
gen, udover hvad der skulle til for at skabe
balance. Derved blev en delvis selvfinansiering

Som et enkelt praktisk resultat kan jeg neev-
ne, at man netop har påbegyndt opførelsen af
en svømmehal til ca. 5,5 mill. kr. og at dette
projekt gennem planlægningen er blevet udsat
i 3 år, indtil man nu fuldtud kan selvfinansiere
det.

Ser vi på hele anlægsbudgettet for det kom-
mende år, så er selvfinansieringen på ca. 9
mill. kr. eller ca. af kommunens nettoinves-
teringer i det pågældende år.

Den 10 årige investeringsplan må dog nær-
mest betragtes som en oversigt over målsæt-
ningen. Denne plan suppleres derfor med en
3-årig investeringsplan, som er udtryk for,
hvad der virkelig vil komme til udførelse i
den betragtede periode.

For på kortere sigt at kunne vurdere den
økonomisk virkning af investeringerne an-
vender vi også 3-årige driftsbudgetter, som
udarbejdes lige så detailleret som budgettet
for det aktuelle regnskabsår. Der udarbejdes
tillige en prognose over beskatningsgrundlaget
for samme 3-års-periode, og man er således
i stand til at måle den enkelte udgiftsvirkning
på beskatningsprocenten. D.v.s. at politikerne,
inden de træffer beslutning om en større in-
vestering, kan få oplysning om, hvilken kon-
sekvens investeringen vil få for beskatnings-
procenten. For alle de flerårige planers ved-
kommende er der tale om såkaldte rullende
planer. D.v.s. at der hvert år føjes et nyt år
til, samtidig med at det ældste år udgår.
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Afslutning.
I de sidste 2 byrådsperioder — d.v.s. i snart

8 år — er alle beslutninger af betydning i Hol-
stebro byråd truffet i absolut enighed. Det er
min opfattelse, at planlægningen i høj grad

har medvirket her til, idet det jo er langt van-
skeligere at træffe beslutning om en opgave
af en vis rækkevidde, hvis den fremstår som
en isoleret sag, end hvis opgaven har sin plads
i en storre samlet plan.

ØKONOMISJEF
Stillingen som økonomisjef ved Studentsamskipnaden i Oslo er ledig, og skal ibesettes
med høyt kvalifisert medarbeider snarest mulig.
Søkere bor ha Handelshøyskole eller Bedriftsokomisk utdannelse, og omfattende
administrativ erfaring.
Andre utdannelseskombinasjoner kan også komme på tale, for øvrig velkvalifiserte
søkere.
Studentsamskipnaden i Oslo driver over 60 forskjellige økonomiske aktiviteter, hvorav
de viktigste er:

18 studentspisesteder, Universitetssentret, Boligavdelingen med 2 studentbyer, Uni-
versitetsforlaget med bokhandler, varehus og trykningssentral, Reisebyrå med filialer,
samt Daginstitusjoner for barn og helsetjenesten ved Universitetet Oslo.

Organisasjonen har 600 fast ansatte medarbeidere, og årsbudsjettet for 1970 er på 100
mill. kroner. Økonomisjefen skal planlegge, gjennomføre og kontrollere økonomifor-
valtningen ved alle Studentsamskipnadens virksomheter i henhold til retningslinjer
trukket opp av styret. Han er direkte underlagt adm. direktør.

Til ansvarsområdet hører bl. a. følgende funksjoner:

Budsjett-koordinering, budsjett-kontroll, regnskapsvesen, samt utvikling av kalkula-
sjonssystemer.

Økonomisjefen har videre ansvaret for utarbeidelse av

budsjettskjemaer og generelt grunnlagsmateriale for Studentsamskipnadens total-
og avdelingsbudsjetter, Ajourhold av kontoplaner for drifts- og finansregnskap, ut-
arbeidelse av statistiske oppgaver til offentlige etater og andre økonomiske analy-
ser og rapporter.

Det tilbys interessante og ansvarsfulle arbeidsoppgaver i en ekspanderende og frem-
tidsrettet organisasjon. Stillingen er lønnet i Sjefsregulativets kl. 1, og er innlemmet
i Statens pensjonskasse. Brutto årslønn er for tiden kr. 59 630.-. Nærmere opplys-
ninger gis av personalsjef Lochen, tlf. 46 68 80, linje 136.

Søknad med kopier av vitnesbyrd og attester, sendes innen 28. januar til:

STUDENTSAMSKIPNADEN I OSLO
Personalavdelingen, Postboks 294, Blindern, Oslo 3.
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Skiss utvisande Nacka stads belagenhet
Stockholmsregionen

Skala 1:100000 	

rcitbebyggdo områden

Iv Ekoonomidirektor Arne Landelius Nack a kommune

Presentation av Nacka og Nacka kommune-
block.

Nacka kommun fick stadsrättigheter för 20
år sedan och har nu 26 000 invånare och en
areal på 5 000 har. mom stadens gränser finns
mycket stora fritidsområden och egentlig stad-
kärna saknas. Till skillnad från flertalet grann-
kommuner till Stockholm är antalet arbets-
tilifällen staden större än bosatta yrkes-
verksamma personer.

Staden är centralort i ett kommunblock. I
blocket ingår förutom Nacka ytterligara två
kommuner, den totala folkmä,ngden i blocket
är 43 000 invånare. Kommunblocket ingår i
Stor-Stockholm med de problem detta för med
sig såsom bl.a. trafikproblem. Kommunerna
är ä,nnu så länge var för sig helt självständiga.
Beslut om sammanläggning av de tre kom-
munerna till en kommun vä,ntas inom den
närmaste tiden. Nacka stads läge och omfatt-
fling framgår av bifogade kartskiss (Bilaga 1).

Förberedelser för langsiktig ekonomisk plane-
ring.

Under första hälften av 1960-talet och efter
införandet av automatisk databehandling av
stadens rä,kenskaper påbörjades arbetet med en
ekonomisk femårsplanering. Vi, liksom fiera
andra kommuner hade funnit att ett system
med enbart årsbudget för den ekonomiska pla-
neringen var helt otillfredsställande. Den för-
sta ekonomiska långtidsplanen presenterades
1965, varvid klart utsades att avsikten var att
planen skulle framlä,ggas årligen och vara rul-
lande samt omfatta 5-6 år. Den modell som
användes hade under ledning av fil lic Per
Holm utarbetats inom en grupp förortskommu-
ner till Stockholm. Redan vid arbetet med den
andra långtidsplanen 1966-71 fann drätsel-
kontoret att det ekonomiska perspektivet bor-
de vara lä,ngre och anförde: (Låt mig Mr före
citatet inskjuta att ett stort antal kommuner

Bilaga 1.
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i Sverige är skyldiga att til överordnade myn-
digheter årligen ingiva ett program över be-
räknat bostadsbyggande under närmaste fem-
årsperiod; bostadsbyggnadsprogram.)

«Ett oavlåtligt samspel mellan den fysis-
ka och ekonomiska planeringen är nödvändig.
Vid knapphet på resurser, såväl ekonomiska
som personella, r det av stor vikt att dessa
resurser samordnas för att med minsta in-
sats nå bästa resultat. En dylik samordning
måste i förväg planeras, ofte åtskilliga år
före den period som bostadsbyggnadspro-
grammet omfattar.

En lå,ngsiktig planering pågår och har
länge pågått inom kommunen, men den
svällande administrationen och det ökade an-
talet anställda, som syslar med planerings-
frå,gor, gör det angelä,get att planeringen
kartläggs och samordnas efter en bestämd
metod, som bör vara så lätthanterlig som.
möjligt. Vi borde undersöka förutsättningar-
na att få till stand en organiserad samord-
ning av handlandet, en utvecklingsplan som.
omfattar en tidsperiod på 10-15 år. Utveck-
lingsplanen skulle kunna leda fram mot ett
väl underbyggt bostadsbyggnadsprogam, som
utgör grunden för nästa steg, den ekonomis-
ka långtidsplaneringen. I långtidsplanen inte-
greras den fysis ka, och ekonomiska plane-
ringen. Ettårsbudgeten avslutar kedjan och
blir det instrument, som anvä,nds för att sty-
ra och samordna 'slutskedet.»
Den fråga som hår berörts togs ungefär sam-

tidigt upp av stadsarkitektkontoret. Det gemen-
samma initiativet ledde till en utredning i syf-
te att tillskapa en metod ach arbetsform för
samordning av den fysiska och ekonomiska
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planeringen inom staden. Då detta arbete be-.
dömdes ha ett mera allmänt intresse i fråga
om integration av fysisk og ekonomisk plane-
ring, underlättades vidareutvecklingen genom
att medel ställdes till utredarnas förfogande
av Statens råd för byggforskning. Det var en
arbetsgrupp på tre personer, två arkitekter och
en ekonom, som svarade för utredningen, av
dessa var en av arkitekterna och ekonomen
anställda hos staden. Jag skal inte närmare
uppehålla mig vid utredningen och den metod
som där rekommenderas utan hänvisa till den
tryckta rapporten nr. 43/1969 från Statens in-
stitut för byggnadsforskning.

Samordning av fysisk och ekonomisk planering.
Ansvariga myndigheter inom Nacka godkä,n-

de den föreslagna arbetsmetodiken för en ut-
byggnadsplanering avseende samordning av den
fysiska och ekonomiska planeringen. Man be-
slöt att utvidga den arbetsgrupp som stått för
den ursprungliga utredningen med representan-
ter för andra förvaltningar med uppdrag att ut-
arbeta en utbyggnadsplan som skulle omfatta
15-årsperioden 1967-1981. Enligt direktiven
för arbetet skulle den ej innebära ändringar
redan fattade beslut till utbyggnad. Den skulle
redovisa snabbast möjliga bostadsproduktion
inom områden som ännu ej vant föremål för
beslut. Metodikens möjlighet att studera alter-
nativa utbyggnadsplaner skulle inte nu prövas.

Som förklaring till dessa direktiv kan här
nä,mnas att förortskommunerna till Stock-
holm vid denna tidpunkt hade en särskilt hård
press på sig att söka öka produktionen av bostä,-
der. Utbyggnadsplanen i Nacka kom av den an-
ledningen i sin första tillämpning att nyttjast
för att studera möjligheterna till en snabb ut-
byggnad och framförallt kom den att använ-
das såsom ett administrativ hjälpemedel för
att genomföra den utbyggnad man redan be-
stä,mt sig för.

Sedan utbyggnadsplanen enligt de givna di-
rektiven färdigställts visade en investerings-
kostnadsprognos vid jämförelse med ekonomis-
ka långtidsplanen högre investeringsvolym de
sista åren i femårsplanen. Genom det lä,ngre
tidsperspektivet, 15 år, kunde initialinvesterin-
gar för nya områden helt naturligt lättare för-
utses. Detta medförde en omfattande revide-
ring av nä,sta femårsplans invsteringsdel. Jag
ska senare återkomma til utbyggnadsplanens
användning och betydelse för genomförandet
av bostadsbyggandet.

Ekonomisk långtidsplan 1969-1974 (med ut-
blick mot 1980).

Låt mig här först sä,ga att det skulle föra för
långt att närmare beskriva de metoder vi an-
vänder. Jag hänvisar till vad Per Holm tidigare
sagt på konferansen och till tryckta utrednin-
gar.

Utbyggnadsplanens bedömningar rörande
möjligt bostadsbyggande ach de ekonomiska

övervä,gandena i den senast antagna ekonomis-
ka långtidsplanen anvä,ndes vid upprättandet av
bostadsbyggnadsprogrammet för den närmaste
femårsperioden. Med ledning av bostadsbygg-
nadsprogrammet, som fastställes av stadens
styrelse (drätselkammaren) , och befolknings-
prognos bedömer stadens förvaltningar fem-
årsperiodens behov av investeringar. Arbetet
sker i regel genom revidering och komplette-
ring av den senaste långtidsplanens investe-
ringsdel och omräkning av investeringskostna-
derna till dagens penningvärde. Den kontinuer-
liga uppföljningen av utbyggnadsplanen gör att
detta arbeite inte längre är ,särskilt omfattan-
de.

Den ekonomiska långtidsplanen innehåller i
huvudsak :
1. Befolkningsprognos.
2. Prognos över skatteunderlagets förä,ndrin-

gar och beräkning av skatteintäkter.
3. Prognos över driftbudgetens nettokostna-

der.
4. Plan över nettoinvesteringarna.
5. Sammanfattande översikt och slutomdöme.

Det planerade bostadsbyggandet ligger till
grund för drätselkontorets framräkning av en
befolkningsprognos, som bildar underlag för be-
räkning av skatteintäkter. Förvaltningarnas
uppgifter om investeringsbehov granskas. Ut-
vecklingen av nettodriftkostnaderna förutsä,-
ges och möjlig upplåning bedömes.

De samlade ekonomiska bedömningar, som
gjordes i första långtidsplanen, har visat sig
vara tillförlitliga. Det var på grundval av dessa,
bedömningar som drätselkammaren 1966 för-
ordade en höjning av utdebiteringen med 1 :40
kr., från 10:60 till ca. 12 kroner per skattekro-
na. (Utöver den skatt som går till kommunen
utgår skatt till statskyrkan samt till landstin-
get, vars mest kostnadskrävande uppgift är
ansvaret för sjukvården. Den totala kommu-
nala utdebiteringen i Nacka uppgår nu till i det
närmaste 21 kroner per skattekrona. — 21 kro-
nor per 100 kronors beskattningsbar inkomst.)
Det kan här anmärkas att den beslutade höj-
ningen — skatten til Nacka har dä,refter vant
oförändrad frä,mst förorsakades av det stora
investeringsprogram, som kunde påvisas vid
utarbetandet av den första långtidsplanen. Skat-
tehöjningen var nödvändig för att minska upp-
låningsbehovet. Målsättningen, en relativt god
skattefinansiering av investeringarna, har i
stort sett kunnat

Den senaste långtidsplanen, omfattande åren
1969-74, avgavs i slutet av augusti månad i
år og skiljer sig från de föregående genom
att dels flera alternativ redovisas och dels att
utredningen för att bättre belysa de olika al-
ternativen omfattar prognoser i vissa fall 15
år framåt i tiden. Kan utbyggnadsplanerna
fullföljas, kommer detta att innebära en be-
rä,knad befolkningsökning från dagens 26 000
invånare till 40 000 år 1974 och 44 000 år 1975.
En mycket kraftig koncentration av bostads-
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byggandet sker shlunda mot mitten av 1970-
talet. Den beräknade genomsnittliga årliga be-
folkningsökningen fram till 1975 uppgår till 8
% •

Vårt svenska skatteavräkningssystem mel-
lan stat och kommun innebär emellertid sär-
skilt stora svårigheter för kommuner med
snabb befolkningsökning. Skatteefterslä,pnin-
gen är betydande ä,nda upp till tre år.

På ett tidigt stadium av utredningen och re-
dan dessförinnan frågade sig många om inte
det koncentrerade bostadsbyggandet bl.a. med.
hänsyn till belastningen på förvaltningsorgani-
sationen och till skatteavräkningssystemet skul-
le bli sä,rskilt ekonomiskt betungande och att
därför en lå,ngsammare och jämnare utbygg-
nadstakt var att föredra. En tänkt langsam-
mare utbyggnadstakt skulle innebdra en ge-
nomsnittlig årlig befolkningsökning på 6 %.

I detta sammanhang vill jag nämna att jag
för en tid sedan fick i min hand en beskriv-
fling över en nyligen upprättad hushållnings-
plan för en kommun på ca. 60 000 invånare
utanför Helsingfors. Av redovisningen över
planen framgick att kommunen funnit de eko-
nomiska resurserna otillräckliga för att bygga
i den takt som man enligt generalplanen tänkt
-sig. Man vdnde då helt enkelt på frågan och
försökte få utrett vilken folkmängdsökning
man skulle kunna klara utan extraordinä,ra fi-
nansiella åtgärder. Man fann att en befolk-
ningsökning på mellan 5-6 % skulle kunna
sväljas inom den uppdragna ekonomiska ra-
men. Den finska kommunens bedömningar
tycks rätt vä,1 överensstä,mma med bedömnin-
garna i Nacka.

Alternativet med en längre utbyggnadstakt
visade endast en relativt obetydelig ekonomisk
fördel framför alternativet med den snabbare
utbyggnaden. Med hänsyn HARI och då vid
berä,kningen inte tagits hä,nsyn till fördelen av
snabb förrä,ntning av betydande redan gjorde
investeringar i trafikanlä,ggningar och i anlä,g-
ningar för vattenförsörjning och avlopp och då
förhållandena i övrigt var svårbedömbara så
långt fram i tiden som 15 år, har alternativet
med förskjutning av bostadsbyggandet inte
vidare bearbetats. Jag vill emellertid nä,mna,
att en viss efterslä,pning av förberedelser för
utbyggnad enligt målsättningen kunnat iaktta-
gas. Detta har måhä,nda till följd att vi i reali-
teten ofrivilligt närmar oss den lägre utbygg-
nadstakten.

En önskan fanns även att undersöka vad som
eventuellt ekonomiskt kunde vinnas genom se-
narelä,ggning av vissa servicefunktioner inom
nya bostadsområden. Vid genomgång av inve-
steringsplanerna fann man förutsättningar att
senarelägga anlä,ggningar, innebärande en
minskning för perioden med endast 10 mkr.
av sammanlagda nettoinvesteringar på 283
mkr. Med hä,nsyn till de stora nackdelar, som.
följer med ofullstä,ndigt utbygda servicefunk-
tioner, och den i detta sammanhang obetyd-
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liga minskningen av investeringskostnaderna
blev inte heller detta alternativ föremål för
vidare utredning.

Den fortsatta utredningen rörde sig i huvud-
sak kring utvecklingen av nettodriftkostnader-
na. Vi har nämligen under de år arbetet med
den rullande lå,ngtidsplanen pågått såsom ett
problem ständigt kunnat iaktta, att driftskost-
naderna tenderar att stiga kraftigare än skat-
teintä,kterna.

För att redovisa och berä,kna nettodriftskost-
nadernas förändring skiljer vi på — vilket Per
Holm berörde under gårdagen — kostnadsför-
ändringar beroande av:
1. förändring av antalet dionsumentenheter»,

(invånare, skolbarn etc.)
2. förändring av penningvärde t, (inflation),
3. förändring av kostnadsnivån av andre skäl

(standardökning).
Den sistnä,mnda posten, standardökningar,

har under de gå,ngna åren medført årligen kost-
nadsökningar på 5 % eller något däröver.

Omfattande beräkningar har gjorts beträf-
fande utve2klingen av skattekraften, skatteun-
derlaget per invånare. Den beräkna,s såsom ett
genomsnitt för perioden fram till 1980 komma
att öka med 3 % per år. På grund av skatte-
eftersläpningar ligger ökningen fram till 1974
endast på 1,2 % per år. Vi har av bl.a. detta
skäl ansett oss böra fortsä,tta beräkningarna
även på utgiftssida,n till 1980.

I föregående års plan och ä,ven tidigare har
påtalats att framtida svårigheter kan uppstå,
om balans inte kan uppnå,s mellan stegringen
av nettokostnadern a och tillgä,ngliga intä,kter.
Arets utredning försöker utförligare än tidiga-
re belysa detta problem och påvisa följderna av
olika handlingsalternativ. Tre förslag har stains
mot varandra, standardökning med 5 %, alter-
nativ Ia, standardökning med 3 %, alternativ
Ic; samt standardökning med 5 % och ökning
av utdebiteringen från 1971 med 1 krona, al-
ternativ

Nödvändigheten av att hålla standardöknin-
gen inom ramen för tillgängliga resurser samt
att höjning av utdebiteringen endast tempo-
rärt klarar situationen visas å följande dia-
gram (Bilaga 2).

Alternativet la med 5 %, standardökning
och oförändrad utdebitering, betyder att kapi-
taltillgångar måste tas i anspråk för att tä,cka
driftkostnader år 1974, vilket strider mot kom-
munallagens bestämmelser beträffande kom-
munernas förmögenhetsskydd. Endast en blyg-
sam ytterligare utbyggnad mot slutet av 1970-
talet utöver den nu planerade skulle vidare
medföra ett sådant lånebehov att på grund av
stegrade annuiteter 'enahanda situation som
1974 åter skulle inträffa i början av 1980-talet.

Genom lägre driftkostnader finns enligt al-.
ternativ le (standardøkning 3 %) skatteintäk-
ter för i varje fall tdckning av en viss del av in-
vesteringarna under hela perioden. Tre år (1972
—1974) är visserligen särskilt besvärande med
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låg skattefinansiering av investeringar, men
redan 1975 närmar sig förhållandet dagens och
från 1977 visar bera,kningarna total skattefi-
nansiering av investeringarna. Med den ten-
dens som har kan utlä,sas torde de svåra åren
kunna överbryggas. Vidare torde en fortsatt
framtida utbyggnad med nya investeringar
kunna ske med normal skattefinansierings-
grad.

Alternativ le med 5 % standardökning och
fr o m 1971 höjd utdebitering med 1 krona
visar en något bättre situation än alternativ Ic
1973-1974. Emellertid kommer nya utdebi-
teringshöjningar att erfordras för kostnads-
stegringarna efter 1975.

Då det, som ovan visats, inte är möjligt att
med oförändrad utdebitering bibehålla den
högre standardökningen och samtidigt fullföl-
ja de investeringsplaner, som ligger till grund
för lå,ngtidsplanen, är alternativ Ia ej praktiskt
genomförbart. Valet kom därför att stå mellan
att, å ena sidan, enligt alternativ Ic begränsa
standardökningen och bibehålla utdebiteringen
oförändrad, varvid det finansiella läget efter
/Agra besvärliga år åter vantas bli normalt,
ach att, å andra sidan, enligt alternativ le med
återkommande höjningar av utdebiteringen,
varav den första med 1 krona år 1971, möjlig-
göra en högre standardökning. Med hänsyn till

att aven i alternativ Ic driftskostnadernas ök-
ning kommer att ge utrymme för en betydan-
de standardhöjning under 1970-talet — a,ven
om i ja,mförelse med hittils restriktivitet mås-
te iakttas för att kostnadsökningen skal kunna
begrä,nsas — fann man detta alternativ vara
det mest realistiska.

Ytterligare ett motiv för en begramsning av
driftskostnaderna och bibehållande av oförän-
drad utdebitering är osäkerheten beträffande
möjligheterna att på kapitalmarknaden uppta
de lån som erfordras. Den situationen kan så-
lunda uppstå att de planerade investeringarna i
större omfattning an vad lå,ngtidsplanen an-
ger måste skattefinansieras, vilket i sin tur
kan medföra att utdebiteringen må,ste höjas
av denna orsak.

Den låga skattefinansieringen av investerin-
gar i mitten på 1970-talet och den relativa op-
timismen i bedömningarna kan måhända för-
vå,na men förklaras till en del av vissa återför-
säkringar beträffande kapitalförsörjningen för
utbyggnaden.

Genomförandet av langtidsplanen intentioner.
För att genomföra de intentioner, som

framgår av den ekonomiska lå,ngtidsplanen, är
det av största vikt att arbetet sker rationnelt
och att förvaltningarnas arbete samordnas så,
att rätta åtgärder, ofta fiera år före en anlägg-
nings färdigställande, sä,tts igå,ng på raft tid-
punkt. Här utnyttjar vi efter något års försöks-
tillämpning detaljuppföljning enligt den tidiga-
re omna,mnda utbyggnadsplanen (Bilaga nr 3--
4) . En arbetsgrupp av tjänstemän har det när-
maste ansvaret för arbetet. De sammanträder
en gång per månad och kontrollerar projekte-
rings- och genomförandeläget. Eventuella av-
vikelser från planen redovisas likaledes en gång
per månad inför ordförandena i drätselkamma-
ren och i byggnadsnä,mnden jämte berörda för-
valtningschefer.

Kommunal pro jektledning
Under 1970-talet kommer huvuddelen av be-

byggelsen inom Nacka att koncentreras till två
områden, det ena för ca 10 000 invånare, Fisk-
sätra, det andra Nacka centrum med bostä,der
för ca 8 000 invånare. I Fisksatra har mark-
exploatering påbörjats och ledningen av det pro-
jektet handhas av ett av staden ä,gt bolag med
stadsdirektören som verkställande direktör.
Staden är markägare i Fisksä,tra.

Marken i Nacka centrum, dit tunnelbana be-
räknas vara framdragen till 1980, ags av ett
konsortium som träffat ett ramavtal med sta-
den angående områdets utbyggnad. Förberedel-
ser för programarbetet pågår. För utbyggnaden
har det bildats en huvudkommitté med repre-
sentanter för staden och markägarna. Stadens
politiska ledning av företaget omhä,nderhas av
de kommunala ledamöterna i den s k huvud-
kommittén. Gruppen består av drätselkamma-
rens ordförande jämte ytterligare tre ledamö-
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Text

Fastighetsavdelningen har den 3/12 beslutat föreslå

Š!t Metodbyggen skall erhålla i uppdrag att exploatera 505 c

och att zonexpropriation skall förberedas.

Enligt Ingvar Persson miste programarbete påbörjas före 69/10 och
detta tar 10 veckor. Någon start av programarbetet 69/01 kan
emellertid Leke ske på grund av bristande resurser hos SAK (jämf.50

Program för barnstuga och skola maste vara klara 69/17, då program-
arbetet för stadsplanen startas.

Frågan om genomförandet av zonexpropriatiOn maste snarast aktuali-
seras.

FK och SK maste snarast ta upp frågan om zonexpropriation, sedan
SAK till FK överlämnat karta med förslag till område för zonexpro-
priationen.

SAK kan icke påbörja planarbetet enligt ti4lanen, eftersom BK fn
ej har tid, till erforderligt samarbete och besked om nar tid före-
ligger hdrför kan ej klarldggas. Ny tidplan ej möjlig förrdn prio-
riteringen dr klar.

Ny tidblankett upprdttad på grundval av DK:s prioritering.  Den nya
tidplanen innebar förskjutning jämväl av skolan och barnstugan
med motsvarande tid.

Förberedelse för ansökan om zonexpropriation skall göras i oktober.

Evert Andersson meddelade att Metodbyggen erbjudit sig att medverka
aktivt i stadsplanearbetet, ddrest detta kan påskynda drendet.
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3/12-68

12/12-68

6/2 49

3/3 -69

27/3 -69
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ANTECKNINGSBLAD TILL OMRÅDE 	 Sigfridsborg 	 Nr 505 c,

Bilaga 4.

ter. Drätselkammaren har beslutat att en le-
dande tjänsteman med ställning motsvarande
förvaltningschef skall tilföras den kommunala
projektledningen för Nacka centrum. Man har
löst frågan genom att bevilja stadsingenjören
hos staden tjä,nstledighet för att på heltid ägna
sig åt sin nya arbetsuppgift. Han är direkt un-
derställd drätselkammaren och är där föredra-
gande i alla drenden som berör Nacka centrum.
Han skall framförallt leda och samordna pro
gramutredningar, samordna markförvärvsfrå

-

,
gor, samordna detaljplanearbetet, samordna,
projektering och utbyggnad av stadens anlägg-
ningar, samordna och aktivera markiigarnas
planutredningar och genomförandeåtgärder,
föranstalta om erforderliga tidplaner och ex-
ploateringsavtal. Aven servicefrågorna inom.
området kommer att drivas genom projektle-
daren med biträde av en speciell servicekom-
rnitté. Näringslivets lokalisering är ytterliga-
re en viktig fråga för skapande av en levande
miljö. Det är första gången Nacka försöker
lösa sammanhållningen av ett stort prosjekt på
detta sätt. Med hä,nsyn till den kommunala
verksamhetens uppbyggnad med ett stort antal
relativt själyständiga förvaltningar dr det an-
geläget att söka nya vä,gar för att samordna
och driva ett projekt av denna storleksordning.

Tyck om Nacka kommunblock.

Som avslutning vill jag nä,mna en aktivitet,
som i dagarna påbörjats i Nacka. Egentligen
tillhör det arbete jag åsyftar första fasen i en
kommunal planläggning.

Några år efter bildandet av det kommun-
block, som jag berörde inledningsvis startades
en utredning under ledning av stadsarkitekter-
na i de tre kommunerna rörande blockets fram-
tida utbyggnad. Målsättningen var att man
skulle utreda fiera alternativ till utbyggnad och
att man skulle begränsa sig till sådana saker
som var av betydelse när man skulle välja mel-
lan alternativen bl a tunnelbanesträckningen
och etappbygge.

Nu kommer jag till aktiviteten. Staden går
genom en stort upplagd kampanj ut til blockets
invånare, föreningar, näringsliv m m för att
försöka få synpunkter på de sex olika alternativ
som redovisats i en blockplan. Press, radio,
TV, studieorganisationer, skolor m fl har en-
gagerats i kampanjen. Resultat kommer att
studeras av en grupp sociologer.

Går det att på detta stadium i planerings-
processen engagera medborgarna eller vaknar
de först då något fiirdigt och det är dags kri-
tisera vad och hur något gjorts?
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Oppsummering av konferansen

AV
SJEFØKONOM HARALD HENRIKSEN,
ANDERSON OG SKJÅNES

I åpningsforedraget tok Statsråd Helge Seip
opp en rekke hovedtemaer som senere — gjen-
nom de etterfølgende foredrag — er blitt ut-
dypet, detaljert og belyst fra ulike utgangs-
punkt.

Jeg har i den etterfølgende oppsummering
av de mange foredrag på konferansen funnet
det hensiktsmessig å stille sammen de vik-
tigste synspunkter som fremkom under føl-
gende hovedtemaer:

Veksten i kommunal virksomhet
II Funksjonsdelingen mellom stat, fylke og

primwrkommune
III Kommunal langtidsplanlegging
IV Gjennomføring av fysisk-økonomiske pla-

ner
I en kort sammenfatning som denne, er det

ikke mulig å få med alle de interessante pro-
blemstillinger og synspunkter som ble brakt
frem på konferansen. Jeg vil derfor anbefale
at de som er interessert i å komme aktuelle
kommunale planleggingsspørsmål nærmere
inn på livet, tar seg tid til å gå gjennom de
enkelte foredrag, uavkortet presentert på annet
sted i dette nummer av Sosialøkonomen.

Statsråd Seip satte søkelyset på veksten i den
kommunale virksomhet og på den økende rolle
kommunene spiller i samfunnsutviklingen og
i administreringen av fellesskapets funksjoner.
Her ble lagt frem interessante tall : Ved fem-
ti-års jubiléet for det kommunale selvstyre i
1888 var totalutgiftene for kommunene sett
under ett kommet opp i 24 mill. kr. Ved 100-
års jubiléet i 1938 la kommuneutgiftene mel-
lom 300 og 400 mill. kr., eller ca. 15 ganger
høyere. Da man i 1968 feiret 130-års jubiléet
for de første kommunebudsjett etter formann-
skapslovene, var brutto utgifter til kommune-
nes drift og investeringer på over 9 milliar-
der kr., eller over 25 ganger kronebeløpet for
1938.

Et mål for denne sterke stigning har vi i at
våre kommuner i dag disponerer ca. 12 prosent
av nettonasjonalinntekten mot 6-7 prosent
like før og etter siste krig. 13-14 prosent av
alle investeringer i Norge i dag skjer for kom-
munal og fylkeskommunal regning.
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Kommunene er i lovgivningen pålagt en rek-
ke samfunnsmessige oppgaver. Ellers står de
i prinsippet fritt til å påta seg oppgaver av fel-
les interesse. Utviklingen i de perioder som
fulgte etter knesettingen av parlamentarismen
i 1884, var karakterisert ved at kommunene
gradvis tok på seg og/eller ble pålagt flere og
mer omfattende oppgaver på en rekke felter.
I tillegg til skoler, veger, sosial- og forsorgs-
stell, sykehus osv., meldte det seg etter hvert
krav om tiltak innen vannforsyning, kloakke-
ring, kraftforsyning, lokal transport o.m.a.

Bygningsloven av 1965 innleder en prinsi-
pielt sett ny epoke gjennom de krav til samlet
planlegging av arealdisponering, grunnutnyt-
ting, utbyggingsm åter og utbyggingstakt som
kommunene nå blir stilt overfor.

Funksjonsfordelingen mellom stat, fylke og
primærkommunene er av flere foredragshol-
dere viet betydelig oppmerksomhet. Ordfører
Sagor og finansriLdmann Guttelvik viser til

etter deres mening — betydelige skjevhe-
ter i hopehavet mellom fylket og spesielt by-
kommunene. Det pekes ph økningen og den
skjeve fordelingen av det Guttelvik benevner
«netto-fylkesskatt› , . Disse skjevheter rammer
særlig kommuner med sterk befolkningstil-
vekst, der det økonomiske presset på kommu-
nens ressurser ofte er størst. Noe oppsiktsvek-
kende må en vil si det eksempel er hvor det
blir påpekt at fylker med en betydelig netto-
utflytting synes å ha få betenkeligheter med
å legge den relativt største økonomiske be-
lastning ph fylkets vekstkommuner. Nettopp
ved sin vekst og ved øket attraktivitet burde
disse kommuner kunne fremstå som et reelt
alternativ til Oslo og andre «magneter», sær-
lig for den ungdom innenfor fylket som nå
er ph flyttefot.

Statsråd Seip uttaler da også at repartisjons-
ordningen er et farlig system, fordi det blir
for lettvint å øke fylkesbudsjettene. Mens fyl-
keskommunene like etter krigen la beslag på
vel 17 prosent av herredenes netto-budsjetter,
var tallet i 1968 kommet opp i ca. 25 prosent.
Og satsene ser ut til å stige fra år til hr.

I likhet med statsråd Seip peker ekspedisjons-
sjef Skånland på behovet for å få skilt fylkes-

83



kommunenes beskatningsrett fra beskatnings-
retten til primærkommunene. Det forhold at
fylkeskommunene først kan bestemme sine
utgifter og deretter dekke disse ved utligning
på primærkommunene er neppe en gunstig ord-
ning. Det ligger i denne ordningen en åpen-
bar fare for en skjev prioritering innenfor den
samlede kommunale virksomhet, i og med at
en del av virksomheten skal fastlegges uten
noen bestemt budsjettramme, mens resten
må holdes innenfor den ramme som blir igjen.

Det er også blitt pekt på andre problemer
som reiser seg i forholdet stat-fylke-primær-
kommune. Spesielt i samband med planlegging
og utbygging av større boligområder bykom-
munene er oppstått betydelige samordnings-
problemer, særlig når det gjelder grunnlags-
investeringer som faller på de respektive myn-
digheter.

Det er på denne bakgrunn at det i flere av
innleggene reises et spørsmål vedrørende de
tilrå,dninger som funksjonsfordelingskomitéen
har avgitt. Det pekes på at mens det av man-
datet fremgår at komitéen skal vurdere funk-
sjons- og utgiftsfordelingen med sikte på å un-
dersøke mulighetene for å styrke primærkom-
munenes stilling, slik at den sikres rimelige
muligheter til å gjennomføre sine oppgaver
årene fremover, er en i tvil om de avlastnings-
beløp komitéen er kommet fram til er til-
fredsstillende i lys av de rammer for den ak-
tuelle utgifts- og arbeidsdeling mellom stat —
fylke — kommune som komitéen trekker opp.
Det pekes på at komitéen ikke har tatt opp til
drøfting den virkning som oversiktsplanleg-
gingen og de integrasjonstendenser som den-
ne forer med seg, vil få for funksjons- og ut-
giftsfordelingen. Og her skytes det fra enkel-
te foredragsholdere med virkelig skarp ammu-
nisjon. Guttelvik sier : alens institusjonelle
systemers virkning i utlandet gjøres til gjen-
stand for alvorlige overlegninger og svære un-
dersøkelser av de forskjellige samfunnsviten-
skapene, har en i Norge ment at funksjonsfor-
delingen stat — fylkeskommune — kommune
nærmest er et bokholderiproblem.» Og stats-
råd Seip er nok inne på den samme tanke-
gang når han uttaler at det nå er ph tide å ta,
opp selve funksjonsfordelingen under en bre-
dere synsvinkel enn utgifts-omfordeling og
forenkling av regnskapet. Det er spørsmål om
en effektiv forvaltningsordning — en ordning
som kan mote fremtidige behov som trenger
seg på.

Men samtidig som det fra flere hold reises
kritikk mot gjeldende funksjonsfordeling, av-
dekkes det temmelig ulike oppfatninger om
hvordan denne bor utvikles i tiden fremover.
Det er imidlertid enighet om at de konsen-
trasjonstendenser vi har i bosettingen, aksen-
tuerer behovet for «storre» løsninger, for en
stigning i det vi kan kalle minimumsstan-
dardkrav. Det er også enighet om at i store
trekk er den arrondering vi nå har fått av

primærkommunene tilfredsstillende, i alle fall
for en tid fremover. Men stadig flere oppga-
ver melder seg som må løses av større for-
valtningsmessige enheter enn primærkommu-
nene. Det kan her komme på tale å legge opp
nye forvaltningsrutiner for såvel sektorvis
koordinering som koordinering på ulike nivåer
i forvaltningen. Det stilles spørsmål uten at noe
svar er blitt gitt om utviklingen vil gå mot
nye regionkommuner for større eller mindre
funksjoner bl.a. om det for Oslo-området bor
etableres en egen sekundærkommune-type. Det
reises også spørsmål om fylkenes virkefelt bør
utvides ytterligere, eventuelt samtidig med opp-
bygging av en mer selvstendig fylkeskommu-
nal administrasjon, direkte valgte fylkesting,
egen beskatningsrett osv.

Statsråd Seip ga dessuten uttrykk for at det
er mye som taler for at det nå bør foretas en
bred utredning om fylkesinndelingen, som det
heftet en rekke svakheter ved. Statsråden ad-
varte mot at en her opererte med fastlåste
rammer, fordi justeringer i geografiske av-
grensninger må vurderes ut fra endringer i
samfunnsutviklingen, bl.a. i kommunikasjons-
forholdene. To viktige faktorer trekker i hver
sin retning for så vidt angår den geografiske
avgrensning av regionale administrative enhe-
ter:

1. Hensynet til investerings- og driftsøkono-
mi ved de forskjellige funksjoner tilsier for
hver funksjon en viss minstestørrelse med
hensyn på skala og befolkningsunderlag
og

2. Lange avstander, spredt bosetting og hen-
synet til kontakt mellom administrasjon og
befolkningen tilsier at det geografiske omfang
ikke bor være for stort.

Mellom disse to hensyn må det stadig gjøres
en avveiing ut fra forutsetninger som endrer
seg over tiden.

Ekspedisjonssjef Skånland kommer i sitt
foredrag inn på en rekke viktige sider ved funk-
sjonsfordelingen mellom staten og kommune-
ne. Han tilrår konkret at ansvaret for under-
visningssektoren i sin helhet overføres fra
kommunene til staten. Dermed vil en unngå
det forhold som idag gjor seg gjeldende, at
bostedet har betydning for den enkeltes mu-
ligheter for å dra nytte av samfunnets under-
visningstilbud. Dette vil også svare bedre til
hvor den faktiske avgjørelse i skolespørsmål
i dag i realiteten ligger og i realiteten må lig-
ge. Kommunene har bare små muligheter for
å ove innflytelse over såvel utgiftene til under-
visningsformål som over selve undervisnin-
gen.

Skånland peker også på at de lovbestemte fi-
nansieringstilskott til sosiale trygder er en
post som kommunene ikke har noen som helst
innflytelse over og som etter ansvarsprinsip-
pet helst burde gå ut av de kommunale regn-
skaper. Derimot hevder han at såvel de sosiale
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formål som helsevernet, ligger godt til rette
for kommunal virksomhet fordi behovet for
differensiert hjelp bare kan vurderes av loka-
le organer. Med den sterke interesse det er for
disse spørsmål både i primærkommunene og
fylkeskommunene, ville politikken på det loka-
le plan miste mye av sitt innhold om også
disse oppgaver skulle overføres til staten.

Skånland uttaler videre at det vil bli nød-
vendig å finne frem til en generell avlastning
for kommunene for å erstatte de tilskott kom-
munene i 1970 mottar i forbindelse med skat-
teomleggingen. Han peker på at det vil være
verdt å undersøke om ikke finansieringstil-
skottene til trygdene — slik som nevnt oven-
for — ville egne seg bra som en slik generell
avlastning.

Mange ulike aspekter ved langtidsplanleggin-
gen er blitt drøftet i foredragene.

Kontorsjef Tore Kindt tar i sitt foredrag
opp spørsmålet om lokalbefolkningens prefe-
ranser og ønskemål, og hevder at den første
forutsetning for en vellykket kommunal vel-
ferdspolitikk er nettopp kjennskapet til disse
preferanser. Han peker på tiden som en viktig
faktor i befolkningens preferanseavveiinger.
Hensynet til postplanperioden — neste genera-
sjons preferanser — må være en ufravikelig
faktor i all kommunal langtidsplanlegging.
Som et ledd i en bedre langtidsplanlegging må
derfor kommunene systematisk ta sikte på å
skaffe seg bedre informasjon om utviklingen
i folks ønsker og preferanser — de må bl.a.
støtte seg til forskning ph dette felt.

Fordi det mest karakteristiske trekk ved
samfunnsutviklingen i vår tid er store og ras-
ke forandringer i samfunnets struktur, m'å
langtidsplanene i dag peke hen mot et fremti-
dig samfunn vesensforskjellig fra vårt eget.
Med et samfunn i stadig forandring blir det
i langtidsplanleggingen mer et spørsmål om
finne fram til en strategi for offentlige beslut-
ninger og handlinger, og mindre et spørsmål
om å utarbeide «byggebeskrivelser» for kon-
krete prosjekter. Oppgaven innenfor samfunns-
planleggingen er ikke å definere noe konkret
sluttprodukt, men å legge til rette for en
fortløpende prosess. I denne prosess leder ved-
tak og handlinger samfunnsutviklingen innen
kommunen gjennom en kontinuerlig rekke av
situasjoner, som alle er søkt tilpasset så nær
som mulig et forløp som i en eller annen for-
stand oppfattes som «optimal».

Et hovedpoeng i langtidsplanleggingen er at
tidsperioden velges så lang (10-20 år) at sen
trale størrelser som f.eks. befolkningsutviklin-
gen, arealanvendelse, kommunale inntekter og
utgiftsfordelingen, blir størrelser som kan på-
virkes gjennom den offentlige virksomhet. På
kort sikt vil de fleste av disse størrelser være
faste og ikke underlagt kommunal styring.
Dette er vel kjent for kommunale tillitsmenn
og tjenestemenn fra behandlingen av de kom-
munale årsbudsjetter. Arbeidet med en kom-
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munal langtidsplanlegging vil være t kartleg-
ge hvilke sentrale størrelser planen skal om-
fatte, systematise re disse i størrelser som må
betraktes som faste eller gitte utenfra.

Flere foredragsholdere tar opp spørsmålet
om målsettinger for langtidsutviklingen i kom-
munene. Statsråd Seip ga i sitt foredrag ut-
trykk for at vi må ha for øye en side av ut-
viklingen som vil bli helt avgjørende i tiden
fremover, nemlig mil joplanleggingsaspektet,
hensynet til de omgivelser vi og våre etter-
kommere skal tilbringe vårt liv i, og den må-
ten disse blir utformet og forvaltet på. Vi må
for all del, sier Seip, ikke godta den problem-
stillingen — åpent eller stilltiende — at prise")
for industriell og teknisk framgang er ødeleg-
gelse av vesentlige miljøfaktorer. En aldri så
høy ensidig materiell standard har liten verdi
om omgivelsene det ytre miljø — er øde-
lagt. Hittil har diskusjonen om miljøspørsmål
i vesentlig grad vært knyttet til bolig- og ar-
beidsmiljø, der sosiale miljø i relasjon til med-
mennesker. I dag kommer natur, vann, luft osv.
inn som sentrale miljøfaktorer å ta vare på.

Tore Kindt hevder i sitt foredrag at en av
de mest sentrale oppgaver vi står overfor i de
vestlige demokratier, hva enten det gjelder
statlig eller kommunal politikk, er å oppnå en-
gasjement om sentrale problemstillinger. Det-
te kan antakelig bare gjøres ved å presentere
reelle og nødvendige valg som krever beslut-
ninger. Det pekes på at utfordringen ligger i å
skape grunnlaget for en debatt som kan klar-
gjøre preferanser om «morgendagens sam-
funn». Uten kjennskap til denne preferanse-
struktur vil det ikke være mulig å si om den
ene utbyggingsretning er bedre enn den annen;
ikke mulig å plan legge når man ikke kjenner
veiens retning. Sosiologi og sosialpsykologi vil
trolig være nøkkelord til losning av en del fun-
damentale målsettingsformuleringer i den
langsiktige samfunnsplanlegging, blir det også
hevdet.

Kommunaldirektør Johansen fra Holsterbro
i Danmark peker i sitt interessante foredrag
på at planleggingen ikke lenger er begrenset til
de tekniske forhold, men omfatter nær sagt
alle tilværelsens områder, hvor menneskers
handlinger griper inn i eller berører andres ut-
foldelse. Vi må stille spørsmålet hvordan vi
ønsker at fremtidssamfunnet skal se ut. Litt
vet vi nok om dette, men hva som egentlig
vil kjennetegne fremtidssamfunnet vet vi fak-
tisk ikke. En viktig observasjon kan vi gjøre.
Den måten de unge i dag reagerer på tyder
på at de neste generasjoner ikke vil akseptere
et samfunn der økonomisk og teknisk effek-
tivitet er avgjørende. De neste generasjoner
vil kreve et samfunn hvor menneskelig triv-
sel settes høyere enn nu. Vi vet ikke hvilket
samfunn de unge stiler imot, vi vet bare at
de ikke vil overta vårt livsmonster.

For å skape et samfunn som på best mulig
måte kunne møte fremtidens krav, tok Hol-
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sterbro tidlig planleggingen i bruk. Særlig in-
teressant er det å merke seg de omfattende
undersøkelser som er foretatt på sosialplanleg-
gingens område. En omfattende boligunder-
søkelse, der leilighetstyper og normstørrelser
ble fastlagt, har bidratt til en rask og god løs-
fling av boligproblemene i Holsterbro.

Også behovet for eldreomsorg er gjort til
gjenstand for omfattende undersøkelser. En
har benyttet ekspertise utenfra for å foreta
slike undersøkelser fordi en har innsett at en
i en mindre eller mellomstor bys administra-
sjon ikke rår over tilstrekkelig ekspertise på,
alle områder. Av andre undersøkelser kan nev-
nes analyser og prognoser for skoleutbygging,
barneinstitusjoner osv. Siktemålet med disse
undersøkelser har vært å kunne forutsi beho-
vet for ulike institusjoner så tidlig at disse in-
stitusjoner kunne være tilstede når behovet
inntreffer. På denne måte lar en seg ikke
overraske av utviklingen — i Danmark.

Den kulturelle planleggingsinnsatsen, som er
gjort i Holsterbro savner sitt sidestykke i
noen norsk kommune. Gjennom intervjuunder-
søkelser har en forsøkt å kartlegge service-
behovet hos befolkningen. Kommunaldirektør
Johansen sier at det ikke er nok å tiltrekke
industrier, tilveiebringe boliger og ordne de
trafikkale forhold. Den mellomstore byen må
kunne gi de samme rikt varierte service-til-
bud som storbyen, ellers kan den ikke bevare
eller tiltrekke det befolkningsunderlag som er
en forutsetning for en viss sosial og kulturell
standard. Denne tendens vil sikkert forsterkes
og spørsmålet om «å være eller ikke bli væ-
rende» i en by, vil ikke lenger bare være et
spørsmål om beskjeftigelse og lønn, men også
et spørsmål om tilstedeværelsen av de servi-
ceytelser som gjør det attraktivt å bo i by.
Det gjelder god sosial service, gode mulighe-
ter for undervisning, utdannelse og for kultu-
relie og kunstneriske opplevelser og utfoldel-
sen Jeg tror det kan være fornuftig å merke
seg at en i Holsterbro ikke ser på utbyggingen
av kulturtiltak som alene en utgiftspost på
det kommunale budsjett, men er av den opp-
fatning at kulturell aktivitet i seg selv gir øko-
nomisk vekst i lokalsamfunnet. Foredragshol-
derens senere beskrivelse av hva som er sat-
set på kultursektoren i hans kommune, må gi
grunnlag for mangeartede refleksjoner hos
kommunalpolitikere og kommunale tjeneste-
menn.

Bygningssjef Yngvar Johnsen slo i sitt fore-
drag om generalplanen som element i kommu-
nalplanleggingen, fast at Norge pr. 1. januar
1966 forlot sektor-perioden og gikk inn i hva,
han kalte den koordinerende metode i planleg-
gingen.

Generalplanen er en fysisk-økonomisk plan.
Den må ha en gjennomarbeidet økonomisk
komponent — ellers blir den returnert fra
Kommunaidepartementet.

I arbeidet med generalplanen må ulike ut-

byggingsalternativer vurderes på basis av tek-
nisk-økonomiske analyser. Det må utarbeides
en fremdriftsplan for grunnerverv og utbyg-
ging. Det må settes opp investeringsplan, prio-
ritering og finansieringsplan.

Johnsen understreket ellers at det må sik-
res muligheter for å legge inn avanserte løs-
finger ved at generalplanen gjøres fleksibel i
sin utforming. Dette synspunkt ble også på-
pekt av sjefsarkitekt Per Bonesmo under hans
foredrag om planleggingen i Ski kommune.

At generalplanarbeidet som redskap i lang-
tidsplanleggingen her i landet på langt nær har
funnet sin form, fremgår av flere innlegg un-
der konferansen. Tidsutviklingen må komme
sterkere inn i generalplanen, og det må utvik-
les en metodikk som gir oss en dynamisk
planmodell.

For gjennomføringen av generalplanene blir
det både av Kindt, Johnsen og Bonesmo pekt på
som en helt vesentlig forutsetning at denne
modellen også innarbeider kostnadssiden. Vi
har alt for mange eksempler på generalplan-
forslag hvor det overhodet ikke er sammen-
heng mellom planer og økonomiske ressurser.

Her vil langtidsinvesteringsbudsjettene kom-
me inn som et nyttig supplement. Men det er
helt nødvendig å knytte investeringsbuds jet-
tet til den kommunale økonomi for øvrig. Det
er således vesentlig at man kommer fram til
et system hvor man vurderer samtidig anven-
delsen av alle kommunale ressurser. Og der-
med er vi over i langtidsbudsjettet.

Tore Kindt pekte i sitt foredrag på at når
det gjelder den økonomiske ressursanvendelse
pd noe lengre sikt, bør det minimale krav være
å utvikle alternative økonomiske langtidspla-
ner eller langtidsbudsjetter for de kommunale
inntekter og utgifter. Hvert alternativ vil da
være knyttet til en «politisk» hovedretning for
den fremtidige samfunnsutvikling. Over en 10
—20 års periode vil en markert oppgavepriori-
tering også gi seg utslag i helt ulik utgiftsfor-
deling på årsbudsjettene og antakelig vil også
budsjettenes inntektsside bli nokså forskjellig
fra det den er i dag.

Det er likeledes viktig å ha for øye at det er
kommunestyret som skal treffe det endelige
valg. Vedtaket om langtidsbudsjettet eller lang-
tidsplanen gir ikke administrasjonen fullmakt
til å bruke penger i samsvar med planen på
samme måte som når årsbudsjettet er ved-
tatt. Det som vedtas gjennom den kommu-
naløkonomiske plan, er den økonomiske ram-
me og opplegget for årsbudsjettene. Langtids- ,

planen gir også anvisning på hovedprinsippene
for prioriteringen av bevilgningene.

Også statsråd Seip er inne på behovet for en
mer langsiktig planlegging og budsjettering,
og peker på at den økte aktiviteten på det
kommunale og fylkeskommunale plan har ført
til et stadig større press på kommunenes øko-
nomi. Denne situasjon skaper et stadig ster-
kere behov for langsiktig planlegging og bud-
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sjettering som grunnlag for en riktig priori-
tering av oppgavene.

Den svenske foredragsholder, fil. lic. Per
Holm, utdypet dette i et instruktivt foredrag
om budsjettering som instrument i planleg-
gingen. Det er i et kort referat som dette ikke
mulig å gi noen omtale av Holms operasjonelle
modell for økonomisk langtidsplanlegging. Han
overbeviste trolig de fleste om at det i bud-
sjettmodellen foreligger et nytt, uunnværlig
planleggingsinstrument. De erfaringer som er
høstet ved bruk av budsjettmodeller viser ifol-
ge Holm at de har ført til
1) en mer realistisk diskusjon om budsjett-

spørsmål
2) at hovedspørsmålene og ikke detaljene er

kommet i fokus
3) at mer realistiske forutsetninger legges til

grunn i budsjettarbeidet
4) at alternative budsjettforslag er muliggjort
5) at det legges opp til mer realistiske mål-

settinger.
I førsteamanuensis Kåre Gisvolds foredrag

ble søkelyset særlig rettet mot beslutnings-
prosessen i primærkommunene, men også mot
lovverk og organisasjon. Han peker på at grunn-
laget for de lovregler som gir kommunesty-
ret den sentrale plass i beslutningsprosessen
svikter. Beslutningsmyndigheten er forskjøvet
til andre organer og influeres sterkt av orga-
nisasjoner utenfor kommunestyret.

Det kommunale «myndighetsområde» for
beslutninger er sterkt innsnevret som følge av
lovpålegg og som følge av andre beslutnings-
enheters disposisjoner. Disse fører til at kom-
munal prioritering ofte må dølge etter» annen.
aktivitet, og ressursene vil særlig i en tilflyt-
tingskommune bli bundet til det foredragshol-
deren kaller «følgeinvesteringer». Vurderings-
grunnlaget for kommunalpolitikeren er svakt.
Det henger sammen med regnskaps- og bud-
sjettsystemet samt manglende bruk av mo-
derne kalkylemetoder.

Gisvold peker på at mulighetene for en bed-
ring av situasjonen ligger i et nytt registre-
ringssystem samt et flerårsbudsjett med det
tekniske beregningsutstyr som kreves for sli-
ke opplegg. Et flertall kommuner presenterer
sektorplaner av mer langsiktig karakter, men
disse er tilnærmet verdiløse som prioriterings-
grunnlag. Ved siden av dette har også admini-
strasjonen i en del kommuner laget «ønske-
lister» for et lengre tidsrom enn den nåværen-
de budsjettperiode. Men disse ønskelister som
ofte er knyttet til skatteinngang og lånopptak
er utjenlig for prioritering. Det blir da også
i de fleste tilfeller vedlagt protokollen uten de-
batt. Det politikeren har behov for, sier Gis-
vild, er alternative beregninger som via bud-.
sjettsammenhengene ivaretar den indre konsi-
stens. I dag stopper endringsforslagene under
spørsmålet om «dekning». Og dette er svært
ofte et uløselig problem for politikeren. Ved for
det første å få budsjett-rutinene over på et reg-
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nemaskinprogram og for det andre legge opp
budsjettarbeidet med et lengre tidsperspek-
tiv, vil det være mulig å anvise konsistente al-
ternativer med tilhørende kostnadskonsekven-
ser. Innføring av nye metoder av denne art vil
gi åpning for overføring av beslutningsmyndig-
het til de folkevalgte og særlig til formann-
skap og kommunestyre.

Økonomidirektor Arne Landelius fra Nacka
kommune i Sverige kommer også særlig inn.
på kommunens gjennomføring av en langsik-
tig, økonomisk planlegging. I hans kommune,
som i flere andre kommuner, var en kommet
frem til at et system med årsbudsjettering
for den økonomiske planleggingen var helt util-
fredsstillende. Man besluttet derfor å utarbei-
de en fysisk og økonomisk utbyggingsplan som
skulle omfatte 15-årsperioden 1967-81. Som
et forste steg skulle utviklingsplanen lede frem
til et vel underbygget boligbyggingsprogram.
Arbeidet med pl anen skulle ikke innebære
noen endringer i beslutninger som allerede
var fattet om utbygging, men planen skulle sna-
rest mulig påvise den boligproduksjon som var
mulig innenfor de områder der bindende be-
slutninger ennu ikke var gjort. Med særlig in-
teresse merket en seg at den siste langtidspla-
nen, for årene 1969-1974 har lagt vekt på å
vise flere ulike utbyggingsalternativer frem-
over. Dersom utbyggingsplanene følges fullt ut,
vil de innebære en årlig befolkningsøkning i
Nacka kommune på ca. 8 pst. frem til 1975.
En regner med a kunne gjennomføre denne
utbygging uten ekstraordinære finansielle til-
tak.

En skal merke seg den beregning som kom-
munen har foretatt — jfr. Bonesmo's tall for
Ski — som viser at en befolkningsøkning ph 6
pst. i stedet for 8 pst. pr. år, ikke innebærer
noen vesentlige økonomiske fordeler for kom-
munen. Spesielt for representantene fra for-
stadskommunene til de større norske byer, vil
beregningene omkring denne vekstraten ha be-
tydelig interesse. Foredragsholderen nevner at
en spesiell undersøkelse i Finland viser stor
overensstemmelse med det resultat som en
kom til i Nacka kommune. I en forstadskom-
mune til Helsingfors fant en ut at en befolk-
ningsøkning på mellom 5 og 6 pst. skulle kun-
ne hhndteres innenfor den opptrukne økonomis-
ke ramme og uten at ekstraordinære finan-
sielle tiltak skulle vise seg nødvendig.

Et for snevert politisk engasjement på det
lokale plan er blitt nevnt av flere foredrags-
holdere som et problem som bremser utvik-
lingen av den kommunale planlegging. Kom-
munens geografiske og befolkningsmessige
størrelse har her vært anført som en bestem-
mende faktor: Jo større enheter, jo mindre
politisk engasjement. Andre foredragsholdere
har pekt på at det i norske kommuner i almin-
nelighet er en alvorlig informasjonssvikt, og
at dette forhold må ta mye av skylden for la-
ber politisk interesse og engasjement på det
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lokale plan. Det mangler et positivt samvirke
mellom ulike kommunale etater, politikere og
det brede publikum, hevdes det.

Ekspedisjonssjef Skånland gjør en del be-
traktninger om størrelsen på kommunale en-
heter og peker på at bl.a. en fornuftig areal-
disponering trekker i retning av større kommu-
nale enheter. Men, sier Skånland, hvis dette
skulle bli utviklingen, vil det ut fra hensynet
til lokalpolitisk engasjement kunne vise seg
ønskelig å få etablert mindre enheter som kan
ta seg av og være tillagt ansvaret for begren-
sete oppgaver som man på det lokale plan både
er interessert i og har forutsetninger for å lose.
Jeg tolker Skånlands innlegg på dette punkt
slik at han kunne tenke seg betydelig mindre
forvaltningsenheter enn primærkommunene
for visse funksjoner, en type «vel-forbund»,
som skulle ha ansvaret for visse funksjoner
på grendeplanet i bygdekommunen og kanskje
bydelsplanet i bykommunene. Skånland sier at
det kan være ønskelig å gjøre denne omleg-
ging selv om det skulle gå ut over økonomisk
og administrativ effektivitet. Han peker på at
man i første omgang burde undersøke hvilken
betydning kommunens størrelse faktisk har
for innbyggernes engasjement i kommunalpo-
litikken, altså en undersøkelse som skulle pro-
ve å definere den optimale kommune sett fra
et politisk engasjementssynspunkt.

Av foredragene til representantene fra Sve-
rige og Danmark framgår at informasjons-
siden nok vies betydelig større oppmerksomhet
i mange kommuner i våre naboland enn hos
oss. I Holsterbro informerer kommunen seiv
om planer og tiltak bl.a. gjennom pressemel-
dinger og spesielle utstillinger. Representanten
for Nacka Kommune i Sverige kunne legge
fram kommunens egen avis — Nackaposten
— som ga innbyggerne detaljert informasjon
bl.a. om kommunens langsiktige utbyggings-
planer.

Enkelte foredragsholdere ga uttrykk for pes-
simisme når det gjelder mulighetene for å øke

tak ten i utbyggingen av et bedre planleggings-
apparat i kommunene. En viktig årsak angis
å være den utstrakte informasjonssvikt så vel
internt som i forholdet kommunale myndig-
heter publikum.

Tore Kindt peker bl.a. på at det tverrfaglige
samarbeid innenfor kommunens administra-
sjon spesielt fremstår som et betydelig pro-
blem. Han hevder at det i våre kommuner er
et helt alminnelig forhold at selv kommuna-
le funksjonærer i betrodde stillinger ikke vet
hvilke dager det holdes formannskaps- og by-
styremøter. Han tror det er nødvendig med
flere idéstormere og færre landsfedre om det
skal være mulig i løpet av rimelig tid å få mo-
dernisert tenkning og virkemåte i kommunalt
styre og stell.

Ordfører Edgar Johannesen i Ski kommu-
ne, understreket i sitt foredrag behovet for
kontakt og gjensidig påvirkning i forholdet
publikum — kommunalpolitiker — den kom-
munale administrasjon og planleggingseksper-
tisen utenfra. Et slikt samarbeid skaper et en-
gasjement som tvinger de ulike parter i plan-
leggingsprosessen til å tenke gjennom proble-
mene på en dypere måte enn før. De kommu-
nale myndigheter må i langt storre grad enn
før åpne for en informasjon overfor sine inn-
byggere allerede på et meget tidlig tidspunkt
i planleggingen, både for å skape forståelse og
good-will for planleggingen, men også fordi
publikum som regel vil bringe frem informa-
sjon og synspunkter som er verdifulle for plan-
leggingen.

Det er gjennom denne konferansen lagt
frem et meget omfattende og et uhyre inter-
essant materiale om kommunale problemer
og kommunal planlegging. I en kort gjennom-
gåelse av dette materiale har det ikke vært
mulig å yte rettferdighet til de mange interes-
sante — og jeg vil også si matnyttige — seson-
nementer og eksempler som er lagt frem av fo-
redragsholderne.

STATENS VEGVESEN

økonomisk saksbehandler

Søknad snarest til henholdsvis

VEGSJEFEN I AKERSHUS FYLKE
Thy. Meyersgt. 11, Oslo 5
og

VEGSJEFEN I HORDALAND FYLKE
5011 Bergen - Nordnes.

Ved Vegkontorene i Akershus og Hordaland fylker er det

2 ledige stillinger som økonomiske saksbehandlere.
De som ansettes skal avlaste kontorsjefen for økonomiske

saker, koordinere arbeidet vedrørende økonomifunksjo-

nene og ta seg av mer kvalifisert arbeid som økonomiske
utredninger m.v.
Søkerne må være utdannede sivil- eller sosialøkonomer.

Lønnsklasse 17.
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